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NOVAS vilalba

O Concello de Vilalba cualifi ca de 
todo un éxito a celebración da Feira 
do Capón 2022, unha das datas máis 
especiais da axenda local que pon 
en valor o produto estrela da capital 
chairega.
O conxunto da corporación local, 
coa alcaldesa Elba Veleiro e o resto 
do goberno, esti veron na feira, á que 
tamén asisti ron a subdelegada do 
goberno en Lugo, Isabel Rodríguez; 
os deputados provinciais de Réxime 
Interior, Promoción do Territorio 
e Turismo, Pilar García Porto, e de 
Parti cipación Cidadá, Roberto Gar-
cía Pernas, e o delegado da Xunta 
en Lugo, Javier Arias, xunto a outras 
autoridades.
“O meu primeiro pensamento en 
canto agradecementos vai para to-
das as criadoras e criadores, que ano 
tras ano dedican parte da súa vida 
a tan laboriosa produción para criar 
ese manxar tan exquisito e esperado 
no nadal”, subliñou Elba Veleiro na 
súa intervención.
“O capón que presentamos segue 
unha tradición centenaria loada e 
admirada por todo o mundo”, desta-
cou antes de engadir: “Grazas infi ni-
tas a todas e todos de verdade e de 
corazón. Sodes exemplo para nós de 
constancia e de tenacidade, dun xei-
to de mimar e coidar o produto que 
traspasada varias xeracións. Nestes 
catro anos que levo como alcalde-
sa comprobei más preto que nun-
ca que a vosa paixón, a adoración 
coa que criades cada exemplar e a 
preocupación coa que vós insisti des 
en manter esta tradición é o verda-
deiro segredo de que a Feira de Ca-

pón manteña o seu presti xio e o seu 
valor gastronómico e turísti co”.
Neste 2022, resultaron premiados 
cos presti xiosos galardóns da Feira 
do Capón de Vilalba: Oliva Souto, 
como mellor criadora e polo maior 
número de exemplares traídos á fei-
ra; Jesús Pérez Corti ñas polo mellor 
par; e Francisca Casti ñeiras pola me-
llor cesta.
Houbo un premio especial por parte 
do xurado para o criador Jesús Do-
mínguez pola súa traxectoria.
Centenares de veciños e visitan-
tes achegáronose ata Vilalba para 
desfrutar desta Feira tan admirada 
dentro e fora de Galicia e que nesta 
ocasión contou coa parti cipación de 
35 criadores, que censaron un total 
de 1.100 exemplares deste codiciado 
produto en calquera menú de Nadal.
Dende ás 10.00 horas, momento en 
que a Feira abriuse ao público, todos 
os visitantes puideron desfrutar dos 
exquisitos produtos de Vilalba e os 
municipios da súa contorna como 
o queixo de San Simón, o roscón de 

Vilalba, diferentes ti pos de carnes, 
marmeladas, mel ou as fi lloas de 
Muimenta. 
Tamén dende as 12.30 horas repartí -
ronse na foodtruck ata 300 tapas de 
capón para que todo o mundo pro-
base este manxar con tres elabora-
cións diferentes da man de Antonio 
Díaz, cociñeiro da AUTGA Autócto-
nas especializado en produtos locais 
e autóctonos.

SUBDELEGADA. A subdelegada puxo 
en valor o esforzo e traballo dos 
criadores e criadoras da Comarca 
“facendo unha crianza responsable 
e coidando con moito agarimo o 
animal para ofrecer un produto au-
tóctono de excelente calidade como 
o Capón, recoñecido coa Indicación 
Xeográfi ca Protexida, que se vende 
para toda España e que contribúe 
á promoción do territorio”. Igual-
mente, agradeceulles o empeño 
por manter viva esta tradición, “para 
asegurar o relevo xeracional e conti -
nuar con este ofi cio ligado a Vilalba”.

Vilalba réndese ante a nova 
edición da Feira do Capón

Marisol García foi a gañadora da 
cesta que Mans Unidas comarcal 
de Vilalba sorteou o día 23 de de-
cembro nunha acción coa que bus-
ca recadar fondos para fi nanciar 
os seus proxectos en acti vo. Nesta 
acción recadou un total de 2.158 
euros.
Trátase dunha cesta con produtos 
galegos e de proximidade, doados 
por varias empresas da contorna 
entre as que se atopan Tres Fuci-
ños, Representaciones Cabarcos, 
Champivil, Queixería Daniberto, 
Cuarto e Metade, Forxamel, Pingas 
de Gaia, Tres de Maio, Pastelería 
Ben, Bodegas Baamonde, Carpers, 
Entrepinares, Jamones e Embuti -
dos Elote.es e outras persoas que 
prefi ren manterse no anonimato. 
Tamén colaborou Imprenta Júnior 

coa impresión das rifas e José Ma-
nuel Alonso Gaute, propietario do 
local.
A cesta esti vo situada nun local da 
rúa José María Chao, no mesmo 
lugar onde se fi xo o sorteo público.
Co recadado coa venda das rifas, as 
huchas e outras axudas nesta cam-
paña Mans Unidas conti nuará cos 
seus proxectos. 
Un deses proxectos é a formación 
integral e profesional de mocida-
de de la risco por violencia no Sal-
vador e a mellora das condicións 
hixiénico-sanitarias do orfanato Ra-
jahmundry, na India. Está previsto 
que estas axudas chegan a máis de 
dous millóns de persoas. Colabo-
raron tamén este ano os nenos de 
Primeira Comuón, que entregaron 
200 euros

Mans Unidas recada 
este Nadal 2.158 euros

VISITA. Un total de 34 establecementos parti ciparon no IV Concurso de 
Escaparates de Nadal entre os que o xurado destacou a Carlin, que recibirá 
600 euros, mentres que o segundo posto foi para A Chave dos Soños, que 
recibirá 400. O terceiro lugar recaeu en Fíodecor, cun cheque de 200 euros. 
O escaparate máis votado pola cidadanía na rede social Facebook foi o Gim-
nasio Sport Center, que acadou un premio de 100 euros.
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Aproveitando o cambio de ano, o 
Concello de Vilalba está a acometer 
numerosas obras, en distintas fases 
de actuación no rural muncipal, prin-
cipalmente en camiños e acceso.
Así, sacou a licitación unhas obras 
para a pavimentación, rexeneración 
e sinalización de varias vías de titu-
laridade municipal nas parroquias 
de Román, Rioaveso, Nete, Ladra, 
Xoibán, Insua, Alba e A Torre.
En concreto, os viais están en Fonte-
marín e O Pedrouzo (Román); Casas-
novas, Gradela e da LU-120 á LU-P-
6514 (Rioaveso); Reboredo (Nete); 
Vieiros e Granxa (Ladra); Cadavas e A 
Granda (Xoibán); Rebordaos (Insua); 
Carralmaior, O Iglesario, Amarigo, 
Casasnovas e Penelas (Alba), e Mar-
celle (A Torre).
O investimento será de 309.000 eu-
ros nuns viais que dan acceso a nú-
cleos e barrios, cunha importancia 
fundamental para a circulación de 
vehículos lixeiros, pesados e maqui-
naria de todo tipo en dirección ás vi-
vendas, explotacións agrogandeiras 
e parcelas agrícolas ou forestais.
O voceiro de Vilalba Aberta, Modes-
te Renda felicitouse pola saída a lici-
tación da renovación dos primeiros 
accesos e vías nas parroquias, froito 
do último acordo entre o Gober-
no e VA. Un desbloqueo “máis que 
fundamental en materia de investi-
mentos” en palabras do voceiro da 
formación, Modesto Renda, quen 
lembrou que, sen este acordo “o 
Concello non tería apenas marxe 
para executar” (as contas continúan 
prorrogadas dende o último ano do 
PP) o que se traduciría nun “ano per-
dido para o rural.”
Tamén se adxudicaron as obras de 
pavimentación, rexeneración e sina-
lización de varias vías de titularidade 
municipal que discorren polas pa-
rroquias de Corvelle, Goiriz, Román, 

Codesido, Carballido e A Costa.
O Concello viuse na obriga de sus-
pender estas obras e rescindir o con-
trato coa primeira empresa adxudi-
cataria, Asfalgal Técnicas Viarias, por 
graves incumprimentos na realiza-
ción dos traballos.
A nova empresa comezará os traba-
llos a comezos de ano, cun orzamen-
to de case 170.000 euros.
Ademais obras similares foron adxu-
dicadas para 14 camiños que disco-
rren polas parroquias de Santaballa, 
Codesido, Distriz, Gondaisque e Tar-
daz.
O orzamento dos traballos é de 
140.000 euros, e derivan dun acordo 
entre o grupo de goberno socialista e 
Vilalba Aberta.

GOIRIZ E CARBALLIDO. O Concello 
anunciou que realizará traballos de 
mellora dos viais de acceso a Liñares 
e Fontoira, ambos núcleos situados 
na parroquia de Goiriz. Ambos viais 
presentan deficiencias no drenaxe 
de augas pluviais en certos tramos.
Deste modo, en época de chuvias 
abundantes, a auga acumúlase difi-
cultando o tráfico de vehículos e de 
peóns. No acceso a Liñares o prin-
cipal problema é un punto baixo do 
camiño, onde se acumulan as augas, 
mentres que no acceso a Fontoira, 
a eiva son os noiros en mal estado, 

que impiden a circulación das augas.
Anunciou tamén que realizarán 
obras de limpeza e mellora en varias 
vías de titularidade municipal que 
discorren pola parroquia de Carballi-
do Son en concreto tres viais: un de-
les na estrada LU-P-6504; o segundo 
da LU-P-6504 ao núcleo de Oroño, e 
o terceiro da LU-P-6504 ao límite co 
Concello de Abadín.

TRES PROXECTOS DE VÍAS. Tamén 
adxudicaron as obras de mellora en 
vías cun investimento de 159.000 
euros e permitirán acondicionar vías 
na parroquia de Alba, nos núcleos de 
Len e Penarredonda na parroquia de 
Belesar e na rúa de Muras, no casco 
urbano.
Na parroquia de Alba acondicio-
naranse as vías que comunican os 
distintos núcleos de poboación en-
tre si e coa estrada N-634. En total, 
acometeranse melloras nun trazado 
de 4,7 km, cun orzamento de 68.000 
euros.
No caso de Belesar, acondiciona-
ranse dúas estradas que dan acceso 
aos núcleos de Len e Penarredonda 
sobre unha superficie de 1,5 km cun 
investimento de 43.000 euros.
Por último, adxudicáronse os tra-
ballos de mellora na rúa de Muras, 
unha das que maior tráfico soporta 
no casco urbano. 

O Concello vilalbés acomete obras 
en camiños co cambio de ano

Xa está rematada a nova travesía da 
Ferrería, que comunica e fai de eixe 
entre a rúa das Pedreiras e a rúa da 
Ferrería. É un punto importante no 
casco urbano de Vilalba, xa que na 
rúa das Pedreiras hai equipamentos 
como o auditorio municipal, e a rúa 
da Ferrería ten abundante tráfico 
pola cercanía do acceso á A-8.
A actuación de renovación e huma-
nización serviu para transformar a 
antiga calzada nun espazo de plata-
forma única de preferencia peonil, 
utilizando un adoquín anti-deslizan-
te e un pavimento innovador, xa que 
reduce a contaminación ambiental 
mediante un axente descontaminan-
te por fotocatálise. Baixo os efectos 
da luz do sol provoca unha descom-
posición dos óxidos contaminantes 
en subprodutos que se evacúan a 
través das augas pluviais.
A travesía terá unha zona verde e, 

aproveitando os quiebros da rúa, 
habilitáronse nas zonas máis aber-
tas espazos de descanso. Á marxe 
das obras de pavimentación, exe-
cutáronse na travesía da Ferrería 
novas instalacións de saneamento, 
alumeado con tecnoloxía LED, abas-
tecemento, gas natural e telecomu-
nicacións.

Remata a transformación 
da travesía da Ferrería

O Concello procedeu ao arranxo das 
deficiencias na cuberta do pavillón 
municipal que provocaban as gotei-
ras, unha vez que as condicións me-
teorolóxicas permitiron á empresa 
encargada realizar os traballos.
No momento no que se detectaron 
as goteiras, o Concello pediu a unha 
compañía especializada un esta-
do de danos e solucións para o seu 
arranxo, advertindo a propia empre-
sa que non podería realizar os traba-
llos ata que se producira unha me-
llora das condicións meteorolóxicas, 
situación que se deu no día de onte.
As goteiras provocaron a suspensión 
do partido entre o Vilalba Fútbol Sala 
e o Unión Arroyo. O Concello lamen-

ta o acontecido, pero a empresa non 
puido realizar o arranxo con anterio-
ridade polo mal tempo.

Arranxan as goteiras do pavillón 
municipal coa mellora do tempo
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A organización do FIV 2023 fi xo 
público xa as datas da próxima 
edición do ano 2023, que se man-
terá entre o 28 e o 30 de abril na 
capital vilalbesa. E tamén deu a 
coñecer os primeiros grupos que 
confi rman a súa presenza.
Polo momento, encabeza o car-
tel La Casa Azul, que transporta 
ao público a un mundo de fan-
tasía; unha grata experiencia 
audiovisual que vai máis alá do 
tí pico concerto. Todo un espec-
táculo de luz e cor que se move 
entre a melancolía e a felicidade 
máis explosiva. Un directo adicti -
vo, redondo e irresisti ble.
Guille Milkyway é un arti sta efer-
vescente cunha identi dade pro-
pia e inconfundible. Fusionou 
numerosos esti los ao longo dos 
seus discos de estudo, dende o 
sunshine-pop até o bubblegum, 
e as súas cancións están repletas 
de fermosas melodías e arranxos 
perfectos.
Sidonie tamén estará en Vilal-
ba. Trátase dun conxunto cunha 
marcada éti ca do directo, faceta 
que coidaron e traballaron ao 
longo das súas duas décadas de 
andaina. Pop brillante e inme-
diato, secuencias electrónicas, 
rock pesado, psicodelia, letras 
surrealistas e até unha habanera. 
Sidonie fan do cambio constante 
unha virtude, convertí ndose así 
nun dos grupos más esti mulan-
tes a seguir.
Engádese Delaporte, un dúo 
hispano-italiano afi ncado en 
Madrid. Formado por Sandra 
Delaporte e Sergio Salvi, hoxe en 
día están considerados unha das 
mellores bandas de pop electró-
nico no país.
Carlos Pereiro escribe cancións e 
tamén as canta en Carlangas. Ás 
veces, ante milleiros de persoas; 
e outras veces, cos seus amigos 
polos bares do seu barrio, no sur 
de Madrid. Ao compostelán, o 

único que lle interesa é que bai-
les, que a xente esté contenta e 
que non lle vendas a moto. Para 
él “as eti quetas son para os su-
permercados” e por iso mezcla 
rock, electrónica, música disco, 
hip hop ou cumbia.
E como últi mo grupo confi rma-
do polo momento, Hickeys, que 
comeza a súa andaina en 2018. 
O seu son abraza ó máis oscuro 
post punk e, á vez, ó máis fi no 
rock alternati vo. Cun esti lo onde 
reinan a contundencia e a sen-
sibilidade, apostan por fortes 
instrumentais e letras moti vadas 
pola disconformidade.

ENTRADAS. Ademais, sairon á 
venda os primeiros abonos a par-
ti r na web do festi val que foron 
vendidos de forma inmediata. 
Así, os abonos máis baratos, a un 
prezo de 25 euros, esgotáronse 
os 400 en minutos. Pouco máis 
tardaron en rematarse os 500 
que se puxeron á venda a 30 
euros e agora mesmo están dis-
poñibles a un prezo de 38 euros 
para fi nalizar ata esgotar os 800. 
O últi mo tramo venderase a 45 
euros e serán un total de  3.300.
Todos estes prezos levarán enga-
didos os gastos de xesti ón.
A organización comunicou tamén 
que este ano haberá acampada 
pero aínda non confi rmaron os 
detalles.

Primeiras confi rmacións 
para o FIV, que xa iniciou 
a venda de entradas

A secretaria xeral do Parti do Popular 
de Galicia, Paula Prado, mostrouse 
convencida de que Vilalba “ten que 
apostar por un goberno con serie-
dade, rigorosidade e solvencia como 
é o do PP”, para así “darlle voz a esa 
maioría que queren un Concello que 
se preocupe polos seus problemas e 
deixe a políti ca de confrontación”.
Así o afi rmou durante o percorrido 
que realizou polo centro urbano da 
capital da Terra Chá acompañada 
por membros do grupo municipal 
do PP de Vilalba e pola súa candidata 
á alcaldía, Sandra Vázquez. A ela re-
feriuse a secretaria xeral dos popu-
lares galegos para poñer en valor e 
agradecer o seu traballo “en favor do 
Parti do Popular no eido local como 
concelleira e no autonómico como 
deputada no Parlamento de Galicia”.
Paula Prado mostrouse moi críti ca 
coa “desidia” e a “falta de xesti ón e 

de solvencia” do actual “desgober-
no” socialista de Vilalba, contrapo-
ñéndoo á solvencia que demostrou 
o Parti do Popular durante catro 
décadas con alcaldes como Agustí n 
Baamonde ou como Gerardo Criado. 
Unha listaxe de rexedores á que, tal 
e como afi rmou, Sandra Vázquez se 
incorporará en 2023.
De feito, Paula Prado aproveitou 
para anunciar a reunión do Foro de 
Alcaldesas do PPdeG que terá lugar 
mañá en Mos: “Queremos darlle 
protagonismo ás nosas alcaldesas e 
estudar as sinerxías e propostas para 
ofrecer aos veciños dos 313 conce-
llos galegos unha políti ca seria, rigo-
rosa, e de progreso”.
A candidata reivindicou “a estabilida-
de, a validez na xesti ón e a vontade 
de diálogo” da súa formación fronte 
a un Goberno local “moi autoritario 
e impositi vo e pouco dialogante”.

Paula Prado ofrece o seu 
apoio a Sandra Vázquez

O alumnado do IES Santi ago Basan-
ta Silva segue colleitando premios. 
Nesta ocasión, vén de recibir a noti -
fi cación do segundo posto no II Cer-
tame Coreografí ate co baile Mové-
monos contra a violencia de xénero.
O xurado do Concurso Coreografí a-
te, convocado pola Asociación So-
cio-Pedagóxica Galega (AS-PG) nun 
apoio á música realizada en galego 
como forma de comunicación e di-
vulgación da lingua e música galega, 
esti vo formado por Sofí a Espiñeira 

López, cantautora, bailarina e actriz, 
e Xiana Vilas Castro, coreógrafa, bai-
larina e docente.
O IES vilalbés acadou este premio 
tralo primeiro que acadou o CEIP de 
Ponzós, de Ferrol, coa peza Danza 
maldita de Ponzós. A peza de baile, 
fí xose ao ritmo de Fame de odio, das 
Tanxugueiras. Na categoría indivi-
dual os premios foron para A tódalas 
mulleres, de Aida Pérez Fernández e 
Nin ti  nin eu, de Luz de la Iglesia Gar-
cía e Johanna Hesse.

Alumnos do IES Basanta Silva 
gañan un novo premioVILAPEDRE. A asociación de Veciños 

de Vilapedre, en Vilalba, celebrará 
o día 22 de xaneiro a súa asemblea 
anual. A reunión terá lugar ás 11.00 
horas na casa escola desta xornada 
de sábado. Durante a reunión trata-
ranse varios temas de interese como 
a limpeza do cemiterio parroquial, o 
cobro da cota do ano pasado, a apro-
bación das contas anuais e a renova-
ción da directi va, ademais doutros 
temas de interese que presenten os 
veciños ou a directi va.

SANCOVADE. A parroquia de San-
covade celebrará o día 21 a súa fes-
ta na honra a San Antón. O sábado 
o grupo Fussión será o encargado 
da música en dobre sesión e na ver-
bena estará tamén a orquestra La 
Fórmula. Previamente celebrarase 
unha misa, ás 13.30 horas, seguida 
de procesión. A organización lem-
bra que o campo da festa estará 
cuberto con carpa e haberá calefac-
ción.

GOIRIZ. A comisión de festas de 
Goiriz prepara as súas citas festi vas 
do ano, que se concentran principal-
mente entre os meses de marzo de 
xullo, neste últi mo mes coa celebra-
ción das patronais. Os organizadores 
quixeron dar un avance dos grupos 
musicais e orquestras que formarán 
parte do programa festi vo pero non 
se coñece aínda cales serán as que 
actuarán en cada unha das citas. Así 
encabezan a listaxe orquestras como 
París de Noia, New York ou Sintonía 
de Sancovade. Ademais estarán en 
Goiriz JB Son, Grupo Fénix, Stereo, 
dúo Venus, Los Adrianos, Amazonas 
e Marbella.

BOIZÁN. A parroquia de Boizán, en 
Vilalba, celebrará este mes as súas 
festas na honra a San Antón. O sá-
bado 28 o grupo Fénix será o en-
cargado da música en dobre sesión 
e na verbena estará tamén o dúo 
Eclipse. Previamente celebrarase 
unha misa, ás 13.30 horas, seguida 
de procesión. O domingo repeti rase 
o programa relixioso á mesma hora 
pero as festas rematarán coa sesión 
vermú, que estará ao cargo do dúo 
Eclipse. A organización lembra que 
o campo da festa estará cuberto 
con carpa.

EN BREVE
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Caracol + é un bazar situado no 
centro da localidade vilalbesa, na 
rúa Campo da Ponte, unha das 
máis concorridas. Con ese nome 
e unha simboloxía que represen-
ta unha casa, esta tenda, na que 
se pode atopar de todo, ofrece 
unha ampla variedade de artigos 
de papelería, decoración, fogar, 
accesorios de costura, las, festa, 
ferretaría, iluminación e un longo 
etcétera.
Caracol + é a segunda tenda que 
abriu a familia Chen en Vilalba, a 
terceira que xestionan, xa que te-
ñen outra en Burela.
Que horario teñen e onde están 
situados?
Para poder facilitar a compra a 
todos os sectores e tamén para 
aquelas situacións imprevistas, 
temos un horario amplo, xa que 
temos aberto de luns a sábado de 
9.30 a 21.30 horas. Lembramos 
que estamos situados na rúa Cam-
po da Ponte, número 25, baixo.
Canto tempo levan funcionando?
Pois aínda non cumprimos os 
dous anos, que se farán no mes 
de marzo deste ano. Inauguramos 

o día 16 de marzo do 2021 cando 
se deixou a pandemia un pouco 
atrás.
Por que escolleron Vilalba?
Non houbo elección posible, xa 
temos un comercio en Vilalba e 
como levamos moito tempo aquí 
pois decidimos seguir xa que os 
nosos produtos teñen moita de-
manda.
Como xurde o nome de Caracol+?
Pois a idea creo que queda reflec-
tida no noso logo, un caracol coa 
casa ás costas. A idea é que como 
os caracois van coa súa casa enri-
ba, pois aquí pódese atopar todo 
o que se necesita para unha casa… 
e moito máis tamén.
Que tipo de produtos venden?
Temos case de todo, sería raro 
non atopar aquí o que se busca, 
traballamos desde xardinería ata 
cociña, case todo o que necesi-
tas para o teu fogar. Por suposto 
calquera necesidade que xurda 
podemos cubrila. Ademais, ten-
tamos ofrecer moito produto de 
tempada, como por exemplo os 
artigos de Nadal ou Entroido, que 
xa temos á venda.

Cales son os máis demandados?
A variedade é tan grande que non 
podemos dicir que teñamos un 
produto máis demandado que ou-
tro. Depende da tempada, ou das 
modas, pero en xeral está todo 
bastante equiparado.
Que tipo de clientela é a máis ha-
bitual?
A verdade é que temos clientes de 
todas as idades, desde nenos pe-
quenos que veñen comprar cro-
mos, ata señores maiores de 90 
anos. E que a variedade de produ-
tos é tan grande que a clientela é 
igual de variada, no só en idade, 
senón tamén en todo tipo de sec-
tores.
Cales son as últimas novidades 
que teñen?
Pois agora mesmo os produtos de 
Entroido, temos toda a zona da 
entrada dedicada para produtos 
de tempada, e agora mesmo esta-
mos con Entroido despois de que 
rematara a quenda de Nadal.
Teñen moitas ofertas durante 
todo o ano. Como se organizan?
Si, agora mesmo hai un mes sa-
camos unha nova oferta de 10-1, 

que consiste en que che regala-
mos 1 euro por cada 10 euros de 
compra, sen data de caducidade e 
sen compra mínima.
Que características definen o 
proxecto de Caracol +?
Pois un dos principais trazos que 
definen ao noso persoal é a ama-
bilidade. Para nós é imprescindi-
ble unha atención directa e ama-
ble, co obxectivo de resolver as 
necesidades coas que acoden os 
clientes á nosa tenda. 
Que proxectos teñen de cara ao 
futuro?
Agora mesmo non temos nin-
gún proxecto inmediato definido 
pero tampouco descartamos se-
guir crecendo se se nos presenta 

a necesidade ou existe demanda. 
Fai pouco que abrimos e quere-
mos primeiro completar o traballo 
aquí.

“Temos case de todo, sería raro 
non atopar aquí o que se busca”
Qiqi Chen, xerente do bazar Caracol +, situado no centro de Vilalba
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As Pontes é un dos municipios e 
entidades de acción solidaria que 
obteñen fondos para levar a cabo 
diversas propostas de voluntariado 
interxeracional no rural. En total, 
trátase de 18 proxectos por un valor 
conxunto que rolda os 500.000 eu-
ros e que se financiarán ao amparo 
do Plan de Recuperación, Transfor-
mación e Resiliencia da Unión Euro-
pea (Fondos Next Generation).
Entre as propostas seleccionadas, o 
Concello das Pontes recibirá un to-
tal de 19.000 euros –en dúas anua-
lidades, de 7.953,40 e de 11.046,60 
euros–, que serán destinados a “pa-
liar a soidade dás persoas maiores 
con xornadas de convivencia, saídas 
culturais ou obradoiros de receitas 

tradicionais, entre outros contidos”, 
especifica o goberno autonómico.
Ditas axudas están impulsadas pola 
Consellería de Política Social e Xu-
ventude co obxectivo de “facilitar 
que persoas de máis de 55 anos 

transfiran a súa experiencia e bo 
facer a mozos e mozas de entre 16 
e 35 anos en ámbitos como a re-
cuperación de oficios, a produción 
agroalimentaria ou a posta en valor 
do turismo e do patrimonio rural”.

Unha achega irá para voluntariado 
interxeracional na zona rural

as pontes

Remataron as obras de mellora da 
praza de Carmarthen, unha obra 
cun orzamento de 18.139,80 euros, 
financiada con fondos propios, e 
que tiña como obxectivo priorita-
rio mellorar os viarios que rodean 
a praza garantindo a seguridade da 
veciñanza. Trátase dunha zona que, 
debido ás condicións climatolóxicas 
habituais asi como a antigüidade 
dos pavimentos, tiña problemas su-
perficiais, relacionados coa perda de 
áridos, descarnaduras, peladuras, 
baches e fochas de diferentes tama-
ños así como de descomposición do 
firme con perda progresiva do mate-

rial da calzada.
Os traballos realizados consistiron 
na limpeza, fresado e rebacheo nas 
zonas necesarias e un aporte dunha 

nova capa de rodadura de mistura 
asfáltica en quente, reposición a cota 
de pozos e reixelas, así como a sina-
lización horizontal correspondente.

Remata a obra de remodelación 
da praza Carmarthen das Pontes

O Concello das Pontes sacou a licita-
ción as obras de mellora dos camiños 
no lugar de Vilarmaior e do Bidueiro, 
na parroquia de San Xoán do Freixo, 
actuacións cun orzamento de 73.229 
euros con cargo á Deputación da 
Coruña. Os traballos que se levarán 
a cabo no camiño de Vilarmaior, ac-
ceso principal aos núcleos da Rega, o 
Vilar, O Serrón e Vilarmaior, entre ou-
tros, permitirán continuar coa mello-
ra da seguridade viaria, executando 
unha nova fase nun tramo de máis 
de 600 metros.
As obras previstas no vial do Biu-
deiro, que enlaza os núcleos das 
Lamelas, Merlán a Casa da Bouza e 
o Caxete coa estrada de titularidade 
autonómica AC 101, permitirán levar 
a cabo unha primeira fase de mellora 
do viario, nunha sección de máis de 
600 metros.

Saen a licitación as 
melloras en camiños 
de San Xoán do Freixo

A Xunta vén de informar que des-
estima as alegacións realizadas 
por diversos colectivos, entre eles 
Verdegaia, á ampliación da AG-59 
entre Santiago e A Estrada. “Unha 
ampliación que ameaza con danar 
de xeito irreparable unha zona pro-
texida como Rede Natura 2000 e ZEC 
Sistema Fluvial Ulla-Deza”, segundo 
indican os directivos da asociación.
“Esta decisión ficaría como un des-
propósito máis dunha administra-
ción que segue promovendo o uso 
dos medios de transporte máis con-
taminantes se non fora porque coin-
cide co anuncio do orzamento que 
a Xunta vai destinar anualmente á 
conservación do Parque natural das 
Fragas do Eume”, engaden.
Así, as Fragas terán asignados anual-
mente 54.000 euros para medidas 
de conservación, o que califican 
“unha contía irrisoria se compara-
mos cos 70.000.000 euros que cus-
tará a construción dos sete quilóme-
tros adicionais da AG-59. É dicir, o 
orzamento para a ampliación dunha 
autoestrada secundaria equivale ao 
que se destinará a conservar un dos 
principais bosques atlánticos de Eu-
ropa durante 1.296 anos”.
Explican que a conservación dun es-
pazo natural esixe investimento en 
recursos humanos, coa creación de 
postos de traballo estables asociados 
ao coidado do medio e en boa me-
dida cualificados. Por contra, a cons-
trución dunha autoestrada supón un 
investimento en materiais e maqui-
naria, moitas veces valorados de for-
ma subxectiva pola construtora sen 
o debido control da administración, 
e a creación de empregos temporais 
e pouco cualificados.

Verdegaia critica o 
baixo orzamento 
da Xunta para as 
Fragas do Eume

A parroquia de Pontoibo celebrará 
a fin de semana do 21 e 22 as súas 
festas na honra a San Vicente.
O 21 o comezarán as celebracións 
coa misa solemne, ás 13.00 horas, 
seguida da sesión vermú a cargo da 
orquestra La Favorita, que repeti-
rá á noite xunto á tamén orquestra 
Capitol. O domingo 22 a misa será 
ás 12.00 horas e, a continuación, ce-
lebrarase a poxa tradicional de pro-
dutos do campo. Entre as 15.00 e as 
17.30 horas está prevista a actuación 
musical de Los Satélites.
Servirse paella de balde para todos 
os asistentes á sesión musical e o  
campo da festa estará cuberto con 
carpa climatizada.

Pontoibo prepara as 
súas festas
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O Concello aprobou a semana pa-
sada, de xeito defi niti vo, en sesión 
plenaria a modifi cación puntual das 
normas urbanísti cas que permiten 
recalifi car as parcelas dispostas, ata 
o momento, como parcelas de equi-
pamento nos polígonos de Penapu-
rreira e Os Airios.
A través desta modifi cación cam-
biarase a cualifi cación das parcelas 
de equipamento público existentes, 
tanto no parque empresarial de Pe-
napurreira como no parque empre-
sarial dos Airíos pasando a ser chan 
industrial.
Esta modifi cación é posible tras a 
solicitude feita polo Concello das 
Pontes á Xunta de Galicia na que 
se expuxo, de forma detallada, que 
non eran necesarias ditas dotacións 
fronte a necesidade de chan indus-
trial e así, desde esta semana, un 
total de 40.201 metros cadrados, 
reparti dos en oito parcelas modifi -
carán a súa califi cación para pasar a 
ser industriais.
Ana Pena, concelleira de Industria, 
sinala que se optou por realizar esta 
modifi cación debido “que se estaba 
perdendo unha oportunidade no 

aproveitamento de varias parcelas 
que, aínda que, por requisitos le-
gais ti ñan que ser catalogadas como 
equipamento, non eran necesarias 
nin ían ser uti lizadas nunca para tal 
fi nalidade, habida conta de que, tal 
e como se xusti fi cou ante a Xunta, 
As Pontes dispón de equipamentos 
máis que sufi cientes no casco urba-
no”.
A concelleira de Industria engadiu 
que “no noso concello hai moitos 
proxectos industriais que se queren 
establecer nestes polígonos e exis-
ten parcelas de equipamento des-
ocupadas. Entendemos que é de 
interese xeral transformar a califi ca-
ción desas parcelas para que poidan 
ser ocupadas por ditos proxectos in-
dustriais”.
“A intención é, sen dúbida poder 
ofrecer un uso produti vo a esas par-
celas inuti lizadas ata o momento. 
A parti r de agora poderán albergar 
acti vidade e cubrir, aínda que sexa 
nun pequeno espazo, a necesidade 
de chan industrial libre que vimos 
demandando, desde fai varios anos 
desde o Concello das Pontes” subli-
ñou Ana Pena.

Recuperan nos polígonos 
de Penapurreira e Os 
Airios chan industrialA concelleira de Industria, Ana Pena, 

acompañada por representantes 
das asociacións empresariais locais 
Seara e Cohempo parti ciparon nun 
encontro informati vo con represen-
tantes de Ence, Reganosa e EDP Re-
novables e no que tamén parti cipou 
telemanti camente o Insti tuto de 
Transición Xusta para coñecer a evo-
lución dos proxectos industriais que 
se promoven na vila.
Ana Pena, ao remate do encontro 
apuntou que ” tal e como nos tras-
ladaron as propias fi rmas, os proxec-
tos conti núan avanzando a bo ritmo 
nos seus procedementos adminis-
trati vos despois de que no mes de 
xullo, tanto a planta de fabricación 
de pneumáti cos de Sentury como 
a planta de hidróxeno verde fosen 
declarados proxectos estratéxicos, 
de interese comunitario, pola Xun-
ta de Galicia. Ence pola súa parte, 
conti núa cos estudos previos á pre-
sentación do proxecto defi niti vo da 
bioplanta para a produción de fi bras 
recuperadas e biomateriais que 
proxectan no anti go parque de car-
bóns de Saa”.
A concelleira resaltou a relevancia 
destes proxectos como proxectos 
tractores, que se evidencia coa re-
cente adxudicación provisional dos 
24 millóns de euros do PERTE de 
enerxías renovables á planta de 
hidróxeno verde, xesti onado polo 
Ministerio de Transición Ecolóxica 
e Reto Demográfi co. “Un apoio ins-
ti tucional que estamos seguros se 
verá ampliado en próximas convoca-
torias, tendo en conta a capacidade 
xeradora de emprego destas iniciati -
vas empresariais e a recente publica-
ción das primeiras liñas de actuación 
dos 111 millóns de euros desti nados 
á provincia da Coruña; que veñen a 
reforzar os 50 millóns de euros que, 
desde o Insti tuto de Transición Xus-
ta, a través da convocatoria publica-

da a semana pasada, desti na á crea-
ción e mantemento de pequenos e 
grandes proxectos nos territorios 
afectados polo peche ou previsión 
de peche de centrais térmicas”.

CONDE. O vicepresidente primeiro e 
conselleiro de Economía, Industria e 
Innovación, Francisco Conde, salien-
tou a colaboración coa Asociación 
Empresarial Seara para que As Pon-
tes atope na transición enerxéti ca un 
futuro para a industria.
Indicou que a transición enerxéti ca 
ten que ser sinónimo de oportunida-
des para a industria, e por iso desde a 

Xunta se busca dar impulso ás ener-
xías vinculadas ao desenvolvemento 
industrial de Galicia. Nun contexto 
no que o prezo eléctrico condiciona 
tanto a acti vidade das empresas, as 
renovables é a opción para que os 
grandes proxectos que se van poñer 
en marcha vexan cubertas as súas 
necesidades enerxéti cas.
Na zona das Pontes é necesario de-
terminar o desti no dos 1.400MW 
de capacidade dispoñible no nó 
existente para ver a compati bilidade 
no proceso de desmantelamento 
da central térmica das Pontes con 
proxectos industriais e enerxéti cos.

Concello e asociacións reúnense 
para falar dos novos proxectos

VISITA. O alcalde, Valentí n González Formoso, acompañado polo delegado 
do Goberno en Galicia, José Miñones, manti veron un encontro coa Secreta-
ria de Estado de Enerxía, Sara Aagesen e representantes de Reganosa e EDP 
para falar sobre a planta de hidróxeno verde que ambas compañías proxec-
tan nas Pontes así como sobre a  concesión dunha axuda de 24 millóns de 
euros, procedentes de Fondos Europeos para a súa posta en marcha.
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O Concello das Pontes iniciou as 
obras de reurbanización da praza de 
América co vaciado do interior da in-
fraestrutura. Trátase dun ambicioso 
proxecto, cun orzamento de 569.606 
euros, fi nanciado pola Deputación 
da Coruña, orientado a ordenar o 
ámbito en termos de funcionali-
dade, seguridade e accesibilidade 
atendendo a criterios de calidade 
ambiental, de efi ciencia enerxéti ca e 
de sustentabilidade.
Así, os eixes fundamentais da pro-
posta para a praza de América son, 
por unha banda, a recuperación dos 
valores orixinais perdidos, como son 
o papel protagonista da escola ou a 
relación coas rúas perimetrais e o ca-
rácter de paseo do coñecido na vila 
como Paseo dos Americanos, e, pola 
outra, a creación de espazos úti les 
tanto para o uso diario como ámbito 
de lecer así como para a celebración 
de eventos.
A estratexia que se formulou para 
volver á confi guración orixinal da 
praza implica a demolición do edifi -
cio da anti ga biblioteca municipal e, 
unha vez suprimida esta barreira, a 
intención é que as vías perimetrais, 
recentemente urbanizadas, defi nan 
o relevo no interior da praza me-
diante a extensión das superfi cies, 
asimilando as súas pendentes e es-
tablecendo unha plataforma á mes-
ma cota.
No nivel da avenida da Coruña, 
crearase un espazo diáfano de pa-
vimento duro, totalmente libre de 
obstáculos, confi gurado como área 
na que se acollan diferentes ti pos de 
eventos. Unha aliñación de arborado 
de casti ñeiros das indias defi nirá su-
ti lmente o límite entre o espazo da 
rúa e o ámbito da praza.
Do outro lado do triángulo, o lateral 
leste, a área que xurde da prolonga-
ción do espazo público da rúa Cas-

telao, concíbese como unha ampla 
ladeira verde. No ámbito interme-
dio, vencellado coa rúa Ramón Ca-
banillas, proxéctase unha zona de 
paseo protexida do ruído e do tráfi co 
na que se crearán recunchos de es-
tancia cun carácter máis inti mista, 
reinterpretando o Paseo dos Ameri-
canos e que estará franqueada por 
unha banda verde que resolverá a 
diferencia de cota.
Por últi mo, como medios para salvar 
o desnivel, faranse conexións pun-
tuais como escaleiras e unha rampla 
accesible que conectará a avenida da 
Coruña co novo paseo, disporanse 
farois en columnas de alturas varia-
bles con proxectores LED, instalarase 
mobiliario urbano e as perti nentes 
redes de drenaxe e rega.

HISTORIA. A praza de América, si-
tuada no centro urbano do Concello 
das Pontes e ligado á historia recen-
te da localidade, nace da man da 
construción da escola, o actual CEIP 
Santa María, no ano 1929 grazas á 
achega de fondos por parte da So-
ciedad de Instrucción Naturales del 
Ayuntamiento de Puentes de García 
Rodríguez, formada por emigrantes 
ponteses na Habana.
A relevancia que ti vo este equipa-
mento foi o xerme de que os terreos 
situados na súa fronte se confi gura-

sen como un dos principais espazos 
de lecer da vila, consti tuíndose como 
unha praza desti nada a eventos pú-
blicos franqueada pola avenida de 
Orti gueira (hoxe avenida de Caste-
lao) e a avenida de Coruña.
Co paso do tempo a praza foise 
transformando. Na década dos 80 
ti vo lugar un cambio radical na con-
cepción do espazo, realizando unha 
intervención que supuxo a elevación 
do espazo en relación coas avenidas 
perimetrais, aproveitando o desnivel 
xerado para construír un edifi cio se-
misoterrado, uti lizado en orixe como 
Fogar da terceira idade e que ata fai 
un mes albergaba a Biblioteca muni-
cipal Enrique Rivera Rouco.
Esta últi ma intervención na praza de 
América, que modifi cou a súa natu-
reza orixinal, fi xo que saísen á luz 
unha serie de eivas que xusti fi can 
estes traballos de reurbanización 
tales como a falta de accesibilidade 
por mor dos desniveis xerados, tan-
to internamente como con respecto 
ás vías perimetrais, así como a es-
casa funcionalidade que ten pola 
carencia de mobiliario urbano axei-
tado e a falta de zonas de resgardo 
fronte ao sol e á choiva, ademais de 
dispoñer de escasos espazos verdes 
e as constantes fi ltracións de agua, 
procedentes da cuberta, que sofría 
o edifi cio da Biblioteca Municipal.

Comezan cunha demolición 
as obras na praza AméricaO Concello das Pontes realizou, du-

rante o ano 2022, un total de 69 
contratacións laborais, grazas á asig-
nación de fondos propios como á 
concesión de diferentes subvencións 
procedentes da Deputación de go-
berno autonómico.
Son 69 empregados e empregadas 
que chegaron tanto para cubrir va-
cantes laborais temporais como para 
reforzar diferentes departamentos 
municipais tales como Obras e Ser-
vizos, Seguridade Cidadá, Benestar 
Social, Cultura e Emprego.
Os novos empregados contratados 
durante este ano foron, 31 peóns de 
obras e limpeza que levaron a cabo 
traballos de interese xeral para o 
municipio e que foron contratados 
grazas á liña de axuda habilitada pola 
Deputación da Coruña a través do 
Plan de Integración Laboral.
Tamén se levou a cabo, a través de 
aportacións municipais, a contra-
tación de seis administrati vos e un 
técnico da administración xeral, ca-
tro auxiliares de Policía Local, tres 
auxiliares de biblioteca, un docente 
para o Conservatorio Municipal de 

Música Profesional, dous conserxes 
para os edifi cios culturais así como 
16 persoas para o servizo de axuda a 
domicilio, entre outros.
Por medio de diversas achegas, pro-
cedentes da Deputación e do gober-
no autonómico tamén se incorpo-
raron ao persoal do Concello unha 
axente de igualdade, unha traballa-
dora social, unha educadora social 
así como unha directora para Plan 
Integrado de Emprego das Pontes.
O Concello ten previsto conti nuar 
con esta liña de contratacións duran-
te o este ano. Ana Pena apuntou que 
“en 2023 reforzarase o cadro de per-
soal con sete policías locais. Serán 
tres novas prazas de Policía Local, 
para as que xa se iniciou o expedien-
te de contratación, ademais darase 
conti nuidade ás contratacións de 
catro auxiliares de policía, tal e como 
fi xemos nos anos anteriores”.
A concelleira de Recursos Humanos 
adiantou que “conti nuaremos po-
ñendo en marcha, ao igual que en 
anos anteriores, diferentes procesos 
de contratación, concorrendo ás di-
ferentes liñas de axudas”.

O Concello realizou preto de 70 
contratacións laborais no 2022

LAGO. O Concello constrúe no Lago unha senda de acceso peonil, no espa-
zo verde dentro da zona de servidume do lago, para mellorar as condicións 
de accesibilidade ao areal pontés. As obras, cun orzamento de 48.354,09€ e 
fi nanciadas con fondos propios, consisten na execución dunha senda, sobre 
a cuneta existente, mediante a instalación dunha lousa de formigón e pavi-
mento de plásti co reciclado.
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O programa de apoio socieducati vo 
Espazo en Familia, posto en marcha 
polo Concello no 2021 para ofrecer 
ás familias pontesas un lugar para 
comparti r as súas inquedanzas sobre 
a crianza e educación dos seus fi llos 
e fi llas e poder abordalas con éxito, 
chega aos centros educati vos da vila 
coa fi nalidade de establecer vínculos 
de cooperación entre as familias e os 
centros educati vos para desenvolver 
accións de crianza positi va.
Tania Pardo, concelleira de Educa-
ción apunta que “o programa Espazo 
en Familia parte da idea da necesaria 
colaboración entre as familias e os 
centros educati vos na tarefa educa-
ti va e pedagóxica. Por este moti vo, 
dentro da programación de acti vi-
dades deste proxecto, propuxémo-
nos achegar aos centros escolares 
diferentes propostas formati vas, di-
rixidas a rapaces e rapazas, de 1 a 17 
anos, que nos permitan traballar a 
igualdade, a alimentación saudable, 
as emocións, a convivencia ou o uso 
seguro das tecnoloxías, entre outras 

cuesti óns, para promover o seu ópti -
mo desenvolvemento persoal.”
Estas acti vidades, que se puxeron 
en marcha no mes de novembro 
de 2022, desenvólvense a través de 
diferentes sesións, que dan conti -
nuidade ao traballo desenvolvido, 
desde o mes de abril, coas nais e pais 
a través de sesións grupais e indivi-
duais e accións de formación para 
“a parti r dunha metodoloxía lúdica, 
impulsar entre as fi llas e fi llos, unha 

aprendizaxe sobre as diferentes te-
máti cas, dunha maneira dinámica e 
moti vadora, co obxecti vo de que o 
alumnado cree o seu propio proce-
so de aprendizaxe, traballe de forma 
grupal e autónoma, promovendo 
entre eles e elas valores esenciais 
para a vida coti á e a interacción so-
cial” subliña Tania Pardo.
Estas sesións se desenvolverá ata o 
mes de marzo e nelas parti ciparán 
máis de 1100 nenos e nenas da vila.

O programa Espazo en familia 
esténdese aos colexios locais

O pontés Miguel Ledo Roca e o lu-
cense Enrique Tort Vázquez foron os 
gañadores este ano do VII Premio 
de Investi gación Hume das Pontes, 
convocado en 2022, por dous traba-
llos de divulgación da historia local.
O xurado acordou outorgar o pri-
meiro premio, cunha dotación 
económica de 2.000 euros e a pu-
blicación da obra na próxima revista 
Hume, ao traballo La Pardo. Nel se 
fai unha recompilación da  historia 
do colexio Nebrija Pardo Bazán, e 
que vai acompañado dun libro con 
fotografí as.
O autor é un mozo de 23 anos que 
vén de rematar o grao de Bellas Ar-
tes e está a facer o de Deseño Grá-
fi co.
O segundo premio do certame de 
Hume foi para A industria como so-
porte artí sti co. As Pontes de García 
Rodríguez, obra do lucense Enrique 
Tort Vázquez, graduado en Arqui-
tectura que conta con 25 anos.
Segundo comunicou o xurado, este 
traballo fai un repaso da visión da 
industria e do patrimonio industrial 
a través da arte.

Dous mozos gañan 
o Premio de 
Investi gación Hume

Arrincan estes días os traballos para 
a posta a punto no segundo dos 
grupos dispoñibles para a produ-
ción enerxéti ca na central térmica.
As tarefas serán desenvoltas ao 
longo das próximas semanas tanto 
polo persoal propio da compañía 
como de operarios das empresas 
auxiliares. Está previsto que o gru-
po poida entrar en funcionamento 
xa durante o mes de febreiro.
Actualmente, dos catro grupos co 
que conta este complexo tan só 
pode funcionar un deles, o primei-
ro. Tanto o tres e o catro xa foi au-
torizado o seu peche por parte do 
Ministerio para a Transición Ecoló-
xica, mentres que o dous necesita 
un proceso de adaptación, ao cal se 
está sometendo.
É o grupo un o que de cando en vez 
acti va a empresa, tal e como acon-
teceu no pasado mes de decem-
bro. Ademais, estas mesmas fontes 
detallan que non está previsto que 
cheguen a funcionar ao mesmo 

tempo os grupos uno e dous des-
ta central, ao esti mar que non se 
dispón de persoal sufi ciente, tanto 
propio como de auxiliares, para 
esta conxuntura.
Por outra banda, o grupo un debe-
rá de ser someti do proximamente 
a unha nova revisión por horas de 
funcionamento, agardando realizar 
este traballo unha vez que o grupo 
dous estea plenamente dispoñible.
Desta forma, Endesa, que ten asi-
nado coas súas empresas auxiliares 
contratos para seguir operando 
ata xuño deste mesmo ano, refór-
zase tras recibir, ademais, un novo 
envío de carbón. Foi o pasado 27 
de decembro cando atracou no 
porto exterior de Ferrol un buque 
que transportaba nas súas adegas 
160.000 toneladas de carbón.
Dous días máis tarde, o día 29, os 
transporti stas iniciaron nos seus ca-
mións o traslado por estrada deste 
mineral en dirección á central tér-
mica.

A central térmica prepárase 
para a posta en marcha do 
segundo dos grupos
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O Servizo de Atención Temperá 
da agrupación de concellos de 
Friol, Palas de Rei, Guntí n, Begon-
te e Rábade, instalado na segun-
da planta do centro sociocultural 
de Friol, está subvencionado pola 
Xunta de Galicia e fi nanciado 
polo Fondo Social Europeo cunha 
canti dade de 160.000 euros, sen-
do así un servizo totalmente gra-
tuíto para as familias e que conta 
con unhas instalacións modernas 
e axeitadas para as terapias ofer-
tadas.
A atención temperá é o conxunto 
de intervencións dirixidas á po-
boación infanti l de 0 a 6 anos, á 
familia e á contorna, que teñen 
por obxecti vo dar resposta o 
máis cedo posible ás necesidades 
transitorias ou permanentes que 
presentan os nenos e as nenas 
con trastornos no seu desenvol-
vemento ou que teñen risco de 
padecelos.
Dende a posta en marcha desta 
unidade, en setembro de 2020, 
a cifra de nenos atendidos non 
parou de medrar. Pasaron xa por 
estas instalacións 85 nenos e ne-
nas, e a previsión é que conti núe 
aumentando, xa que o traballo 
que se realiza cada vez ten máis 
recoñecemento e popularida-
de sendo  fundamental a propia 
veciñanza dos concellos que co 
“boca a boca” promocionan o 
servizo. 

Durante o ano 2022 o servizo 
realizou 3.165 prestacións indi-
viduais, 31 consultas de acollida, 
290 sesións de valoración, 179 
accións de coordinación e 16 fi -
nalizacións de servizo.  A idade 
media de acceso sitúase en 3,2 
anos.
O equipo multi disciplinar da uni-
dade de Friol está formado por 
catro profesionais especializados 
en atención temperá nas áreas 
de logopedia, enfermaría, terapia 
ocupacional e psicoloxía.
As principais causas de interven-
ción van desde problemas emo-
cionais e afecti vos, difi cultades 
do vínculo e das relacións sociais, 
problemas de conducta, proble-
mas da fala, deglución, lectoes-
critura, alteracións sensoriais, 
défi cits motores, de aprendizaxe 
e de atención, deformidades cra-
neais posturais, etc.
A calidade do servizo está a ser 
valorada polas familias como 
amosan os datos recollidos na úl-
ti ma enquisa anónima. Nesta en-
quisa o nivel de sati sfacción xeral 
do servizo é moi elevado, cunha 
media de 4,85 sobre 5. Destaca o 
estado das instalacións, a accesi-
bilidade, a dotación de material, 
a profesionalidade do persoal, as 
acti vidades extraordinarias como 
a xuntanza lúdica coas familias 
realizada no complexo fl uvial de 
Friol no mes de xullo, etc.

A Atención Temperá 
local medra en usuarios

outeiro de rei

A conselleira de Infraestruturas e 
Mobilidade, Ethel Vázquez, anun-
ciou a licitación da 2ª fase da mellora 
do abastecemento de Outeiro de 
Rei, que completará a ampliación da 
rede deste municipio. Esta actuación 
suporá un investi mento de 162.000 
euros e o obxecti vo é que estea á 
disposición do municipio a fi nais do 
vindeiro ano.
Vázquez Mourelle presentou no 
Concello esta actuación, coincidindo 
co inicio da contratación das obras, 
que xa recolle a Plataforma de Con-
tratos Públicos de Galicia. As empre-
sas interesadas en executar estas 
obras poderán presentar as súas 
ofertas ata o vindeiro 23 de xaneiro.
A Xunta fi nanciará o 80% da inter-
vención, achegando o Concello o 
20% restante do orzamento.
A conselleira precisou que a pre-
visión é adxudicar os traballos no 
vindeiro verán e dado que teñen un 

prazo de execución de 2 meses, a fi -
nais de 2023 o reforzo do sistema de 
abastecemento estará completo.
Explicou que esta 2ª fase consisti rá 
na ampliación da rede mediante a 
instalación dun ramal que conectará 
coa rede actual na zona empresarial 
de Outeiro de Rei, por baixo a A-6.
Lembrou que estes traballos darán 
conti nuidade á 1ª fase xa executada, 

que abrangueu un ramal de máis de 
3 quilómetros de condución. Estas 
actuacións supuxeron un investi -
mento de 500.000 euros.
Con estas intervencións, indicou que 
a Xunta traballa para proporcionar 
un servizo de abastecemento efi -
ciente aos veciños e ás empresas do 
polígono. Así, resólvense as defi cien-
cias que presentaba o sistema de 
abastecemento deste municipio.
A conselleira recordou que o Go-
berno galego tamén está a traballar 
para licitar nas próximas semanas a 
redacción do proxecto da nova de-
puradora en Outeiro de Rei co fi n de 
mellorar o sistema de saneamento e 
depuración do municipio lucense.
Fixo fi ncapé en que a Xunta segue 
a prestar apoio técnico e fi nanceiro 
aos concellos para que poidan des-
envolver de forma efi ciente as súas 
responsabilidades de saneamento e 
abastecemento.

Abre a licitación da segunda fase 
da mellora do abastecemento

A Valedora do Pobo admiti u a trá-
mite a queixa do BNG de Outeiro 
de Rei pola decisión do alcalde de 
non tratar as súas propostas du-
rante o pleno.
Tal e como explican os naciona-
listas, no pasado pleno celebrado 
o venres 28 de outubro, o alcalde 
“dun xeito totalmente arbitrario e 
sen dar ningunha razón, decidiu 
que non se debatera, e polo tanto 
que tampouco se votara, o cuarto 
punto da orde do día, unha moción 
do BNG”.
“O señor Pardo non xusti fi cou en 
ningún momento tal actuación, 
senón ao contrario, tan só mani-
festou que ese punto non se tra-
taba e que se pasaba ao punto se-
guinte. Trátase dun intento máis 

de acalar á oposición feita polo 
BNG, pois xa levaba varios plenos 
queixándose que presentábamos 
demasiadas propostas e iniciati -
vas”, afi rman.
Di o BNG que “se se permiti se que 
o alcalde, arbitrariamente, tan só 
nos deixara presentar unha mo-
ción por pleno serían só seis pro-
postas as que poderiamos facer en 
todo o ano, número totalmente in-
sufi ciente para poder facer o noso 
traballo de oposición e de fi scaliza-
ción do traballo municipal”.
“Esa situación obrigounos naquel 
momento a solicitar o amparo da 
Valedora o Pobo, cuesti ón que 
provocou que a queixa fose ad-
miti da como procedente e den-
de esa ofi cina se lle solicitase ao 

Concello un informe ao respecto. 
Dende o BNG non imos aceptar 
que dun xeito tan arbitrario o Al-
calde nos impida o traballo que 
nos encomendou a cidadanía, 
facer propostas e fi scalizar ao go-
berno municipal. Xa sabemos que 
isto lle molesta, pero non imos 
permiti r que vulnere dese xeito os 
nosos dereitos de representación 
políti ca e dese xeito faremos todo 
o que sexa neceario para evitalo.”, 
dixo Xosé Ferreiro.
A Ofi cina da Valedora do Pobo ad-
miti u a trámite a queixa do BNG 
baseada na vulneración dos seus 
dereitos para representar os inte-
reses da veciñanza e pediulle un 
informa ao respecto ao Concello 
de Outeiro de Rei.

A Valedora admite a trámite unha 
queixa do BNG contra o Concello
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Despois de asinarse un acordo en-
tre o Concello de Friol, Cáritas Dio-
cesana Lugo e Insertega (unha em-
presa galega de xesti ón de residuos 
especializada en texti l), Friol xa con-
ta con puntos de recollida de roupa. 
Estes contenedores están ubicados 
en disti ntos puntos estratéxicos da 
capitalidade do municipio.
“Con esta iniciati va tratamos de 
dar cabida a unha peti ción de gran 
parte da veciñanza, que nos ven 
pedindo a instalación deste ti po de 

contedores, e tamén pretendemos 
así fomentar a reciclaxe e que dita 
acti vidade teña un impacto social 
na nosa contorna”, explicou o alcal-
de, José Ángel Santos.
Este proceso de reciclaxe e reuti -
lización da roupa é un modelo de 
economía circular, para tentar sacar 
o máximo rendemento aos recursos 
materiais mediante a súa reuti liza-
ción e aproveitamento para outros 
usos, chegando a unha taxa de re-
cuperación do 90% da roupa doada.

Instalan contedores de 
reciclaxe de téxti l na vila

friol

O equipo de Goberno de Friol, co 
seu alcalde José Ángel Santos á 
fronte, presentaron uns orzamen-
tos ambiciosos para este ano no 
ámbito da parti da desti nada a in-
vesti mento, “son uns orzamentos 
moi estudados e rigorosos, todo en 
benefi cio dos veciños de Friol”.
Segundo o alcalde, José Á. Santos, 
nos últi mos anos, o orzamento ini-
cial do Concello de Friol ten unha 
tendencia á alza, “debido ás políti -
cas que levamos a cabo os que so-
mos responsables do Goberno Mu-
nicipal”. Os datos económicos así o 
demostran. “Dende a anualidade 
de 2018 superamos os tres millóns 
de euros iniciais, este ano 2022 
comezamos o ano con tres millóns 
novecentos mil euros, e, como sa-
bedes, para 2023 a previsión inicial 
é duns 4.300.000,00 euros, tanto en 
ingresos como en gastos, é dicir, un 
incremento de 400.000,00 euros”, 
dixo.
A presión fi scal non aumenta en re-
lación ás taxas por abastecemento 
de auga ou cemiterio municipal, 
sumidoiros, recinto feiral ou uso das 
piscinas municipais.
En relación co IBI rústi co, mantense 
a modifi cación da ordenanza, para 
subvencionar co máximo que per-
mita a lei, nun 95%, o importe ín-
tegro do imposto, daqueles predios 
nos que só se sitúe edifi cación nos 
que se desenvolva totalmente acti -
vidades económicas exclusivamen-
te agrícolas ou gandeiras, “clara-
mente de apoio ao sector primario, 
un dos piares máis importantes da 
economía do noso Concello”. Esta 
bonifi cación alcanza xa as 17.689 
parcelas no Concello.

En canto ás taxas municipais, cabe 
destacar que para o ano 2023 su-
prímase a ordenanza que regulaba 
o prezo público dos postos, case-
tas, postos de venda, espectáculos 
e atraccións situados en terreos de 
uso público. Con esta medida do 
Concello preténdese dar un novo 
impulso ao comercio de proximida-
de.
No que respecta ao custo de per-
soal, as cifras son extremadamen-
te baixas, tanto que foi unha por-
centaxe do 29,10%, posiblemente 
unha das máis baixas da provincia. 
“Cubrimos o mantemento das vías 
públicas municipais en bo estado, 
dedicándose inicialmente ao po-
líti ca de gasto en infraestruturas 
400.377,46 euros.
A presión fi scal non aumenta en re-
lación ás taxas por abastecemento 
de auga ou cemiterio municipal, 
sumidoiros, recinto feiral ou uso das 
piscinas municipais.
En benestar comunitario acada 
unha cifra récord, 702.851,73 euros. 

Trátase de dar cobertura ao man-
temento en condicións ópti mas da 
rede de abastecemento de auga da 
capital; para a recollida, xesti ón e 
tratamento de residuos, en todo o 
municipio e o punto limpo.
Unha parte importante correspon-
de ao alumeado público, debido 
ao aumento do custo da enerxía. 
Así contan con fi nanciamento para 
a Festa da Terceira Idade, Festa da 
Xuventude, Excursión da Terceira 
Idade, Feira Gandeira, Cursos de 
baile, Ximnasio, Feira do Queixo e 
do Pan de Ousá, Friulio e un impor-
tante etc.
O alcalde fai mención especial ao 
servizo de axuda no fogar (presta-
cións persoais básicas, non depen-
dentes, dependentes), que é todo 
o que está cuberto pola póliza de 
gastos denominada Servizos Sociais 
e promoción social, dotado cunha 
contí a de 827.293,74 euros, case 
o 20 por cento do orzamento. Son 
as persoas máis vulnerables, son as 
máis necesitadas e queremos que 
as súas condicións de vida melloren 
ano tras ano.
Engaden tamén axudas a diver-
sas asociacións culturais (forma-
mos parte das escolas municipais 
de música, a través da Asociación 
de Músicos de Crisanto) por máis 
de 30.000,00 euros; axudas para 
todas as festas populares ao aire 
libre, para todas as parroquias; co-
laboran con diversas asociacións 
deporti vas, fomentando o deporte, 
aportando máis de 30.000,00 eu-
ros a este apartado e rematan coas 
axudas para a concentración de par-
celas de uso agrario, potenciando o 
sector primario.

Aprobado o orzamento máis 
alto da historia, con 4,3 millóns

PREMIO. O  CPI Plurilingüe Dr. López Suárez foi un dos centros ga-
ñadores da últi ma edición dos certames Novos Poliedros e Inventa en 
galego, convocados co gallo do Mes da Ciencia. Nesta segunda edición, 
resultaron tamén gañadores o insti tuto IES Ramón Menéndez Pidal, da 
Coruña, por parti da dobre cunha clase de Bacharelato e outra de tercei-
ro da ESO; o IES Carlos Casares, de Vigo e o IES de Meaño.
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guitiriz

Pode facernos un balance desta 
lexislatura?
Nunca esquecerei estes catro anos. 
Vivín a miña primeira lexislatura nun 
contexto excepcional, coa acción de 
goberno totalmente marcada pola 
pandemia. A pesar diso, fago un 
balance positivo, porque puidemos 
levar a cabo actuacións que mellora-
ron o día a día dos nosos veciños e 
veciñas, nos últimos meses estamos 
retomando moitos deses proxectos 
que tivemos que aparcar e, ade-
mais, logramos aprobar, dunha vez 
por todas, o Plan Xeral de Guitiriz, 
que levaba en trámite desde o ano 
2004 e que, agora que está en vigor, 
teremos que ir actualizando pouco 
a pouco xa que as expectativas dun 
municipio de hai 16 anos non son as 
mesmas que as actuais, non pode 
ser que estes procesos sexan tan 
longos. Pedímoslle á Xunta que, polo 
menos, as modificacións que vamos 
a facer sexan máis áxiles.
De que proxecto está máis orgullo-
sa?
É complicado escoller un só pero di-
ría que o logro máis importante foi 
o de dar solución aos problemas na 
auga da traída que viña arrastrando 
Guitiriz. O problema alcanzou tal 
punto que, cando chegamos no ano 
2019, vímonos obrigados a prohibir 
o consumo durante unha época, 
condonando un trimestre o pago 
das facturas da auga aos veciños 
xa que non podían facer uso dela. 
Fíxemos un gran esforzo para solu-
cionalo e executando unha serie de 
actuacións, como a modernización 
da ETAP, a construción do bypass, a 
modificación dos filtros de ferro, o 
baleirado do pantano ou o constante 
control da calidade da auga, conse-
guimos que, nos anos 2020, 2021 e 
2022, a auga fose sempre apta para 
o consumo e de calidade. 
Cómpre falar da residencia de maio-
res. En que punto está agora?
No día de Reis, o pasado 6 de xaneiro, 

rematou o prazo para que a empresa 
adxudicataria das obras depositase o 
aval. Se todo vai ben, a Deputación 
de Lugo adxudicará a obra, farase a 
acta de replanteo e comezará a obra. 
O que nos trasladan desde a Depu-
tación é que en marzo ten que estar 
comezada a obra. Agradecemos que 
a administración provincial manti-
vese o seu compromiso de seguir 
adiante con esta actuación e desde 
o Concello estaremos vixiantes para 
que os prazos marcados se cumpran 
para, dunha vez por todas, contar 
coa residencia de maiores. 
Tamén se pelexou moito pola am-
pliación do PAI?
Moitísimo, é un proxecto esencial 
para nós. A Xunta de Galicia com-
prometérase con nós, xa antes da 
pandemia, a colaborar economica-
mente pero ese compromiso aínda 
non se concretou en feitos, a pesar 
de que seguimos insistindo en moi-
tas ocasións. Ante esta falta de in-
terese, decidimos actuar pola nosa 
conta e, facendo uso dunha axuda 
que nos concederon a través dos 
fondos europeos do Plan estatal 
de Recuperación, Transformación e 
Resiliencia, vamos nós a acometer 
a ampliación porque consideramos 
que non pode agardar máis, xa que 
seguimos a ter nenos e nenas en lis-
ta de agarda. O importe aínda non é 
suficiente pero é un punto de parti-
da que ata o de agora non tíñamos. 
De todas formas, neste mes volve-
remos a solicitar unha xuntanza coa 
Consellería de Política Social para 
que cumpran co compromiso que 
fixeron en outubro do 2019 e para 
que se fagan cargo das súas com-
petencias. Se eles non colaboran, o 
importe restante da obra asumiraa 
o Concello como sexa para con-
seguir levala a cabo antes de que 
comece o próximo curso. 
Si se fixo a do Centro de Día. 
De feito xa comezaron a acudir os 
usuarios e usuarias que estaban na 

lista de agarda. Esta ampliación, que 
se fixo con fondos propios e a través 
dun convenio coa Deputación, per-
mite que xa non teñamos lista de 
agarda. Agora mesmo ampliaremos 
a 20 usuarios pero pode chegar ata 
26 prazas se fose necesario.
E se seguimos falando dos maiores, 
que proxectos hai para o SAF?
Acabar de facer todos os procesos de 
consolidación do persoal, que aínda 
queda pendente unha parte, inten-
tar conseguir que os dependentes 
de grado 3 non teñan lista de agarda 
e conseguir dar servizo o maior nú-
mero de horas. Quero resaltar que 
este servizo, que é esencial, supón 
un esforzo e unha carga económica 
moi importante para os concellos 
xa que a Xunta paga a hora do SAF 
a 12 euros pero o custe real supera 
os 16 euros e esa diferencia témola 
que asumir desde a administración 
local. Ademais, moitas veces non te-
mos persoal para cubrir os postos de 
traballo, cada vez é máis difícil con-
seguir traballadores.
Que quedaría por facer de cara a 
este ano? 
Temos pendentes varias actuacións 
en Lagostelle, como a senda peonil 
en Manuel María ou a dos Sete Muí-
ños que acometerá a Deputación. 
Tamén temos que acabar de darlle 
forma ao proxecto que iniciamos 
para converter a nave do Senpa nun 
espazo cultural e deportivo. Trala 
pista de pádel, que vamos a com-
plementar con outras actividades no 
interior, agora vamos a facer, no ex-
terior, un circuíto de pumptrack. Por 
outra banda, para continuar facendo 
máis eficiente a nosa xestión dos 
residuos, vamos a crear un punto 
limpo e a rematar de desmantelar os 
puntos de recollida de plásticos que 
quedan no municipio para dirixirnos 
cara un modelo de recollida nas pro-
pias explotacións. 
As escolas deportivas teñen un am-
plo percorrido. Hai intención de ir 

ampliando ou cambiando?
Todos os anos se fan pequenas 
modificacións. Para este curso, por 
exemplo, incluíuse o pádel entre a 
oferta de actividades. Temos moito 
alumnado e intentamos adaptarnos 
ás necesidades que eles presentan. 
Hai tamén un importante tecido de 
actividade cultural. Como se xestio-
na isto?
A actividade cultural nunca se detivo 
en Guitiriz. Sempre intentamos man-
tela, incluso nos tempos de maiores 
restricións, seguindo as recomenda-
cións. Ademais das exposicións que 
se levan a cabo na Casa Habanera, 
das festas da Torta de Millo ou a dos 
Callos de Parga, e de todas as activi-

dades culturais e educativas que se 
levan a cabo ao longo do ano agora 
contamos cun Aula Cemit e un Aula 
Mentor, que nos permiten reforzar a 
nosa oferta, que tamén se comple-
menta coa das asociacións do muni-
cipio, coas que sempre colaboramos 
tamén para que poidan levar a cabo 
a súa actividade propia.
Así mesmo, hai un gran número de 
axuda, bolsas escolares, etc…
Desde que chegamos ao goberno 
sacamos todos os anos bolsas de 
axudas para chegar aos estudantes 
que non tiñan acceso ás do Minis-
terio de Educación. Repartíronse 
uns 60.000 euros de axudas a es-
tudantes, algo que vamos a seguir 
mantendo porque nos parece moi 
importante. No caso do comercio, 
durante a pandemia, repartimos 
máis de 120.000 euros en axudas 
directas ao comercio e aos autóno-
mos que tiveron que cancelar a súa 
actividade. 
Que outras necesidades ten o Con-
cello a día de hoxe?
Sería ideal poder contar cun audito-

rio ou un edificio de usos múltiples 
xa que, gran parte da actividade 
cultural que se desenvolve no con-
cello ten como punto de referencia a 
Casa Habanera, un edificio histórico 
e fermoso pero que ten limitacións 
de espazo e de uso. Ademais, vexo 
como unha gran necesidade a de 
poder contar cunha ordenanza de 
ornato. En Guitiriz e Parga temos 
moitas casas abandonadas e, entre 
todos, temos que buscar un modelo 
que sexa máis áxil e que nos permi-
ta conseguir que estas vivendas non 
supoñan un problema de seguridade 
e presenten un mellor aspecto, acor-
de co noso patrimonio e a contorna. 
Por citar outras necesidades, tamén 
pedimos que se retome a activida-
de habitual no consultorio de Parga, 
que melloren as conexións, tanto 
por estrada como por tren, que se 
lle dea unha solución á problemática 
dos pasos a nivel en Parga e que, ao 
longo deste ano, tal e como está pre-
visto, finalice o proceso de extensión 
da banda ancha en todo o municipio. 
E de cara xa a o futuro, cales son as 
principais proxeccións?
Ante as previsións de que o balnea-
rio retome a súa actividade durante 
o primeiro semestre deste ano 2023, 
queremos consolidarnos como un 
destino turístico sostible. Que a xen-
te veña a coñecernos, desfruten das 
nosas rutas e da nosa paisaxe e pa-
trimonio. 
Cales serían as características e a 
definición deste concello?
Non nos podemos definir como un 
concello industrial pero si temos que 
ser un destino turístico de referen-
cia, aproveitando as augas termais 
e potenciando e poñendo en valor a 
nosa riqueza natural. 
E a nivel industrial, cales son os 
plans?
Intentar manter todas as empresas 
que desenvolven a súa actividade no 
municipio e conseguir que se instale 
algunha máis, tendo claras as limita-
cións que teñen os concellos neste 
sentido pero apostando forte por 
xerar novos empregos dentro das 
nosas posibilidades. Por exemplo, 
mellorando o parque empresarial 
para facelo máis atractivos de cara a 
novas empresas. 

“Puidemos facer actuacións que 
melloraron a vida da veciñanza”
Marisol Morandeira está a completar a primeira lexislatura como alcaldesa

“Un logro importante 
foi o de dar solución 

aos problemas da 
traída que viña 

arrastrando Guitiriz”
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O presidente local do PP de Guiti riz, 
José Manuel López Rodríguez, é o 
novo candidato do PP á Alcaldía de 
Guiti riz tras unha reunión de afi lia-
dos e simpati zantes. Neste encontro 
parti ciparon membros da dirección 
provincial do parti do, entre eles, o 
coordinador xeral, José Manuel Bal-
seiro Ourol, e varios alcaldes de con-
cellos limítrofes a Guiti riz.
O coordinado xeral explicou que o 
obxecti vo nestas vindeiras eleccións 
municipais e recuperar o goberno en 
Guiti riz. “A diferencia de votos é mí-
nima, por iso cremos que con traba-
llo serio e con rigor podemos lograr” 
e, para iso, amosa o seu total apoio 
ao candidato pois “ten un proxecto 
serio que devolverá á estabilidade”.
López Rodríguez, coñecido como 
Portolamas, preséntase á alcaldía 
convencido de que o goberno local 
supuxo catro anos perdidos para o 
concello. “Dóeme ver como a alcal-
desa abandonou o noso concello 
durante os últi mos catro anos. Os 
nosos veciños merecen un Goberno 
que atenda todos os días do ano.

José Manuel López é 
o novo candidato á 
Alcaldía polo PP

O presidente do Goberno galego, 
Alfonso Rueda, resaltou a importan-
cia da colaboración público-privada 
para converter a Galicia nun referen-
te internacional do hidróxeno verde. 
No acto de presentación da Alianza 
Industrial Galega do Hidróxeno Ver-
de, da que forman parte máis de 700 
empresas, insti tucións e axentes so-
ciais, o ti tular da Xunta salientou que 
a iniciati va pretende que esta fonte 
de enerxía limpa se converta nunha 
oportunidade estratéxica para a in-
dustria produtora, pero tamén para 
outros sectores como o transporte 
ou a loxísti ca.
Na presentación, á que Alfonso Rue-
da asisti u acompañado polo vicepre-
sidente primeiro, Francisco Conde, 
afondouse nos obxecti vos polos que 
se creou esta Alianza coa que Galicia 

aspira a liderar a produción de hidró-
xeno verde. O presidente da Xunta 
fi xo fi ncapé na importancia da cola-
boración público-privada para afron-
tar un reto de grandes proporcións, 
pero tamén unha oportunidade para 
Galicia, a segunda Comunidade que 
xera máis enerxía eléctrica a parti r 
de fontes renovables e que ademais 
conta cunha ampla dispoñibilidade 
de recursos hídricos.
Ao encontro asisti ron representan-
tes das empresas que cobren toda 
a cadea de valor que integra a Aso-
ciación Galega de Hidróxeno (AGH2), 
así como das universidades galegas, 
insti tucións e axentes sociais. Ade-
mais de tentar a produción de hidró-
xeno verde, a Alianza actuará sobre 
cinco eixes: deseñar a posta en mar-
cha de ferramentas e instrumentos 

de apoio específi cos para o desen-
volvemento do sector industrial do 
hidróxeno, identi fi car as oportuni-
dades, promover a formación espe-
cializada nas empresas, fomentar a 
investi gación e o desenvolvemento 
de solucións innovadoras para a in-
dustria en torno ao hidróxeno verde 
e Impulsar a necesidade de estable-
cer a infraestrutura necesaria para a 
execución do corredor atlánti co do 
hidróxeno co hidroduto Galicia-Nor-
te de Portugal e a conexión de Gali-
cia coa Meseta (Guiti riz-Zamora), e 
con Europa.
Neste senti do, Rueda subliñou que, 
en plena transformación industrial e 
nun incerto contexto económico, as 
empresas precisan máis que nunca 
“vontade e estabilidade” para levar a 
cabo os seus proxectos. 

Galicia únese na Alianza Industrial do 
Hidróxeno Verde con eixo en Guiti riz

O Concello de Guiti riz resolveu o 
premio da III edición das Receitas 
de Outono con poesía, resultando 
gañador o traballo Dama de Castro, 
realizado por Eshter Ansade Calvo e 
María García, e enviado por María 
Rosa Gandoy.
A entrega do agasallo á receita/poe-
ma gañadora foi o 28 de decembro 
na caseta do Concello situada no 
Mercado de Nadal que se realizou 

no Campo da Feira de Guiti riz.
Esta III edición de Receitas de Outo-
no con poesía cumpriu o seu obxec-
ti vo de poñer en valor os produtos 
do outono e dinamizar a lectura e a 
escritura.
Tras o veredicto, as persoas do xura-
do coincidiron que o nivel medio dos 
traballos presentados foi realmente 
sati sfactorio, destacando a varieda-
de das receitas presentadas.

‘Dama de Castro’ vence na III 
edición das Receitas de Outono

Manuel Fernandez Corral (Manuel 
de Lea) recibirá a tí tulo póstumo 
este ano o premio Trapeiro de Hon-
ra na súa oitava edición, que conce-
de o colecti vo Os Vilares Lareira de 
soños. Nado no lugar de Lea nos Vi-
lares, Manuel foi unha das persoas 
máis queridas e respeitada tanto 
na súa parroquias de nacemento 
como na de residencia, Momán, 
no concello de Xermade.
Labrego, zoqueiro e comerciante, 
foi un dos principais informantes 
de Pastora Veres para o seu libro 
Lareira de soños debido á súa pro-
dixiosa memoria e sabedoría da 
contorna. O acto de entrega será o 
28 do mes de xaneiro e terá lugar 
ás 12:30 na capela ao pé da feira 
de Momán, un lugar preto da súa 
casa, onde será entregada á familia 
unha peza exclusiva elaborada pola 
arti sta Viki Rivadulla.

“Manuel de Lea representa a unha 
xeración de homes que sofreron a 
guerra, a posguerra, a emigración 
nas súas famílias e outros traba-
llos para sacar adiante a súa tribo, 
e no seu caso queda do viúvo con 
un grande número de fi llos.  Home 
afable e agarimoso, senti mos unha 
grande mágoa por non poder en-
tregarlle o premio en vida, aínda  
que queremos trasladar a quenes 
o trataron a nosa senti da homena-
xe”, din dende a organización.

Manuel de Lea recibirá a 
tí tulo póstumo o premio 
Trapeiro de Honra o 28

O guiti ricense Xoé Antón Cascu-
do resultou gañador do Premio 
Ramón Piñeiro 2022 coa obra A 
místi ca da feminidade en Mad 
Men. O Premio Ramón Piñeiro 
de Ensaio 2022 está organizado 
conxuntamente polo Centro Ra-
món Piñeiro para a Investi gación 
en Humanidades da Secretaría 
Xeral de Políti ca Lingüísitca da 
Xunta de Galicia e a Editorial Ga-
laxia co patrocinio de Caixa Rural 
Galega.
O ensaio premiado nesta XXII 
edición do Premio Ramón Piñei-
ro está dotado con 3.000 euros 
e vai ser publicado por Editorial 
Galaxia durante o próximo ano.
Compuxeron o xurado Rocío 
Carolo, Marcos Calveiro, María 
López Sández, Marta Neira e 
Armando Requeixo, que actuou 

como secretario con voz e con 
voto.
O xurado valorou en A mísitca 
da feminidade en Mad Men a 
súa aposta polo ensaio dende a 
análise semióti ca do audiovisual 
máis icónico, no que se estuda a 
cuesti ón de xénero integrando 
na revisión o mellor das análises 
e do pensamento sobre o tema.
Escrito cun esti lo ensaísti co moi 
ben perfi lado, posuidor dunha 
estrutura acaidamente arbora-
da, A místi ca da feminidade en 
Mad Men achega, e anosa, unha 
proposta ensaísti ca que conecta 
co máis destacado dos estudos 
internacionais neste ámbito, re-
fl exionando sobre a construción 
do socioidenti tario a través dun-
ha das series máis recoñecidas e 
infl uíntes do noso tempo.

Xosé A. Cascudo gaña o 
Premio Ramón Piñeiro
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castro de rei

Castro de Rei pon en marcha estes 
días o seu novo caixeiro automáti -
co, que se instalou tras un conve-
nio fi rmado entre o Concello e a 
Sociedade Estatal Correos e Telé-
grafos SA.
A ubicación, como no podía ser 
doutro xeito, é a ofi cina de correos 
da vila, de ti tularidade municipal, 
sendo este o edifi cio elixido por 
contar con todas as conexións para 
o seu funcionamento.
Entre as obrigas das partes, o Con-
cello asumiu a cesión do local, o 
consumo eléctrico e os gastos de 
contraprestación, en tanto que Co-
rreos asume a instalación e o man-
temento interno do caixeiro.
Para a súa instalación fi xo falta a 
autorización do servizo de patri-
monio cultural, xa que a ubica-
ción atópase dentro do conxunto 
histórico-artí sti co de Castro de Rei, 
e ademais está nun edifi cio catalo-
gado como é o da anti ga escola.
O caixeiro permite realizar as ope-
racións bancarias máis solicitadas 
como reti rar saldos, facer ingre-
sos e incluso xesti onar recibos de 
tributos e taxas locais ou doutras 
administracións a través da ofi ci-
na de correos, ofrecendo servizos 
complementarios e disti ntos aos 
que dispensan os caixeiros con-
vencionais
“Dende o Concello levabamos 

dous anos intentando conseguir 
a instalación dun caixeiro, contac-
tando incluso con varias enti dades 
bancarias polo que con esta mo-
dalidade poderemos ofrecer un 
servizo que terá boa acollida entre 
a veciñanza e permiti rá realizar as 
xesti óns bancarias máis demanda-
das”, explica o seu alcalde, Francis-
co Balado.
Deste modo a vila recupera este 
ti po de servizo tras 13 anos des-
aparecido, concretamente dende 
que pechou a últi ma enti dade 
bancaria, hai máis dunha década. 
O Concello iniciou a xesti ón do cai-
xeiro no mes de maio a estará en 
marcha nos próximos días.

Entra en funcionamento 
o caixeiro de Correos

Termina o Nadal, pero a vida cul-
tural conti núa no concello de 
Castro de Rei, que contará con se-
sións de cine todos os sábados do 
que resta de mes dentro do plan 
Cine Interior.
Así, a casa da Cultura de Castro 
Ribeiras de Lea acollerá a primei-
ra sesión, o sábado 14, ás 20.30 
horas. Poderá verse a película 
Cliff ord. El gran perro rojo.
Conti nuará o 21 no centro socio-
cultural Xosé Manuel Carballo, á 
mesma hora, pero co fi lm Bien-
venidos a Pesti landia. Los Olchis. 
Rematarán o ciclo o 28 de novo en 

Castro Ribeiras de Lea coa película 
Raya, el últi mo dragón.
Os tres fi lms son de animación 
polo que está dirixidas principal-
mente a público infanti l.

Castro de Rei contará con cine 
todos os sábados de xaneiro

O secretario Xeral do PSdeG na 
provincia de Lugo, José Tomé Roca, 
anunciou que “en pouco tempo ha-
berá unha excelente nova para os 
veciños de Castro de Rei”. Concre-
tamente,  con respecto ao edifi cio 
que albergaba o psiquiátrico que é 
propiedade da insti tución provin-
cial, “que contará cunha ocupación e 
unha acti vidade efecti va”.
Ademais, valorou o apoio económi-
co da Deputación de Lugo no Con-
cello, “co funcionamento da Granxa 
Gayoso Castro, co Centro de Recría 
ou a Granxa Experimental de Leite, 
onde fan prácti cas alumnos de moi-
tos puntos de España”.
José Tomé, acompañado de cargos 
orgánicos do parti do, parti cipou no 
encontro que a candidata socialista á 
Alcaldía de Castro de Rei, Alba Sinde, 
manti vo coa veciñanza para coñecer 
as súas necesidades.
No acto, celebrado na Casa da Cul-

tura de Castro Ribeiras de Lea, o di-
rixente socialista destacou que Alba 
Sinde conta coa formación que a 
acredita para facer unha gran labor 
no Concello de Castro de Rei. E sina-
lou que a candidata socialista “en-
carna un proxecto de futuro, novo, 
xoven, con ilusión e co que seguro 
ampliará o resultado electoral no 
concello”. Asegurou que, “se hoxe se 
celebraran eleccións, o PSOE mello-
raría os resultados no conxunto da 

provincia. Estamos nun bo momen-
to, as perspecti vas son boas, pero hai 
que traballar”, incidiu.
José Tomé, quen puxo en valor o 
“excelente traballo” realizado polo 
ex-Alcalde socialista, Juan Valiño, 
presente tamén neste encontro, ga-
bou a decisión do secretario xeral e 
actual voceiro de Castro de Rei, Jose 
Luís Castro Tellado, de dar un paso 
a un lado, para apoiar a Alba Sinde. 
“Ese xesto é de agradecer”, dixo.

Tomé anuncia á veciñanza 
novos proxectos para o Concello

Francisco Balado seguirá á fronte do 
PP de Castro de Rei despois de ser 
elixido de novo como presidente, no 
congreso local celebrado polo parti -
do. Balado, alcalde de Castro de Rei, 
é presidente local do Parti do Popular 
dende o 2014.
Nesta ocasión, a directi va popular 
saída do congreso está formada, 
baixo a presidencia de Balado, por 
Roberto Lorenzo Fernández, Víctor 
Carrera Puente, Laura Campo Fer-
nández, María Josefa López López, 
José Rielo Losada, José Luis García 
Barja, Marisol Gigán Díaz, María  
Edita Sinde Basanta, Óscar Iravedra 
Portela, Mónica Begoña González 
Cabana, Maximino Trigo Lage, Josefa 
Mouriz Teijeiro, Ana Isabel Moran-
deira López e Pablo Prieto González. 
Ao congreso asisti ron representan-
tes da dirección provincial do parti -
do, entre eles o secretario xeral, Ja-
vier Vázquez Nodal, e o coordinador 
xeral, José Manuel Balseiro.
Balado, xa reelixido presidente local 
do PP, mostrou a súa sati sfacción 

pola lista coa que dirixirá o parti do 
nos próximos anos. Defi niuna como 
“unha lista de xente traballadora, de 
xente de a pé, que cre nos principios 
que inspiran ao Parti do Popular e no 
seu proxecto políti co, en todos os 
ámbitos e sinaladamente no local”. 
Igualmente, indicou que “é unha 
lista que demostra que en Castro de 
Rei hai parti do e un proxecto políti co 
sólido”.
Balado destacou “a unidade do 
parti do a nivel local”. Mostrouse 
convencido de que “estamos pre-
parados para concorrer ás próximas 

eleccións”. Engadiu: “Entre a mili-
tancia, e o electorado, en xeral, vexo 
un comportamento homoxéneo no 
apoio ao PP”.
Dende a directi va provincial des-
tacouse a boa saúde da que goza 
o PP en Castro de Rei, da que a 
mellor mostra é a súa unidade. Os 
responsables provinciais resaltaron 
igualmente a xesti ón do goberno 
municipal, presidido por Balado, que 
se traduce nunha conti nua mellora 
das infraestruturas e dos servizos 
dos que desfrutan os veciños deste 
municipio.

Francisco Balado repeti rá como 
presidente do PP municipal
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O grupo municipal popular de Mu-
ras propuxo no últi mo pleno, un au-
mento na contí a das axudas para a 
luz ante a forte subida no prezo da 
factura no ano 2022 provocada en 
gran medida pola guerra de Ucraína 
e Rusia.
No pleno, de carácter extraordi-
nario abordouse a votación para 
ampliar estas axudas para a luz aos 
veciños do municipio. Neste sen-
ti do, os populares votaron a favor 
pero poñendo de manifesto a forte 
subida da factura da luz no últi mo 
ano e a necesidade de compensalo 
aumentando a contí a que deben 
percibir os veciños. 

O PP propón 
aumentar a contí a 
das axudas para a luz

muras

A Xunta de Galicia vén de extender 
a autorización para explotar o xace-
mento de feldespato ao descuberto 
en Silán, en Muras, o maior de Es-
paña e segundo de Europa, cunhas 
reservas valoradas en 660 millóns de 
euros. Unha medida que foi moi cri-
ti cada e denunciada no mes de mar-
zo por varios colecti vos ecoloxistas e 
veciñais.
Esta aprobación supón que a explo-
tación logrou todos os permisos, li-
cenzas e autorizacións da Xunta, que 
confi rman a viabilidade e sustentabi-
lidade do proxecto para a extracción 
de feldespato sódico e potásico, mi-
neral estratéxico na industria azule-
jera e cerámica.
Dende a empresa din que o xace-
mento conta cunhas reservas proba-

das de 12 millóns de toneladas valo-
radas en 660 millóns de euros, que 
poderían ser superiores conforme 
aos últi mos estudos.
As operacións comezarán en breve 
na ampliación a San Acisclo. A pre-
visión é extraer ao redor de 200.000 
toneladas anuais de feldespato, que 
se incrementarán sucesivamente e 
poderían chegar a 500.000.

AS VOCES EN CONTRA. No mes de 
marzo, o Sindicato Labrego Galego 
Galego, a asociación Petón do Lobo, 
Fundación Montescola, e Ecoloxis-
tas en Acción Lugo, canda outros 
colecti vos da Rede Galega Contra a 
Minería destructi va da Galiza, Con-
traminacción e enti dades e asocia-
cións ambientalistas da Terra Chá, 

como Espazo Agroecolóxico, A Estru-
ga e Terra Chá Sosti ble, presentaron 
alegacións contra a aprobación do 
proxecto de explotación.
O alcalde de Muras, Manuel Re-
queixo, acusou á empresa de ofrecer 
“prezos irrisorios” a propietarios dos 
terreos na parroquia de Silán para 
explotar un xacemento de feldespa-
to. Requeixo di que “os técnicos mu-
nicipais están a revisar a documenta-
ción que presentou a empresa”.
“Non temos información real no 
Concello; cando menos sorprende 
que se faga unha valoración do xace-
mento que hai alí”, adverti u e sina-
lou que “o que nos consta e que se 
está ofrecendo aos propietarios dos 
terreos, que teñen explotacións gan-
deiras prezos irrisorios”.

Descontento ante a licenza da 
Xunta para a mina de Silán

O presidente da Deputación, José 
Tomé Roca, e o alcalde de Muras, 
Manuel Requeijo Arnejo, asinaron 
un convenio de colaboración para 
mellorar e humanizar o Campo da 
Feira do Viveiró. Un acordo a tra-
vés do que a insti tución provincial 
achegará 409.000€ en dúas anuali-
dades para acometer este proxecto 
que ascende a 460.000€, asumindo 
o Concello o 10% restante.
O mandatario provincial subliñou 
que esta colaboración se suma “ás 
obras de reordenación e acondicio-
namento xa acometi das na Praza 
da Galeguidade desta vila, que 
fi nanciou integramente a Deputa-
ción con 220.000€”.
Con estas obras no Viveiró vaise 
recuperar o campo da feira orixinal, 
que ten unha superfi cie que supera 
os 3.670 m2, reordenando os usos 
e humanizando a contorna. Ade-
mais, tamén se van acondicionar 
as estradas LU-P-3404 e LU-P-6502 

que discorren por esta praza. O 
resultado fi nal da actuación supo-
rá a creación dun novo espazo de 
convivencia humanizado no que o 
peón cobrará protagonismo fronte 
ao tráfi co rodado.
Vaise crear unha única zona cun fi r-
me de formigón, que estará dotado 
de novo mobiliario urbano. Este 
punto estará ordenado, indicando 
con claridade o viario desti nado 
ao uso dos vehículos así como das 
zonas desti nadas a aparcamento. 
Esta obra incluirá melloras en ac-
cesibilidade pensadas para persoas 
con mobilidade reducida ou carros 
de bebés. Así mesmo, renovaranse 
os servizos públicos como a rede 
de saneamento, pluviais, a rede de 
enerxía eléctrica, a rede de teleco-
municacións e o alumeado públi-
co. Simbolizarase o Viveiró como 
o corazón do Xistral mediante o 
plantado de árbores en torno a uns 
círculos de céspede.

Firmado o convenio 
para a humanización 
da praza do Viveiró

O Diario Ofi cial de Galicia (DOG) pu-
blicou tres declaracións de impacto 
ambiental, dúas delas desfavorables 
e unha negati va, correspondentes 
a parques eólicos. Na provincia de 
Lugo do parque eólico Vilachá, nos 
concellos lucenses de Muras e Ou-
rol. A Dirección Xeral de Calidade 
Ambiental fai pública a declaración 
de impacto ambiental do proxecto 
de ampliación como desfavorable, 
para unha operación que promove a 
Sociedade Eólica de Ourol SLU.
En concreto, é a Dirección Xeral de 
Patrimonio Natural a que informou 

de que o estudo de impacto ambien-
tal “presenta carencias acusadas que 
impiden dar por válida a identi fi ca-
ción, descrición, análise e/o cuan-
ti fi cación feita dos posibles efectos 
signifi cati vos do proxecto sobre o 
conxunto de elementos do patrimo-
nio natural e a biodiversidade”.
O proxecto de Campos Lanuxes, nos 
municipios de Beariz e Boborás, de 
Greenalia Wind Power, formúlase 
declaración de impacto ambiental 
negati va e considérase desfavorable 
o proxecto de Fontella, nas localida-
des de Aranga e Oza-Cesuras.

A ampliación do parque eólico 
recibe da Xunta a declaración 
ambiental desfavorable

LAVADOIRO. Remataron as obras do lavadoiro de Muras que fora des-
truído nun accidente. O traballo de recuperación deste ben municipal esti -
vo ao cargo da mesma empresa que remodelou a ponti ga de Samil.
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Desti nan unha axuda a unha campaña 
de promoción da compostaxe
O Concello de Begonte solicitou unha 
axuda para actuacións en materia de 
biorresiduos de competencia muni-
cipal. O obxecti vo como benefi ciado 
desta achega é desenvolver unha 
campaña de compostaxe domésti ca, 
en colaboración coa Consellería de 
Medio Ambiente, Territorio e Viven-
da da Xunta de Galicia -no marco do 
Plan de recuperación, transforma-
ción e resiliencia, fi nanciado pola 
Unión Europea-NextGenerati onEU- 
a través da cal se pretenden com-

plementar outras iniciati vas desta 
índole desenvolvidas polo ente mu-
nicipal.
A campaña destí nase a 75 vivendas 
unifamiliares do concello de Begon-
te, pertencentes preferentemente á 
zona rural, que recibirán de forma 
totalmente gratuíta os materiais 
necesarios para a elaboración de 
compost. Os interesados poderán 
inscribirse nas ofi cinas municipais, 
presencial ou de forma telefónica, 
ata fi n de existencias.

begonte

O alcalde, José Ulla, en compaña da 
Secretaria de Estado de Enerxía, Sara 
Aagesen Muñoz, e o presidente do 
IDAE, presentaron as axudas para a 
posta en marcha de mercados locais 
de enerxía. A iniciati va desenvolvida 
polo Concello, Begonte Genera, é 
pioneira en Galicia e unha das pri-
meiras en levarse a cabo en España.
Dito proxecto recolle a instalación 
de placas fotovoltaicas, unha turbi-
na hidráulica e minieólica, acadando 
a segunda maior nota de todos os 
proxectos presentados e unha ache-
ga de 2,5 millóns de euros dos fon-
dos Next Generati on.
O alcalde comparti u a súa experien-
cia, paso a paso, para facer realidade 
unha desconexión virtual do merca-
do eléctrico, destacando o compro-
miso medioambiental e social do 
Concello, que permiti rá reducir a 
factura eléctrica municipal e cumplir 
cos obxeti vos adquiridos no Pacto de 
Alcaldes polo Clima, para a reduc-
ción da pegada de carbono.
O Insti tuto para a Diversifi cación e o 
Aforro da Enerxía (IDAE) concedeu 

unha subvención de 2.443.214 euros 
para a posta en marcha dun Merca-
do local da Enerxía (MLE), a través 
de Begonte Genera, un proxecto 
deseñado e elaborado pola empresa 
Masinteligencia, que obti vo a segun-
da máxima puntuación entre os 28 
proxectos con subvención.
O proxecto conta cun investi mento 
de 5.284.700 euros en total nesta 
primeira fase. Trátase de instalar 
unha microrrede eléctrica intelixen-
te bidireccional, con capacidade para 
cubrir as necesidades enerxéti cas 24 
horas, 365 días ao ano, no municipio, 
usando para iso enerxía 100 % reno-
vable xerada no mesmo municipio, 
a través dun mix de tecnoloxías, so-
lar, mini eólica, turboxenereadores 
hidráulicos, unha planta de Biogás 
eléctrico e almacenamento masivo.
Os MLE son unha nova forma de 
organizar as acti vidades de abaste-
cemento enerxéti co a escala local, 
un modelo que persegue superar o 
actual modelo de xesti ón da enerxía 
centralizado por outro distribuído de 
km 0.

Presentan as axudas 
para poñer en marcha o 
mercado local da enerxía

O belén de Begonte xa acadou as 
35.000 visitas presenciais e as 32.155 
á súa web na actual edición do Na-
dal. En canto ás presenciais, rema-
tou a atención diaria ao público, e 
se pasa ás fi ns de semana. Desde o 
pasado día 28 de decembro, recibiu 
un promedio de máis de 1.000 per-
soas cada día, obrigando de facto á 
ampliación do horario previsto. Se 
ben se manti vo o comezo arredor 
das 11 da maña, non así o peche xa 
que a afl uenza de visitantes obrigaba 
a pechar na prácti ca ás 14,00 horas. 
O mesmo ocorría polas tardes, que 
foi preciso pechar arredor dunha 
hora máis tarde.
O día 9 reanudáronse as visitas co-
lecti vas cunha expedición da resi-
dencia de maiores das Gándaras. 
Como queira que só se abre ao pú-
blico sábados e domingos, para o 
resto dos días, as visitas colecti vas 
agradécese que soliciten día e hora 
ao tf no. 610.907306.
Das 32.155 visitas virtuais rexistra-
das, cómpre destacar que 4.679 
visionaron o Belén virtual, das que 

2.045 contemplaron a versión gale-
ga, 2.177 a versión en castelán, e 170 
a inglesa. Nestes últi mos días, 287 
internautas fi xeron a visita 360º que 
recentemente se incorporou á web 
www.belendebegonte.es.

NOVA ESCULTURA. O Rei Herodes e 
o seu castelo presidiu a Feira de Na-
dal organizada polo Concello de Be-
gonte, que se celebrou os días 17 e 
18 na praza dos Irmáns Souto Mon-
tenegro e rúas adxacentes.
Esta é a segunda das estatuas do 
arti sta lucense César Lorenzana que 
se colocarán nas 19 parroquias do 
concello para marcar un Camiño ao 
belén que rematará na Praza Irmáns 
Domínguez Guizán, á beira do belén 
electrónico.
A primeira das estatuas –botas dun 
camiñante ao belén– foi colocada 
nas inmediacións da sede do nace-
mento, e a súa maqueta foi entrega-
da ao Papa en Roma polas primeiras 
autoridades do concello o pasado 
mes de novembro, á vez que o invita-
ban a visitalo no seu cincuentenario.

O belén acada as 35.000 visitas 
co fi n do Nadal e reduce horarios

O pintor Manuel Carballeira Rivas, 
nado en Cospeito e residente en 
Valdoviño, coa súa obra Calima, 
vén de gañar o XXXIII Certame ga-
lego de Arte José Domínguez Gui-
zán de Begonte, convocado polo 
Centro cultural impulsor do Belén 
begonti no. O premio está dotado 
con 1.500 euros e estatuíña de 
Sargadelos. A obra premiada pasa 
a formar parte da pinacoteca do 
belén, na que xa fi guran outras 
dúas obras deste arti sta, premia-
do en 2017 e 2021.

Pola calidade da obra En ruta, 
presentada polo arti sta ferrolán 
Santi ago Lago Canzobre, foille 
concedida unha mención de hon-
ra, dotada con estatuíña de Sarga-
delos.
Formaron o xurado a directora do 
Museo Provincial de Lugo, Aurelia 
Balseiro García, e os pintores Ma-
nuel Gulín Rodríguez e Gonzalo 
Sánchez Folgueira, Zalo. Os pre-
mios serán entregados no acto de 
clausura do cincuentenario do be-
lén, o próximo 28 de xaneiro.

Premio de arte a Manuel Carballeira
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xermade

O presidente da Deputación de Lugo, 
José Tomé Roca, asinou co alcalde de 
Xermade, Roberto García Pernas, un 
convenio de colaboración que ser-
virá para mellorar a accesibilidade 
do municipio por un importe total 
de preto de 127.000 euros, dos que 
a insti tución provincial achegará 
123.640  e o Concello 3.224.
O proxecto contempla a renova-
ción das beirarrúas de dúas arterias 
fundamentais para Xermade. As da 
Avenida das Pontes e da Avenida Vi-
lalba, conectadas entre si e que dan 
acceso dende a Casa Consistorial á 
Biblioteca Municipal, un parque in-
fanti l, o polideporti vo ou o CEIP da 
localidade, polo que son moi empre-
gadas pola veciñanza. Os traballos 
consisti rán na construción de novas 
plataformas. A actuación conectará, 
ademais, as baixantes das pluviais 
dos tellados á rede municipal.
Por outra banda, grazas a esta cola-
boración, construirase unha senda 

peonil paralela á LU-P-2205, que 
conecta Xermade con Porto Souto, 
e que dará conti nuidade á beirarrúa 
existente, mellorando a seguridade 
dos veciños e das veciñas do munici-
pio. Terá un ancho de 1,80 metros e 
contará cunha rede de pluviais para 
recoller a auga das chuvias.
Tomé Roca enmarcou este acordo 
no compromiso de colaboración 

da Deputación cos Concellos para 
que poidan ofrecer máis e mellores 
servizos á veciñanza. “Estas actua-
cións suporán unha mellora da ac-
cesibilidade e da seguridade para 
os veciños e veciñas deste concello, 
aumentando a súa calidade de vida e 
benefi ciando á acti vidade do muni-
cipio, xa que nesta zona concéntrase 
boa parte da vida da vila”.

Unha achega da Deputación irá 
para beirarrúas e unha senda

O Pleno reuniuse en sesión ordi-
naria para aprobar unha bonifi ca-
ción do Imposto de Construcións, 
Instalacións e Obras do 95% a 
solicitude dunha empresa que 
ampliou a súa acti vidade coa cons-
trución dunha nave industrial para 
almacenamento de estruturas de 
madeira no polígono de Xermade. 
Ademais, elixiuse xuíza de paz ti -
tular para os vindeiros catro anos.
Outro dos puntos aprobados foi a 
cesión de tramos anti gos das es-
tradas autonómicas, entre os que 
se atopa a estrada de ti tularidade 
autonómica que comunica a AC-
170 e AC-861 na que se realizou 
senda peonil; a sobrante ao carón 
da AC-170 próximo ao campo de 
fútbol de Cabreiro e a sobrante 
nas proximidades en O Empalme 
no nó da AG-64, a LU-861, LU-540 

e LU-170.
Estes espazos foron solicitados con 
moti vo dun proxecto de actua-
cións para mellora da área recrea-
ti va da Acea, no río Trimaz, e cons-
trución de área de autocaravanas 
a carón do campo de fútbol de 
Cabreiros, que non resultou bene-
fi ciario das axudas de Reserva da 
Biosfera para os anos 2022 e 2023.
Na parte de control e fi scalización, 
o Parti do Popular presentou unha 
moción para esixir a mellora da 
cobertura de liñas telefónicas e 
transmisión de datos 4G no termo 
municipal, que se aprobou por 
unanimidade. Porén, a Alcaldía xa 
se dirixira ás principais compañías 
de telecomunicacións que operan 
en Xermade en data 1 de decem-
bro para esixir unha mellora das 
telecomunicación no concello.

O Pleno aproba a 
cesión de terreos de 
anti gas estradas

Antonio Riveira foi presentado polo 
PP como candidato á Alcaldía nas 
vindeiras eleccións municipais. A 
presentación ti vo lugar entre afi lia-
dos e simpati zantes.
O presidente local do PP de Xer-
made, enxeñeiro agrícola de profe-
sión, encabezará por segunda vez 
a lista dos populares no municipio. 
Riveira xa formou parte do equipo 
de goberno durante 12 anos nos 
que liderou a concellería de obras 
e exerceu como voceiro municipal. 
Por iso, os xermadeses son coñe-
cedores da súa acti vidade, tanto a 
nivel profesional como políti co, e da 
súa humildade e a súa experiencia 
de xesti ón para ofrecer unha alter-
nati va de goberno de cara as vindei-
ras eleccións municipais.

Antonio Riveira 
repite polo PP como 
candidato á Alcaldía 

A subdelegada do Goberno en 
Lugo, Isabel Rodríguez, animou aos 
veciños e veciñas a que aproveiten 
a oportunidade de parti cipar nos 
cursos da Aula Mentor que ofrece 
o Goberno, coa colaboración do 
Concello, “que buscan promover a 
igualdade de acceso á formación e 
contribuír a reducir a fenda dixital”. 
Esta está situada na biblioteca mu-
nicipal.
Así mesmo, a Subdelegada explicou 
que a Aula Mentor é unha iniciati va 
que ofrece formación online, fl exi-
ble e con ti torización especializada. 
Está dirixida a persoas maiores de 18 
anos e conta cun catálogo de máis 
de 170 cursos clasifi cados por áreas 
formati vas cos que ampliar as com-
petencias persoais e profesionais.
O Ministerio de Educación e Forma-

ción Profesional convoca cada ano 
axudas a enti dades locais desti na-
das ao mantemento das aulas. O 
Concello de Xermade obti vo unha 
axuda de 4.000 euros para a crea-
ción da súa Aula Mentor e a colabo-
ración entre as dúas enti dades que-
dou regulada nun convenio asinado 
o 2021.
Nesta liña, Isabel Rodríguez felicitou 
ao rexedor pola súa iniciati va que 
permite, dende hai un ano, aos ve-
ciños e veciñas de Xermade acceder 
a formación online, tanto desde o 
seu domicilio como en cinco orde-
nadores que pon á súa disposición 
o Concello na Biblioteca municipal. 
A través da Aula Mentor pódese 
obter formación en áreas como ad-
ministración e xesti ón, agricultura e 
xardinería, electricidade e electróni-

ca, hostalería e turismo, informáti ca 
e comunicacións, seguridade e me-
dio ambiente, sanidade, instalación 
e mantemento ou artes gráfi cas, 
entre outras.
Os cursos teñen validez ofi cial e 
unha vez superados obtense un 
certi fi cado de aproveitamento emi-
ti do polo Ministerio de Educación e 
Formación Profesional. O custe dos 
cursos é de 24 euros mensuais e a 
duración depende do tempo que 
lle dedique cada estudante, xa que 
se trata dunha formación a distan-
cia e fl exible. O prazo de matrícula 
está aberto todo o ano, salvo o mes 
de agosto, agás os cursos Cisco e os 
de Formación do Profesorado, para 
os que hai datas concretas. Máis 
información no correo xermade@
xermade.org ou no 982 501 001.

A Aula Mentor cumpre un ano

O Concello de Xermade organiza un 
curso de autodefensa para mulle-
res ante situacións violentas. Este 
terá lugar o 28 de xaneiro de 10.00 
a 14.00 e de 16.00 a 20.00 horas no 
salón de actos da biblioteca.
A inscrición pode facerse no wats-
app 678 744 178 ata uns días antes 
do curso.
Esta formación, que está dirixida a 
mulleres para defenderse de situa-
cións violentas, está ao cargo de es-
pecialistas da Federación Galega de 
Loita e pertencentes ás Forzas e Cor-
pos de Seguridade do Estado.
As menores de 18 anos que acudan 
soas deben presentar autorización 
do pai, nai ou ti tor.

Organizan un curso 
de autodefensa en 
situacións violentas 
para mulleres
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rábade

Pode facernos un balance desta 
lexislatura? 
A satisfacción nunca pode ser ple-
na xa que sempre hai necesida-
des, pero en todo caso o nivel de 
satisfacción é alto, malia o proceso 
de pandemia que nos obrigou a 
centrar nel os nosos esforzos du-
rante practicamente ano e medio. 
Rematamos a reforma integral do 
Barrio da Ponte no seu conxunto, 
amañamos todas as pistas de Tras 
do Regueiro e de Vilar de Seo, co 
que apenas quedan estradas ru-
rais sen aglomerado en quente; 
fixemos importantes melloras no 
sistema de captación e vertidos de 
augas, rematouse a urbanización 
de Miguel de Cervantes e contor-
na, obtívose a subvención para a 
reforma integral do Cine Man, así 
como a adquisición, coa axuda da 
Deputación, dun terreo para darlle 
acceso pola rúa traseira, acadamos 
unha subvención da Xunta de Ga-
licia para a elaboración do novo 
PXOM, que xa está en marcha, e 
sobre todo conseguiuse que a nova 
pasarela sobre a vía do ferrocarril 
poida ser en breves unha realida-
de, e sen custo para o Concello. 
Pensamos que como traballo non 
estivo mal de todo.
Rábade sempre tivo unha impor-
tante relación co ferrocarril. Como 
cambiou a situación e a vila?
Basicamente en que hai moitos 
anos o ferrocarril era un medio de 
transporte moi utilizado por toda 
a sociedade, tanto rural como ur-
bano, de persoas e mercadorías, a 
estación de Rábade era un autén-
tico bule bule, hoxe practicamen-
te é un paso, penso que a aposta 
polo ferrocarril como medio de 
transporte público de persoas é 
unha materia pendente de aco-
meter e que traería unha impor-
tante mellora da calidade de vida 
das persoas.

Un dos proxectos importantes é a 
nova pasarela sobre a vía férrea. 
En que situación está? 
Está rematando a fase de supervi-
sión e contamos que nas vindeiras 
semanas poida ser xa obxecto de 
licitación, o noso obxectivo é que 
no presente ano a súa construción 
e o seu uso sexa xa unha realidade.
Tamén está en marcha a remode-
lación do antigo Cine Man? Cales 
son os plans trala súa remodela-
ción?
Si, temos que amosar a nosa satis-
facción polo feito de acadar unha 
subvención europea importantísi-
ma para este proxecto, por suposto 
toda a aposta pasa por recuperar a 
súa esencia. Foi un elemento im-
portantísimo -eu diría que o máis 
importante- no que o ocio se refire 
da nosa historia. Converterase nun 
salón de acontecementos no que 
sen perder o ambiente cinéfilo que 
sempre o rodeou, nos permitirá fa-
cer calquera tipo de evento social 
e cultural, con toda a categoría e 
dignidade que este  requira.
Investiuse moito nos últimos 
tempos en rehabilitar distintos 
espazos urbanos. Explíquenos os 
principais realizados e cales se van 
facer.  
Os vindeiros e máis inmediatos 
serán inicialmente a reforma da 
praza de Castelao e o seu parque, 
a construcción duns novos vestia-
rios no campo de fútbol, a apertura 
dunha nova rúa entre Alcalde Án-
gel Penas e Lope de Vega, a carón 
do Cine Man, o amaño das rúas 
Jesús Arias, Santa María e San Vi-
cenzo, o remate das beirarúas de 
Coronel Andrade, a adquisición 
dos terreos fronte á igrexa para a 
construción dun gran parque na 
zona norte da vila, seguir esixindo 
á Xunta de Galicia o amaño da rúa 
de Vilalba que se atopa nun esta-
do deplorable, e aprobar o PXOM 

e acometer un enlace directo da 
zona industrial de Rábade coa A-6 
sen afectar o centro da vila.
Estaría a mellora da praza Caste-
lao incluída? En que consiste?
Si, por suposto, é unha obra xa 
adxudicada, mellorará o seu par-
que e humanizaranse as calzadas 
que a rodean, dándolle un aspecto 
máis peonil, eliminando unha par-
te do edificio que ocupaba a praza 
de Abastos que se gañará para o 
parque, concretamente o pico no 
que remata.
Tamén está en marcha un proxec-
to de cohousing. Pode explicarnos 
en que consiste e de que forma 
colabora o Concello nel? 
É unha iniciativa privada que conta 
con todo o noso apoio, sería o pri-
meiro de Galicia, e encaixa perfec-
tamente cos nosos obxectivos de 
facer de Rábade unha vila na que a 
xente viva permanentemente.
As axudas son tamén un xeito de 
apoio á mocidade do concello. 
Que outras medidas hai para este 
sector da poboación? 
Os obradoiros de emprego e cursos 
de formación son moi importantes 
para facilitar o acceso ó mercado 
laboral, en materia de ocio a acti-
vidade deportiva rabadense tamén 
resulta destacable, tanto en com-
peticións como en eventos, e nesa 
liña queremos seguir.
E a nivel cultural?
A reforma do Cine Man permitira-
nos dispor de máis espazos no ac-
tual Centro Sociocultural, a impli-
cación da mocidade na nosa vila é 
sobresaínte. A súa ambición á hora 
de coñecer o pasado da nosa vila é 
permanente. Traballaremos todos 
na celebración por primeiro anos 
da festa Noutrora, conmemorativa 
do nacemento de Rábade como 
Concello, e estamos traballando xa 
de cara ao 100 aniversario da nosa 
vila, que será en 2025.

Que outras necesidades ten o 
Concello a día de hoxe?  
A construción dun pozo de decan-
tación que palíe a turbidez da auga 
en momentos de enchente, a co-
nexión directa dos vehículos indus-
triais coa A-6, a construción dun 
parque e zona de Lecer na avenida 
de Vilalba, a reparación inmediata 
desta avenida polo seu titular, que 
é a Xunta de Galicia, e unha actua-
ción urbanística que mellore a ima-
xe do conxunto do campo da feira. 
Considero que basicamente son 
esas as necesidades máis urxentes, 
ademais da finalización das que xa 
están en marcha como a pasarela, 

o remate do Cine Man e o amaño 
das rúas previstas.
Que outros proxectos hai de cara 
ao futuro? 
Basicamente os referidos, o es-
forzo máximo está na avenida de 
Vilalba, e principalmente na crea-
ción dese gran parque que uniría 
Gabriela Nieto, con San Vicenzo e 
avenida de Vilalba, que será algo 
emblemático da nosa vila.
Cales son os plans industriais? 
O remate do PXOM para poder dar 
acceso as industrias dende o polí-
gono á A-6, co nacemento dunha 
nova zona industrial nas marxes 
destes accesos.

“O esforzo está na avenida Vilalba 
e na creación dun gran parque”
Fransciso Xosé Fernandez é o alcalde de Rábade polos Independentes
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A Festa do Mexillón e o San 
Vicenzo serán do 20 ao 22 
Trala pausa do ano 2021 pola pan-
demia e o aprazamento da do 2022, 
volve a Festa de Exaltación do Mexi-
llón pero faino na súa data habitual, 
coincidindo coa celebración de San 
Vicenzo, os días 21 e 22 de xaneiro.
As festas arrancarán o día 20 co lanza-
mento de vésperas no día do volunta-
riado. Xa o sábado e o domingo serán 
os días días grandes nos que todos os 
veciños e visitantes poderán desfrutar 
de múlti ples e exquisitas preparación 
en todos os locais da vila. Ademais, o 
domingo será tamén día de feira.
Haberá o sábado estoupido de bom-

bas pola mañá para conti nuar coa 
sesión vermú ás 13.30 horas coa or-
questra Solara, que repeti rá na verbe-
na xunto á actuación de América.
Esta festa coincide coa celebración do 
Memorial Eduardo Fernández Villa-
marín, que se celebra tamén o sába-
do na que é a XVII edición.
O domingo repeti rán programa con  
bombas e misa solemne, nesta oca-
sión ás 13.00 horas. Ao rematar, che-
gará a Rábade o grupo Puro Relajo, 
dende Pamplona, que actuará como 
fi n de festa. Haberá bombas de palen-
que e polbo á feira como colofón.

Isabel Rodríguez visitou o anti go 
Cine man, acompañada do alcal-
de, Francisco Xosé Fernández, e do 
tenente de alcalde, Alejandro Mar-
tí nez, tras recibir o Concello unha 
subvención de 412.000 euros do 
Ministerio de Transportes, Mobili-
dade e Axenda Urbana para levar a 
cabo a rehabilitación integral deste 
edifi cio e convertelo nun novo cen-
tro sociocultural para o municipio. 
Esta subvención forma parte do 
Programa de Impulso á Rehabilita-
ción de Edifi cios Públicos (Pirep lo-
cal), incluído no Plan de Recupera-
ción, Transformación e Resiliencia 
(PRTR), que xesti ona o Mitma.
O edifi cio, construído no ano 1965, 
está situado ao carón da Casa do 

Concello e actualmente presenta 
importantes defi ciencias debido ao 
desuso durante máis de 25 anos. O 
Concello xa acometeu, nunha pri-
meira fase, melloras neste edifi cio 
e, agora, con estes traballos fi nan-
ciados polo Executi vo Central o 
municipio contará cun novo centro 
sociocultural onde se exhibirán pe-
lículas, realizaranse obras de teatro, 
concertos musicais, conferencias e 
outras acti vidades lúdico culturais. 
“É fundamental que os e as raba-
denses dispoñan de instalacións de 
calidade para desenvolver moitos 
aspectos do seu ocio e a súa vida 
cultural”, engadiu a subdelegada 
que puxo en valor este ti po de ini-
ciati vas axudan a fi xar poboación.

Supervisan as obras do 
anti go Cine Man

A subdelegada do Goberno en 
Lugo, Isabel Rodríguez, reiterou 
en Rábade o compromiso do Go-
berno coa construción dunha nova 
pasarela peonil sobre a vía do tren 
ao seu paso polo municipio e a su-
presión do paso a nivel situado no 
entorno da parroquia do Cruceiro. 
A subdelegada, acompañada do 
alcalde, Francisco Xosé Fernández, 
e do tenente de alcalde, Alejandro 
Martí nez, visitou a zona onde se 
instalará a nova infraestrutura e 
informou que o Adif está nestes 
momentos en plena fase de su-
pervisión do proxecto para sacar a 
licitación as obras, previsiblemente 
a principios deste ano, cun investi -
mento superior aos 710.000 euros 
(IVE incluído).
Neste senti do, a subdelegada lem-
brou que “foi o Goberno de Pedro 
Sánchez o que desbloqueou este 
proxecto, atendendo a unha de-
manda histórica dos veciños e veci-
ñas de Rábade que verán unha cla-
ra mellora na accesibilidade deste 
entorno, aumentando, ao mesmo 
tempo, a seguridade da cidadanía”.
Concretamente, o proxecto do Adif 
contempla a demolición da actual 
pasarela urbana, datada dos anos 
50, por unha nova que conectará 
a rúa Campo da Feira e a Praza de 

España coa estación do ferrocarril. 
A plataforma, elevada, contará con 
acceso por escaleiras e ascensor, 
será metálica e terá unha lonxitude 
en pranta de 27,6 metros, “facen-
do este paso accesible a todo ti po 
de peóns e promovendo con iso a 
accesibilidade universal”, adiantou 
Rodríguez. Ademais, dotarase de 
novo alumeado á zona para maior 
visibilidade.
Por outro lado, a subdelegada 
avanzou que para a eliminación 
do paso a nivel no punto quilomé-
trico 446/350 da liña Palencia-A 
Coruña, Adif executará dous mu-
ros de cerramento a ambos lados 

da vía férrea para impedir o acce-
so e ampliará a zona para o tráfi co 
de peóns e vehículos. “Con estas 
actuacións queremos eliminar a 
perigosidade que supón actual-
mente este paso”, afi rmou a sub-
delegada.
Por últi mo, Isabel Rodríguez sina-
lou que estas melloras en Rábade 
son un exemplo máis do compro-
miso real do Goberno Central co 
desenvolvemento da provincia, 
“nun exercicio no que inxectará 
investi mentos millonarios en in-
fraestruturas, cumprindo con fei-
tos o compromiso de modernizar o 
ferrocarril”, manifestou.

Rodríguez reitera o compromiso 
coas reformas vinculadas ao tren

O sorteo de Reis tamén trouxo algo 
de sorte para os veciños da provincia, 
deixando premios en Lugo, Rábade e 
Cervo.
Un total de 2,5 millóns repartí ronse 
dende a administración da Ronda da 
Muralla de Lugo, que vendeu 100 dé-
cimos do terceiro premio, o 18.918, 
polo que cada un dos agraciados re-
cibirá 25.000 euros.
Unha parte importante deses cartos 
repartí ronse en Rábade, en total 85 
décimos, 2,12 millóns de euros que 
se reparti ron dende o bar Avenida.

O sorteo de El 
Niño tamén deixou 
premios en Rábade

Gandeiros e agricultores da reser-
va da biosfera Terras do Miño e a 
Asociación Galega de Custodia do 
Territorio botaron a andar a Rede 
de Custodia Agraria da Reserva da 
Biosfera Terras do Miño, que foi 
presentada nun acto na Casa das 
Insuas, acompañada dunha de-
gustación de produtos artesáns e 
ecolóxicos.
A Asociación Galega de Custodia 
do Territorio (AGCT) leva anos co-
laborando con agricultores e gan-

deiros na conservación dos valores 
naturais e na mellora ambiental 
das súas fi ncas, convencidos de 
que a necesaria produción agra-
ria pode e debe ser compati ble co 
mantemento dunha paisaxe bioló-
xicamente diversa e respectuosa 
cos seus valores patrimoniais e es-
cénicos. No marco destas colabo-
racións fi xéronse actuacións para 
contribuir á conservación de hábi-
tats e poboacións de diferentes es-
pecies, algunhas delas ameazadas.

Bota a andar a Rede de Custodia 
Agraria da Reserva da Biosfera
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A xunta directi va da Asociación de 
Empresarios de Muimenta infor-
mou de que durante a XIV Merca-
do de Nadal repartí ronse 19.000 
rifas entre todos os clientes que 
ti veron os 28 negocios que parti ci-
paron nesta edición.
O premio gordo da lotería de Reis 
recaeu no número 89.603. Polo 
tanto, as 19 papeletas que se re-
parti ron, rematadas en 603, son 
agraciadas, cun vale de 100 euros a 
cada unha delas.
As gañadoras repartí ronse en Pa-

rrillada Bañal, Estación de Servizo 
Lagas, Docería Anllo, Supermerca-
do A Tenda, Panadería Hermo, Des-
exos, Veterinario José Pena Peteiro, 
Bar Alvariño, Super Setti   (3), Perru-
quería Velica, Discoteca Hermo, 
Farmacia Castaño, Froitería Novo, 
Reparaciones París, Mercedes Abe-
lleira Riveiro, Asesoría Suliña e Pe-
rruquería Ofelia.
Os agraciados teñen de prazo ata 
o 16 de xaneiro para poñerse en 
contacto cos negocios para facer 
efecti vo os correspondentes vales.

O Mercado de Nadal  
reparti u 1.900 euros

Conti núan as sesións de teatro 
afeccionado que se están a levar a 
cabo co patrocinio da Deputación. 
Nesta ocasión chegarán a Cospei-
to, onde actuará Borguete Teatro, 
o grupo da Asociación Cultural e 
Deporti va de Árbol.
Representarase a obra O Velorio, 
unha peza adaptada da obra Os 
cravos de prata, de Nicolás Vela, 
realizada por Guillermo Cancelo.
A sesión terá lugar ás 17.00 horas 
do sábado 14 de xaneiro, na casa 
da cultura da Feira do Monte.

Representación de 
teatro afeccionado  
o día 14 na Feira do 
Monte

O Museo das Aves de Cospeito 
acolleu a presentación dos libros 
que recollen os traballos gañado-
res do IV Certame de Poesía Torre 
de Caldaloba.
O primeiro premio correspondera 
a Andrea F. Maneiro, coa súa obra 
Contra-Tempos. O segundo fóra 
para Rafa Lobelle, coa súa obra 
Río Carne.
O acto contou coa parti cipación 
dos dous galardoados así como 
do alcalde de Cospeito, Arman-
do Castosa; os respresentantes 
do xurado, presidido por Marti ño 
Maseda; a presidenta da asocia-
ción de San Marti ño de Pino; e 
Santi ago Martí nez, como xerente 

da editorial Tristán.
As obras galardoadas abordan te-
mas vitais como é a saúde mental 
no primeiro caso e o abandono do 

rural, no segundo.
Este acto englobouse dentro da 
programación de Nadal realizada 
polo Concello de Cospeito.

Os gañadores do Premio Caldaloba 
presentan os seus libros

Os deputados de Recursos Sosti -
bles, Roberto Fernández Rico, e 
de Parti cipación Cidadá, Roberto 
García Pernas, parti ciparon en Cos-
peito nunha xuntanza de traballo 
celebrada pola Asociación de Co-
merciantes, Empresarios, Profesio-
nais, Gandeiros e Autónomos de 
Muimenta con moti vo da prepara-
ción da XXXIX Mostra Exposición de 
Muimenta (Moexmu). A cita, que 
terá lugar entre o venres 31 de mar-
zo e o domingo 2 de abril do 2023, 
reunirá un ano máis a gandeiros e 
gandeiras, que foron os que parti ci-
paron no encontro.
Fernández Rico destacou o com-
promiso da Deputación con esta 
feira multi sectorial que supón “un 

dos mellores escaparates para o 
impulso do sector primario da nosa 
provincia”. Unha feira que xira arre-
dor do gando, da maquinaria e da 
artesanía, “son tres sinais de identi -
dade do noso rural que temos que 
coidar para recuperar o sector e para 
seguilo consolidando como unha 

acti vidade económica  estratéxica e 
de futuro para a provincia de Lugo”, 
segundo explicou o deputado.
A insti tución provincial achegou 
33.000 euros para a celebración da 
cita e a realización do primeiro con-
curso autonómico de gando frisón 
na provincia , Frisón Fefriga 2022.

O gandeiros parti ciparon na 
reunión da comisión da Moexmu

cospeito

O alcalde de Abadín, José María 
López Rancaño, celebrará estes 
días en Santi ago unha reunión con 
representantes da Xunta de Galicia, 
para avanzar na tramitación do plan 
de construción dunha residencia de 
maiores na localidade.
O Concello vén de enviar o proxecto 
á unidade técnica da Consellería de 
Políti ca Social cos cambios que so-
licitou este organismo en relación 
ao primeiro proxecto e que afectan 
ao tamaño das habitacións e cuar-
tos de baño. Así mesmo enviou o 
proxecto de viabilidade económi-
ca porque será o propio Concello 
o que xesti one esta infraestrutura 
unha vez construída.

O Concello espera recibir contesta-
ción sobre o estado do proxecto e a 
súa viabilidade. A residencia farase 
no edifi cio ubicado trala casa con-
sistorial, edifi ciada ao lado do co-
lexio para albergar un insti tuto pero 
que non ti vo ese uso. Preténdese 
que acolla 54 residentes.
A futura residencia estará distri-
buída en dúas plantas e constará 
de 26 habitaciones na planta alta, 
todas exteriores e dúas individuais 
con baño na parte baixa, onde es-
tará tamén a consulta médica, unha 
habitación de illamento con cuarto 
de baño, unha enfermaría, sala de 
rehabilitación e polivalente, os ser-
vizos e o comedor e cociña.

Rancaño espera a confi rmación 
da Xunta sobre a modifi cación 
do proxecto da futura residencia

abadín

O Concello de Abadín procederá 
nos próximos días ao cambio de 
luminarias en todo o termo mu-
nicipal. 
Segundo indicou o alcalde, José 
María López Rancaño, serán un 
total de mil lámpadas as que pasa-
rán a usar a tecnoloxía LED “para 
axudar ao aforro dos cartos da ve-
ciñanza”.
Segundo explicou o alcalde, Aba-
dín, debido ás súas característi cas 
de dispersión, non ten nas parro-
quias alumeado público propia-
mente, e as lámpadas situadas en 
espazos públicos están conecta-

das aos contadores das vivendas.
“Temos 196 núcleos rurais cunhas 
mil casas en total e temos moitas 
distancias entre elas para poñer 
alumeado público, por iso fai anos 
decidiuse colocar as lámpadas en 
cada vivenda e conectadas a cada 
casa, polo que está medida su-
porá unha importante medida de 
aforro para as familias de Abadín”, 
engadiu Rancaño.
Con este cambio, que implicará 
ao Concello un desembolso de 
50.000 euros de fondos propios, 
quedarán cambiadas todas as lu-
minarias do territorio.

O Concello cambiará un 
total de mil lámpadas nas 
parroquias á tecnoloxía LED
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Nun emotivo acto, a biblioteca da 
Pastoriza abriu este martes, día 27, 
cun novo nome e coa incorporación 
ao seu catálogo dunha doazón de 
máis de 10.000 exemplares de libros 
da colección persoal do crítico litera-
rio Ángel Basanta. Estes libros pasan a 
formar parte da biblioteca municipal, 
que rende tamén o seu agradece-
mento ao catedrático poñéndolle o 
seu nome ao centro. Entrevistamos a 
Ángel Basanta.
Como xurde a idea desta doazón?
Isto é algo que estaba na miña ca-
beza dende hai moitos anos. Polo 
menos 30 anos. Cando fun pequeno 
aquí, en Crecente, onde nacín, fun 
un neno sen libros, como moitos da-
quela época, dos anos 50, e logo vivín 
toda a vida rodeado de libros como 
profesor de literatura, catedrático e 
crítico literario. Fai 30 anos concibín 
a idea de que cando chegara o tem-
po, agora teño 72 anos, doar a miña 
biblioteca ao Concello onde nacín, na 
Pastoriza. Como eu fun un neno sen 
libros a idea que tiña é que nunca 
máis houbera nenos, mozos, rapaces 
ou xente maior que quixera ler e non 
tivera libros. Eu ben sei que moita 
xente non lle gusta ler e cada un fai o 
que lle parece, pero tamén sei que se 
nos anos vindeiros hai un grupo que 
se interesa por lelos, aínda que sexa 
pequeno, doume por satisfeito. Aí 
teñen libros suficientes, en torno a 
10.000 exemplares.
Como puido acumular tal cantidade 
de libros?
A maior parte deles comprándoos, en 
tres cidades fundamentais, a primei-
ra é Lugo, pero non tiña cartos, pero 
logo en Santiago, onde fixen a carrei-
ra de Filoloxía Románica e estiven tres 
anos despois de profesor na facultade 
de Filoloxía, e foi aí cando comecei a 
comprar libros. A continuación mar-
chei a Madrid, onde con 26 anos fun 
catedrático de literatura e empecei a 
comprar máis libros polo que pode-
mos dicir que pasei a vida enteira len-

do. E tamén en Salamanca, onde fun 
profesor de novela actual, nun curso 
para posgraduados norteamericanos 
das universidades de Rhode Island de 
Massachusetts. Dende o 1988, que 
comecei como crítico literario, empe-
zan a chegar a casa moitos libros que 
mandan as editoriais porque queren 
que fales deles. Moitos tamén foron 
enviados por escritores que logo aca-
baron sendo amigos. Ademais das 
editoriais mandaban escritores polo 
interese de que os coñecera. Como di 
José María Merino, un dos novelistas 
máis importantes, “yo quiero que mis 
libros estén en la mesa de por lo me-
nos 15 o 20 personas que yo conside-
ro importantes en la crítica literaria”. 
Esa foi a vía como fun xuntando libros 
pero mercando moito e os mandados 
por eses que logo foron amigos meus 
como José María Merino, Luis Mateo 
Díez, Torrente Ballester, Rafael Chir-
bes ou Almudena Grandes. E moitos 
deles están dedicados
Como nace o seu amor pola litera-
tura? Lembra cal foi o primeiro libro 
que leu e que lle fascinou?
Cando empecei a estudar o Bacha-
relato, en Mondoñedo, e despois en 
Lugo, empecei case pola literatura 
adulta, porque no tempo da de ne-
nos eu non tiven libros. Entón em-
pecei directamente por literatura 
española como Baroja ou Antonio 
Machado. Logo fun facéndome con 
libros de literatura infantil e xuvenil 
e funos lendo, tipo A illa do tesouro, 
obras de Marck Twain, fun entrando 
un pouquiño de maneira desorde-
nada ata que fixen a especialidade, 
e aí empecei a construír a miña vida 
como lector dun modo máis ordena-
do e adecuado.
Cal é a súa parte da literatura ou au-
tor preferido?
Eu dediqueime como crítico literario 
á novela e ao relato actual. Fixen moi-
ta crítica de literatura española, gale-
ga, de libros traducidos ao castelán, 
porque escribía na prensa nacional. 

O meu campo profesional foi a lite-
ratura do século XIX, XX e o que vai 
do XXI. Eu dediqueime moitos anos a 
Cervantes e ao Quijote, do que fixen 
varias edicións das que estou moi or-
gulloso. E despois Flaubert, Dostoie-
vski, Torrente Ballester, Faulkner e xa 
chegando aos nosos días, Luis Mateo 
Díez, Merino, Chirbes ou Luis Lande-
ro. De todos eles practicamente está 
a obra completa de cada un e a obra 
completa de moitos outros autores 
que seguín e logo tratei moito.
Como é a súa vinculación coa Pasto-
riza? Segue visitando o seu lugar de 
nacemento?
Si, teño unha relación intensa coa 
Pastoriza. Desde 1976 vivo en Madrid 
pero nunca deixei de vir a Crecente. 
Normalmente veño todos os anos 
varias veces, pero fixo veño sempre 
polo Nadal, por Semana Santa e no 
verán. Nunca perdín as miñas raíces. 
Aquí era onde eu viña de Madrid, es-
tresado, cargado de traballo e é aquí 
onde cargaba as pilas e onde o sigo 
facendo. Cando me atopaba cansado 
viña para aquí, falaba cos meus ami-
gos de sempre, como o que hoxe é o 
alcalde, Primitivo Iglesias, que eramos 
amigos dende pequenos. Por iso, a 
idea da doazón, que é anterior a ser 
el alcalde e el xa a coñecía. Non podo 
ocultar que me fai moita ilusión que 
se produza cando agora é el alcalde.
En que fase da súa carreira está?
Estou nunha fase de ir desprendén-
dome de cousas, desde que tiña 18 
ou 20 anos teño dedicado moitas ho-
ras ao traballo, primeiro como estu-
dante e logo como profesor. Sempre 
levei a sensación de que nacera nun-
ha aldea sen libros, de que cheguei a 
Lugo e era un aldeano e tiña que su-
bir escaleiras. En Santiago igual, que 
viñamos dunha provincia pequena 
e logo en Madrid porque cando un 
vén de fóra hai que seguir subindo 
escaleiras e iso faise a costa de moito 
traballo. Houbo épocas na miña vida 
que teño traballado 12 ou 14 horas 

cada día en distintas épocas. Cos 
anos, vas diminuíndo, nunca tiven a 
sensación de xubilado, porque sem-
pre seguín dedicándome á crítica lite-
raria e xa como xubilado fun 11 anos 
presidente da Asociación Española de 
Críticos Literarios. Hoxe son presiden-
te de honra polos anos dedicados e 
en agradecemento, e aínda son vice-
presidente da Asociación Internacio-
nal de Críticos literarios pero sereino 
por pouco tempo porque hai que ir 
deixando paso á xente nova. Estou en 
fase de retirada como crítico litera-
rio, sigo facendo cousas pero moitas 
menos pero nunca me retirarei de ler 
libros, imposible vivir sen libros. Levo 
50 anos lendo e non se pode deixar. 
Primeiro como profesor tes que ler e 
logo polos cargos que vas ocupando. 
Estou en retirada aínda que con boa 
relación con estes amigos.
Pensou algunha vez en dar o salto á 
escritura?
Non me chamou nunca escribir, o que 
me gustaba era ler. Dicía Borjes, con 
quen non hai que compararse que é 
superior a case todos, que el estaba 
máis orgulloso dos libros que tiña 
lido que dos que tiña escrito. É un 
dos escritores máis importantes do 
século XX polo que tiña de que sentir-
se orgulloso. Eu fun sempre un gran 
lector e toda a vida a pasei escribindo 
pero escribindo como crítico literario. 
Podo dicir que dediquei toda a miña 
vida á obra dos demais, hai autores 
dos que teño lido todo. O pulo aquel 
de escribir unha novela ou poesía non 
me chamou, porque tiña na concien-
cia de que o meu era ler e escribir dos 
demais. Teño algún libriño feito de 
divulgación escolar sobre Baroja, No-
vela española actual, sobre Cervantes 
e fixen bastantes edicións de autores 
clásicos. Estou moi orgulloso deses 

traballos. Os mellores que fixen na 
miña vida son algunhas edicións do 
Quijote, que sei que moitos profesio-
nais entraron no Quijote como libro 
fundamental por esa edición. Esa foi 
a miña vida, non sentín nunca aque-
lo porque non tiña tampouco tempo 
para pensalo.
Como ve o futuro da literatura?
O futuro non o teño claro. O mundo 
cambiou moito e cambiará máis e a 
literatura vai cambiando como cam-
bia o mundo, as veces incluso antes. 
Os grandes autores non foron enten-
didos no seu tempo. Stendhal dixo 
que escribía para que o entenderan 
50 anos despois, e así moitos autores, 
como por exemplo Cervantes, que en 
cada época foi entendido de maneira 
distinta. A literatura, como dicía Cela, 
é “una mantenida pelea con la lite-
ratura misma”. Vivimos un futuro en 
que isto cambia demasiado ás presas. 
A literatura cambiará. Terá máis ou 
menos presenza na sociedade, pero 
deberá cambiar, como fixo sempre 
pero a tecnoloxía vai demasiado rá-
pido e é impredicible. Agora ben, hai 
que ter en conta, que os cambios po-
den ser para ben ou para mal, pero 
creo que a gran literatura vai seguir 
existindo porque existirá nunha mi-
noría pero hai que ter en conta que 
en toda a historia, a literatura de ca-
lidade sempre foi de minorías. Outra 
cousa é a literatura popular, pero a 
gran literatura seguirá sendo dunha 
minoría, máis o menos grande ou 
extensa pero de minorías. E iso vai 
seguir existindo. Cambiará de forma-
to, lerase noutros formatos pero de 
feito da confrontación entre o libro 
de papel e o dixital así está e o ebook 
non ten gañada a pelexa. Os cambios 
produciranse pero a diferenza é que 
nestes tempos todo vai máis rápido.

a pastoriza

A localidade da Regueira estará 
de festa dous sábados seguidos
A parroquia da Regueira, na Pas-
toriza, celebrará este mes as súas 
festas na honra a San Vicente que 
se desenvolverán en dúas fins de 
semana.
Así, o día 14, sábado, terá lugar 
unha comida veciñal na que habe-
rá sesión vermú e verbena a cargo 
de Los Adrianos.

O sábado 21 será a propia xornada 
festiva con misa solemne ao me-
diodía seguida de sesión vermú 
a cargo de DJ’Francis. Será este 
mesmo o encargado da verbena.
A organización lembra que o cam-
po da festa estará cuberto con 
carpa para evitar as inclemencias 
meteorolóxicas.

“Dediquei a vida á obra dos demais, 
hai autores dos que teño lido todo”
O crítico literario Ángel Basanta doou máis de 10.000 libros á biblioteca
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O Concello de Riotorto ofrecerá este 
ano un servizo de podoloxía dirixida 
a todos os veciños. O servizo, que 
terá un prezo de 15 euros, está fi nan-
ciado polo Concello e terá lugar o 26 
de xaneiro.
Para poder acceder a este programa 
unicamente é necesario estar empa-
droado no concello e pedir cita pre-
via nos servizos sociais municipais ou 
no teléfono 982 346 222. As sesións 
repeti ranse unha vez ao mes, tal e 
como anunciaron dende o Concello.
Este servizo ten como obxecti vo 
prestar unha atención podolóxica 
básica a todas as persoas de cara a 
favorecer o seu benestar integral.

Comeza un servizo 
de podoloxía 
subvencionado polo 
Concello

Diante da “grave” situación que es-
tán a vivir as veciñas e veciños de 
Riotorto, despois de que o pasado 
12 de decembro o seu centro de 
saúde  pasara a non contar con nin-
gún médico ou médica, o deputado 
mariñao do BNG Daniel Castro leva 
ao Parlamento esta problemáti ca 
formulando diversas preguntas ao 
respecto e presentando unha pro-
posición non de lei na que  esixe que 
se cubran de xeito inmediato e con-
tí nuo as dúas prazas de médico/a,  
“xa que non podemos permiti r que 
se deixe  a preto de 1200 veciñas e 
veciños abandonados, pasando a 
quedar sen unha asistencia sanita-
ria de calidade” manifestou Castro .
“Este feito evidentemente ti vo con-
secuencias inmediatas como as de-
moras nas consultas ou na xesti ón 

das receitas, e alén disto, a non co-
bertura das prazas de médicos no 
centro de saúde provocou e segue 
a provocar situacións máis que pe-
rigosas, como que a única solución 
para as urxencias sexa o 061, e todo 
isto debido a que a pesar do paso 
dos días a Xunta de Galiza segue sen 
cubrir as ausencias dos dous facul-
tati vos ti tulares” , manifestou ta-
mén o portavoz municipal do BNG 
en Riotorto Luís Fernández.
Esta situación que supón un dos 
maiores ataques á sanidade públi-
ca do concello en anos ti vo xa unha 
grande resposta por parte dos veci-
ños e veciñas do concello de Riotor-
to, que seguen a ver como o Parti do 
Popular conti núa a atacar á sanida-
de pública galega e máis concreta-
mente á nosa Atención Primaria.

O BNG leva ao Parlamento a 
falta de médicos en Riotorto

pol

A Asociación Roteiros de Pol reto-
mará este ano as rutas pola provin-
cia, suspendidas durante máis de 
dous anos por mor da pandemia.
O colecti vo programou para este 
2023 que recén comeza un total 
de once rutas máis unha viaxe ao 
longo de todo o ano, cunha cita 
mensual.
Os percorridos darán comezo este 
mes de xaneiro, concretamente o 
día 22, coa ruta Terras de Cedeira. 
Conti nuarán en febreiro, marzo 
(dia 12) e abril (día 16) coas da Cu-
bela en Ribas de Sil, Fontaneira en 
Baleira e Hayedo de Busmayor en 
Bajar, na provincia de León.
No mes de maio parti ciparán na 
XIV Concentración de Asociación 
de Senderismo e Tempo Libre de 
Galicia e Asturias, que terá lugar na 
Pontenova o día 6.
No verán están previstas dúas ru-
tas, o 18 de xuño a de Costa Navie-

ga, na localidade asturiana de Na-
via, e o 9 de xullo pola chantadina 
Belesar.
Tralo descanso de agosto, recupe-
rarase o ritmo en setembro con 
dúas citas, o 10 farán unha ruta por 
Pol e o 24 viaxarán ao Bierzo para 
facer a de Zofreral de Cobrana.
En octubre seguirán de ruta en Ne-

gueira de Muñiz coa do Pitu Caleya 
o día 22 e rematarán en decembro, 
o 3, coa do Castro de Amarante, en 
Antas de Ulla.
Completarán a programación unha 
viaxe cultural a un lugar aínda sen 
determinar, que terá lugar os días 10, 
11 e 12 de novembro e a cea anual o 
16 de decembro en Mosteiro.

Os Roteiros de Pol presentan o 
programa de rutas deste ano

A Fundación Amigos de Galicia 
fi xo este ano de novo parada en 
Pol dentro do seu programa de 
entregas de material informáti co 
a familias que o necesitan.
O programa de axuda leva o nome 
de Dixitalízate con nós, para que 
os pequenos que teñen difi culta-
des para ter material informáti co 
podan obtelo.
O ordenador foi entregado polo 
alcalde de Pol, Lino González, e o 
director xeral da Fundación, Xe-
sús Busto.
O programa Dixitalízate con nós, 
da Fundación Amigos de Galicia, 
garante a cobertura das necesi-
dades de subministración de liña 

da internet e material informáti -
co (ordenadores, tablets…) des-
ti nada a menores de Galicia en 
situación de risco de exclusión 
social.

Un veciño recibe un ordenador 
da Fundación Amigos de Galicia

A Consellería de Políti ca Social e 
Xuventude concedeu aos concellos 
da provincia de Lugo 2.655.900 eu-
ros en axudas para que fi nancien 
os servizos sociais municipais. Estas 
achegas económicas fí xanse a través 
do Plan Concertado do ano 2022 e 
están dirixidas á contratación de per-
soal, ao fi nanciamento do Servizo 
de Axuda no Fogar (SAF) Básico e á 
posta en marcha de programas de 
inclusión.
A parti da máis importante do Plan 
Concertado, case 2,2 millóns de eu-
ros, destí nase ao cofi nanciamento 
de 132 traballadores sociais, educa-
dores sociais, auxiliares administrati -
vos e outras categorías que forman 
parte do persoal dos servizos sociais 
comunitarios de todos os concellos 
lucenses. Este montante supón un 
incremento de 100.900 euros con 
respecto ao desti nado para este fi n 
no anterior plan e permite contratar 
unha persoa máis nos municipios de 
Bóveda, Pol, A Pontenova, Trabada e 

Sober, e dúas no de Lugo.
Así mesmo, o Plan Concertado ser-
ve para a apoiar ás corporacións 
municipais no desenvolvemento de 
programas de inclusión e o mante-
mento de centros de emerxencia so-
cial, para o que se reservan 371.000 
euros.
Este importe reparti use nun total 
de 45 programas que se puxeron en 
marcha en 33 concellos; as actua-
cións dan prioridade ás axudas de 
emerxencia social, a programas de 
educación e apoio familiar e a inicia-
ti vas desti nadas a persoas sen fogar 
e a persoas especialmente vulnera-
bles.
Ademais, a través deste plan a Xunta 
renova o seu fi nanciamento do Ser-
vizo de Axuda no Fogar (SAF) Básico 
no concello de Lugo, ao que desti na 
91.500 euros. En total, o municipio 
da capital recibe 520.500 euros para 
diversos programas e para manter 
21 postos de traballo nos servizos 
sociais.

Aumenta o persoal do 
Servizo de Axuda no Fogar

riotorto
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meira

O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, asinou co al-
calde de Meira, Antonio de Dios Ál-
varez, un convenio de colaboración 
que ascende a 24.121€ para a ad-
quisición dun vehículo para apoio e 
prestación dos servizos municipais 
na localidade. A Deputación desti -
na 22.000€ e o Concello a contí a 
restante, 2.121 euros.
Trátase dunha furgoneta nova con 
dúas prazas habilitadas que se in-
corporará ao parque móbil munici-
pal. Un parque móbil que arestora 
só conta cun coche todoterreo 
para estas funcións, ao que se lle 
suma este novo vehículo que conta 
cunha caixa ampla para transpor-
tar ferramenta. Servirá para que 
o persoal do Concello poida des-
prazarse polos diferentes núcleos 
do municipio para desenvolver as 
tarefas do servizo de augas, aten-
ción aos núcleos rurais e para dar 
apoio naquelas actuacións que se 
consideren necesarias.

Esta nova colaboración económi-
ca de 22.000€ que fai agora a De-
putación de Lugo con Meira súma-
se, entre outras, ao investi mento 
de máis de 1,3 M€ que inxectou 
neste mandato no concello a tra-
vés do Plan Único de Cooperación 
cos Concellos, melloras de estra-
das, creación de emprego, colabo-
ración co tecido asociati vo da lo-
calidade, entre outras accións que 
repercuten no día a día da xente. 

Ademais, dende fi nais do 2021 
está en funcionamento o  Centro 
de Atención a Maiores que a insti -
tución provincial puxo en marcha 
na localidade.
A cooperación cos 67 concellos da 
provincia é unha das liñas de ac-
tuación prioritarias da Deputación 
de Lugo, contribuíndo deste xeito 
a que as enti dades locais poidan 
prestar máis e mellores servizos 
aos seus veciños e veciñas.

A Deputación desti na 22.000 
euros para a compra dun vehículo

A Consellería de Sanidade publi-
cou a adxudicación da contrata-
ción dos servizos de redacción do 
proxecto básico e de execución e 
dirección da obra de ampliación 
e reforma do centro de saúde de 
Meira, na provincia de Lugo, á 
empresa Ezcurra e Ouzande, por 
un importe de 127.050 euros.
Con esta obra, o Executi vo ga-
lego pretende a ampliación da 
área do centro de saúde para 
resolver necesidades de espazo, 
coa dotación dunha consulta de 
enfermería de pediatría, unha 
sala de toma de mostras, unha 
de técnicas, unha sala polivalen-

te, así como mellorar a área de 
admisión e crear un área de per-
soal, con sala de estar, biblioteca 
e vesti arios.
Tamén se pretenden mellorar as 
instalacións do Punto de Aten-
ción Conti nuada en canto á re-
cepción/admisión, sala de espera 
de pacientes, área de persoal, e 
unha sala de críti cos, para unha 
superfi cie total de ao redor de 
410 metros cadrados.
Sinalar que o número de tarxetas 
sanitarias adscritas a esta infraes-
trutura sanitaria sitúase arredor 
das 1.780 como centro de saúde 
e 10.000 como PAC.

Adxudicado o proxecto 
de reforma do centro 
de saúde da localidade

O Pleno de Meira aprobou os or-
zamentos para o próximo ano que 
contarán cun montante total de 2,3 
millóns de euros, unha cifra récord, 
segundo indicou o tenente de alcal-
de, Agustí n Méndez.
Novamente, os orzamentos irán di-
rixidos no 23% ao gasto social, que 
supón 530.605 euros; e para investi -
mentos en novos servizos desti narán 

411.000 euros.
Neste capítulo hai varias obras pre-
vistas como a mellora da casa da 
cultura, a instalación da cuberta da 
pista de pádel, o acondicionamento 
do Bar Centro, a realización do inven-
tario de camiños, a mellora da EDAR 
e os accesos a Marrondo, Touzón e 
Vilarmouro, así como a instalación 
dunha pista multi deporte e a mello-

ra de varias instalacións deporti vas, 
como o campo de fútbol.
Agustí n Méndez comunicou no ple-
no, que o Concello procederá ao 
pago da últlima cota do préstamo 
que solicitou o PP no ano 2012 e 
asegurou que as facturas estanse 
pagando ao día polo que teñen pre-
visto rematar o mandato con débe-
da cero.

Meira aproba un orzamento de 2,3 
millóns de euros para o ano 2023

O luns 16 de xaneiro, ás 10.15 ho-
ras terá lugar na Concello de Mei-
ra a sesión informati va A Adminis-
tración Cerca de Ti, que pretende 
axudar ós habitantes dos pobos 
para que poidan realizar xesti óns 
por vía telemáti ca nas disti ntas 
administracións públicas.
Este programa piloto que benefi -
ciará a un total de 7,5 millóns de 
habitantes de pobos pequenos de 
toda España ó recibir servizos da 
Administración Xeral do Estado 
nos seus concellos, foi presentado 
pola ministra de Políti ca Territorial 
e portavoz do Goberno, Isabel Ro-
dríguez.
O obxecti vo do Goberno é ache-
gar a Administración á ciudadanía 
para fortalecer a cohesión social e 
territorial, combater a fenda dixi-
tal e reforzar a igualdade de opor-
tunidades, segundo a ministra 
“transformando o noso país e fa-

cendo unha Administración máis 
úti l e próxima”.
A primeira fase da iniciati va, im-
pulsada dende o Ministerio de 
Políti ca Territorial conxuntamente 
co Ministerio de Asuntos Econó-
micos e Transformación Dixital, 
desenvolverase nun total de 3.200 
municipios españois.
Agora é a quenda de Meira, un 
día no que os cidadáns só terán 
que desprazarse ao centro socio-
cultural para contar coa súa fi rma 
dixital, coa que poderán acceder 
ós trámites e servizos dixitais, evi-
tando desprazamentos innecesa-
rios e o custe económico que iso 
representa.
O obxecti vo é informar dos trá-
mites e prestacións, acompaña-
los, axudalos, orientalos para un 
mellor aproveitamento da Admi-
nistración e combater as fendas 
dixitales, territoriais e de xénero.

Convocan a xornada 
sobre as xesti óns nas 
administracións
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No período de programación 
2014-2020 aínda en execución, os 
datos de compromiso de fondos 
supoñen a día de hoxe a totalida-
de dos fondos dispoñibles por un 
importe de 2.742.099€, o que dará 
lugar a unha inversión inducida de 
5.622.710 € e dará a posibilidade 
de crear 24 empregos e a consoli-
dación de outros  85 empregos no 
territorio do GDR Comarca de Lugo,  
a través da axuda a 28 proxectos.
Segundo comenta o seu presiden-
te, José A. Santos,  “dende este 
Grupo de Desenvolvemento Ru-
ral pretendemos axudar a que os 
emprendedores opten por estes 
territorios rurais para asentar os 
seus proxectos, para o que os ase-
soramos e os levamos dan man ata 

conseguir que sexa unha realidade 
o seu asentamento e a posta en 
marcha, así como tamén xesti ona-
mos as axudas Leader ás que po-
den optar segundo as condicións 
parti culares de cada caso”. 
Ademais, tamén traballan na dina-
mización do territorio mediante o 
acercamento de acti vidades cul-
turais, sociais e recreati vas. Cabe 
salientar o traballo de divulgación 
e concienciación na loita contra a 
violencia machista.
O GDR 4 está tamén implicado en 
facer do territorio un Desti no Tu-
rísti co de Interese para o cal opta 
a alcanzar un Plan de sosti bilida-
de turísti ca en desti no (PSTD) que 
profundice nas virtudes naturais e 
gastronómicas do mesmo.

O GDR-4 xesti onou unha 
inversión de case 6 millóns 

O concello de Friol alberga a sede 
do GES (Grupo de Emerxencias Su-
pramunicipal) que ten a súa ubica-
ción no polígono industrial, nunha 
das naves do edifi cio multi usos de 
propiedade municipal. Este grupo 
formado por 12 profesionais, dá co-
bertura a este municipio e aos de Be-
gonte, Guiti riz, Palas de Rei e Outeiro 
de Rei.
Este grupo empezou a funcionar 
o día 8 de agosto do ano 2022, e a 
persoa encargada de organizar e su-
pervisar este GES, día a día, é o con-
celleiro delgado do Concello de Friol 
Enrique Barreiro.
Este servizo, tan importante para os 
concellos que forman parte del, con-
ta cunha fi nanciación por parte da 
Xunta de Galicia, Deputación e con-
cellos que suma case 300.000 euros 
anuais.
Os profesionais que conforman este 
grupo de emerxencias ti veron que 
realizar numerosas intervencións 
por todo o territorio que abarca este 
grupo, dende que se puxo en mar-
cha en agosto.
Se diferenciamos por municipios, 
cabe salientar que no de Friol reali-
zaron 68 intervencións entre saídas 
para intervir en accidentes, ou en 
efectos causados por fenómenos 
meteorolóxicos, fauna, veluti nas, 
incendios, tamén unha saída por 
culpa dun verti do, e cabe salientar 
as numerosas saídas realizadas polo 
grupo para axudar na busca de José 
Luis, o veciño de Friol que conti núa 

desaparecido, e tamén varias saídas 
doutro ti po. 
No concello no que menos interven-
cións ti vo que facer este grupo de 
emerxencias foi no de Palas de Rei, 
con 45 saídas relacionadas con fenó-
menos meteorolóxicos, fauna, velu-
ti nas, incendios, accidentes, persoas 
desaparecidas e outros.
No concello de Begonte realizaron 
un total de 64 intervencións, entre 
actuacións relacionadas con fenó-
menos meteorolóxicos, fauna, velu-
ti nas, incendios, accidentes e outros.
Algo menos actuaron no concello de 
Outeiro de Rei, cun total de 49 saí-
das, en actuacións relacionadas con 
fenómenos meteorolóxicos, fauna, 
veluti nas, incendios, accidentes, per-
soas desaparecidas e outros.
En Guiti riz ti veron que intervir nun 

total de 44 casos, entre actuacións 
relacionadas con fenómenos me-
teorolóxicos, fauna, veluti nas, incen-
dios, verti dos, accidentes e outros.
Para levar a cabo todas estas ac-
tuación,  269 en total, o GES conta 
cunha carroceta urbana, equipos de 
eliminación de veluti nas, utensilios 
de excarcelación e outros equipos 
necesarios para realizar o seu traba-
llo diario.
O alcalde de Friol, Jose Ángel Santos, 
di que “este servizo está axudando 
a reducir moito os tempos de inter-
vención en caso de emerxencias no 
noso concello e nos limítrofes, que 
forman parte do grupo, un feito que 
todos os alcaldes dos municipios que 
formamos parte estamos sati sfeitos 
de conseguir ter este servizo básico 
asentado no noso territorio”.

270 intervencións realizou o GES 
de Friol nos primeiros cinco meses

Unha representación das gandeirías 
afectadas polos problemas do sa-
neamento da Xunta, fi xeron entrega 
en Vilalba dun escrito onde se recolle 
a problemáti ca que veñen sufrindo e 
as súas peti cións avaladas por 500 
sinaturas.
Esta acción ti vo lugar na Ofi cina Co-
marcal da Xunta de Galicia en Vilalba 
e nela intégranse gandeiros de Aba-
dín, Xermade, Cospeito ou Muras, 
que esixen criterios fi xos e melloras 
nos procesos de saneamento gan-
deiro, xa que moitos deles víronse 
afectados por algún posible positi vo 

en tuberculose que obrigou ao sacri-
fi cio de animais.
Os gandeiros reclaman unha unifor-
midade de criterios e que se fagan 
as análises de animais para evitar o 
sacrifi cio dos que non estean enfer-
mos. Ademais, demandan que unha 
vez que se teñan os resultaos negati -
vos do laboratorio sexan indemniza-
dos como animais sans.
Os afectados teñen prevista unha 
reunión co director xeral de Ganda-
ría, Agricultura e Industrias Agroa-
limentarias, José Balseiros, o 31 de 
xaneiro.

Gandeiros entregan 500 
sinaturas para demandar 
criterios de saneamento

O Dicionario da Real Academia 
Galega defi ne comadre nas acep-
cións relacionadas co parentesco, 
pero na fala popular esta voz re-
fí rese tamén á veciña ou á amiga 
na que se ten especial confi anza. 
Con este últi mo signifi cado, que 
lembra as mozas e vellas que se 
prestan apoio para faceren fronte 
aos contextos adversos e que se 
fan tamén compaña nos bos mo-
mentos da vida, vén empregándo-
se dende hai moito tempo. Beben-
do deste herdo tradicional, hoxe 
reivindícase dende o feminismo 
consciente como un xeito de se 
referir a aquelas que practi can a 
sororidade, a solidariedade entre 
mulleres. E nese empeño de moi-
tas comadres do século XXI de te-
ceren redes de visibilidade para a 
súa mensaxe, esta voz acaba de se 
converter na Palabra do Ano 2022.

Comadre foi elixida a 
Palabra do Ano 2022

Enti dades ecoloxistas piden á Xunta 
frear a instalación de estacións eó-
licas á beira da Serra de Carba e da 
Serra do Xistral para non conti nuar 
coa presión eólica excesiva sobre os 
espazos protexidos e de alto valor 
ambiental.
Segundo indican xa son máis de 
1.392 aeroxeneradores e máis 
209,11 quilómetros de liñas eléc-
tricas as instaladas en espazos da 
Rede Natura 2000 ou próximos a 
esta, como está a acontecer arestora 
con proxectos eólicos en tramitación 
como o proxecto Escoiras, o proxecto 

Hépotas II ou o proxecto Ourol II.
Polo tanto, instan tamén á Xunta a 
ir desmandelando aqueles parques 
eólicos que xa están a esgotar a súa 
vida úti l para eliminar a excesiva pre-
sión eólica que sofre a Serra do Xis-
tral e a Serra da Carba.
Afi rman que case que desde calque-
ra punto da Serra do Xistral pódense 
ver ao redor de 651 aeroxeradores. 
“É tal o grao de presión eólica e da 
afección urbanísti ca sobre os hume-
dais e as turbeiras que é moi proba-
ble que non se garanta a conecti vida-
de ecolóxica”.

Ecoloxistas piden á Xunta frear 
as instalacións eólicas nas serras

Preto de 1.500 estudantes de 69 
colexios e insti tutos de toda Galicia 
parti ciparán esta primavera no pro-
grama de estadías lingüísti cas Spring 
Week, que se desenvolverá entre o 
16 de abril e o 17 de xuño de 2023.  
O listado de datas e colexios parti ci-
pantes (a razón de 28 da provincia da 
Coruña, 13 de Lugo, sete de Ourense 

e 21 de Pontevedra) pode consultar-
se no Portal Educati vo.
Entre eles fi gura o Virxe do Corpiño 
de Begonte, que viaxará do 4 ao 10 
de xuño e o IES Pedregal de Irimia, 
entre o 7 e o 13 de maio. Tamén o 
IES Castro da Uz das Pontes forma 
parte do programa, parti cipando do 
28 de maio ao 3 de xuño.

Trece centros da zona farán 
estadías lingüísti cas Spring week
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O GDR Terra Chá celebrou en decem-
bro a súa asemblea xeral para renovar 
a súa directi va, que agora pasa a en-
cabezar José Antonio López Sierra, en 
substi tución de Fe Legaspi Valiña. 
Como foi o proceso de dar o paso 
para presidir o GDR?
Manteño relación laboral cun grupo 
empresarial de Castro de Rei, tamén 
parti cipo na xesti ón da Fundación 
Blas do Carboeiro tamén de Castro de 
Rei, esta fundación pertence á asocia-
ción Terra Chá,  sendo ademais eu o 
representante desta na asociación Te-
rra Chá, na últi ma elección de xunta 
directi va, algúns dos meus compañei-
ros de asociación consideraron que 
eu debería postularme para presidir 
este grupo de desenvolvemento.
Con que obxecti vos chega ao cargo?
Esta asociación conta con membros 
na xunta directi va cun coñecemento 
moi amplo da comarca, tanto no ám-
bito público como privado, isto permí-
tenos ter unha visión clara do nivel de 
desenvolvemento, do texido produti -
vo existente e tamén permite obter 
unha imaxe fi el da realidade da zona, 
desta forma podemos establecer per-
fectamente obxecti vos que favorezan 
o mantemento dos motores de crece-
mento ademais de explorar novas ac-
ti vidades que contribúan a mellorar 
a vida dos habitantes facendo que o 
desequilibro en servizos con respecto 
ás áreas urbanas sexa menor e con 
isto poidamos contribuír dalgún xeito 
ao fi xamento de poboación con todo 
o que isto implica no relati vo a evitar 
abandono de contornas rurais, debi-
litamento dos índices económicos da 
comarca, etc. Considero primordial 
apoiar iniciati vas que equiparen o 
máximo posible as vidas dos mozos 
que desexen establecerse na comar-
ca con respecto ás vidas dos mozos 
de contornas urbanas. Maximizar os 
atracti vos da comarca e garanti r un 
mantemento adecuado de todos os 
acti vos permiti rá sen dúbida unha 
estabilidade demográfi ca indispensa-
ble para o futuro. Por parte da xunta 
directi va que presido trataremos de 
incidir o posible en apoiar iniciati vas 
que redunden na mellora do tecido 
produti vo, no aumento dos servi-
zos dispoñibles para a poboación así 
como en fomentar o implemento 
de tecnoloxías e infraestruturas que 
permitan gañar en efi ciencia ener-
xéti ca, establecer pautas de econo-
mía circular de forma que o impacto 
medioambiental das acti vidades sexa 
sosti ble sen comprometer a viabilida-
de, e polo tanto sen quebrantar o lóxi-
co crecemento e mantenemento das 
acti vidades contribuíndo fi nalmente 
á dinamización da zona.
Cales son os proxectos que están 
agora en marcha no GDR? 

Na actualidade este grupo atópase 
inmerso na elaboración dun plan 
estratéxico que permiti rá establecer 
pautas para dinamizar sectores tan 
importantes como o agroalimentario, 
turismo, enerxía, comercio e tamén 
servizos. Este plan identi fi cará poten-
ciais recursos dentro da xegografí a de 
acción deste grupo e expoñerá fór-
mulas de posta en valor e aproveita-
mento destes recursos, información 
moi válida para o establecemento de 
novas acti vidades dinamizadoras, así 
como para establecer preferencias 
en canto os servizos que deben de 
prestar os concellos. Seguiremos coa 
labor divulgati va para dar a coñecer a 
comarca e os seus atracti vos ao gran 
público, co fi n de atraer afl uenza de 
visitantes e tamén como reclamo 
para novas acti vidades.
Tamén como tódolos anos dispoñé-
monos a xesti onar a orde de axudas 
para grupos de desenvolvemento 
rural que vén de saír publicada para 
convocatoria 2023. Esta orde permí-
tenos contar con fondos para fun-
cionamento da propia asociación así 
como para o fomento e realización de 
proxectos no ámbito público e priva-
do. Como todos os anos manteremos 
a nosa ofi cina aberta para asesora-
mento, información e tramitación de 
calquera proxecto ou iniciati va que 
desexe acollerse a estas axudas. Con-
tamos igualmente nesta nova etapa 
poder organizar acti vidades formati -
vas e de ocio así como xuntanzas cos 
diferentes colecti vos para establecer 
algún ti po de convenio ou colabora-
ción que redunde na organización de 
eventos desti nados á promoción e di-
vulgación cultural da comarca.
Supoño que as axudas fundamentan 
o traballo anual.
O asesoramento e xesti ón das axu-
das é desde logo primordial para esta 
asociación, establecer bos criterios de 
selección e que os fondos dispoñibles 
sexan adxudicados da forma máis 
xusta e efi ciente posible é a premisa 
necesaria para que este grupo teña 
senti do. Débese ter en conta que é 
un grupo creado na Terra Chá e que 
pretende axudar a dinamizar este 
territorio o mesmo tempo que po-
tenciar o máximo posible as súas for-
talezas e por iso que os apoios que se 
prestan deben estar consensuados e 
perfectamente xusti fi cados para que 
todos os proxectos teñan o éxito pre-
tendido.
Con que respaldo conta o GDR?
O GDR Terra Chá así como resto de 
agrupacións galegas (en total son 24 
GDRs) conta con axuda por parte da 
administración autonómica para o 
seu desenvolvemento e funciona-
mento. Nesta nova convocatoria de 
axudas Leader para o ano 2023, a 

asignación para toda Galicia é de 15 
millóns de euros,  correspondéndolle 
ao grupo da Terra Chá unha canti da-
de de 740.000 euros. No que se refi re 
a avaliación e análise de proxectos 
contamos co apoio do organismo 
autónomo Agader, que supervisa o 
labor dos grupos e dota de traballo 
técnico e normati vo para xesti onar a 
orde de subvencións.
Que proxectos quere poñer en mar-
cha?
Pretendo dar conti nuidade ao plan 
de estratexia que se atopa en elabo-
ración, tamén fomentar e mellorar a 
labor divulgati va coa incorporación 
e desenvolvemento de traballos de 
posicionamento en redes sociais. Por 
outra banda, intentaremos mellorar a 
nosa parti cipación en organización de 
eventos ou acti vidades desti nadas a 
poñer en valor os atracti vos da zona, 
a confraternidade entre os habitantes 
da comarca e a divulgación cultural.
Finalmente, dentro do funciona-
mento regular da asociación nesta 
etapa implantaremos sistemas e tec-
noloxías de información sufi cientes 
para mellorar en canto a efi ciencia de 
traballo, aproveitamento do tempo 
e celeridade nas xesti óns. Dalgunha 
maneira imos dixitalizar o traballo da 
asociación e mellorar a comunicación 
entre os seus membros, o persoal, o 
servizo desta e tamén os membros da 
xunta directi va.
Que ten de positi vo a comarca? E de 
negati vo?
A comarca da Terra Chá famosa pola 
súa xeografí a especial que a fai espe-
cialmente dotada para a agricultura e 
gandeiría, é ademais unha das zonas 
de Galicia onde existen os centros de 
produción agroalimentaria con máis 
dotación tecnolóxica ademais de ser 
punteiras en cando a producións ob-
ti das. Non debemos esquecer que se 
trata do emprazamento elixido por 
empresas e grupos empresariais con 

radios de acti vidade nacional e in-
ternacional, coa acti vidade indirecta 
que isto xera na comarca así como os 
postos de traballo que garante. Pero 
sobre todo o acti vo máis importante 
da Terra Chá son as súas xentes, per-
soas cunha ampla cultura do esforzo 
que souperon aproveitar os recursos 
ademais de implementar tecnoloxías 
de últi ma xeración así como técnicas 
de produción innovadoras cando no 
resto da xeografí a nacional esta im-
plementación era inexistente. Isto 
garanti zou un crecemento superior e 
o establecemento de acti vidades ben 
dimensionadas e que na actualidade 
manteñen un potencial de crecemen-
to importante.
Como aspecto negati vo esta comarca 
comparte co resto dos concellos ru-
rais de Galicia as súas carencias. Non 
se conta cunha cobertura digna de 
comunicación en todo o territorio, al-
gunhas vías de comunicación son me-
llorables, aínda que é certo que esta 
zona se sitúa estratexicamente entre 
vías de comunicación importantes e 
polo tanto os seus enlaces con resto 
de Galicia e de España son rápidos. 
A dotación de servizos nos concellos 
que se inclúen nesta asociación está 
en vías de mellorar e precísase dun-

ha aposta importante por parte das 
diferentes enti dades supramunicipais 
para que se completen as demandas 
destes concellos e se faga realmente 
atracti va esta zona para os seus habi-
tantes, existentes e futuros.
Estase a conseguir unha volta ao ru-
ral como se di?
Sería inxusto decir que non é verdade, 
porque con todas as políti cas, accións 
e divulgacións que se fan sobre este 
tema a realidade é que existe unha 
certa tendencia sobre todo relaciona-
da coa xesti ón de explotacións agro-
gandeiras familiares, a conti nuidade 
destas, polo tanto existe unha tí mida 
volta ao rural ou máis ben un estanca-
mento na sangría demográfi ca pero 
hai moito que facer para que real-
mente esta tendencia se consolide e a 
mocidade vexa a posibilidade de esta-
blecerse na súa comarca como unha 
alternati va válida ou como primeira 
alternati va. Que esta tendencia teña 
conti nuidade e aumente ten moito 
que ver coa mellora dos servizos cos 
que conta a comarca, co establece-
mento de sistemas de comunicación 
fi ables e equiparables aos urbanos, 
en defi niti va acercando ó máximo 
posible a dispoñibilidade de servizos 
das contornas urbanas ás rurais.

O GDR Terra Chá recibiu de Aga-
der (Axencia Galega de Desenvol-
vemento Rural) unha achega de 
742.260,40  euros que se desti na-
rán a proxectos, dentro da convo-
catoria Leader, que se realicen nos 
concellos do territorio do GDR.
Despois do Nadal reuniuse a nova 
Xunta Directi va do GDR-2 Terra Chá 
para distribuír os 742.260,40 euros 
do orzamento. Así 527.004,88 eu-
ros irán para proxectos produti vos, 
148.452,08 para proxectos non 

produti vos de enti dades públicas 
e 66.803,44 euros para proxec-
tos non produti vos de enti dades 
privadas. O prazo para solicitar 
as axudas está aberto ata o 31 de 
xaneiro deste ano. Así mesmo, re-
cibíu axuda de Agader para parti -
cipar en dous proxectos de coope-
ración con outros GDRs de Galicia. 
O primeiro proxecto é a Rede de 
Ecocomedores e o segundo o de 
Rede para animar á incorporación 
de persoas no sector primario.

O GDR-2 distribuirá 
preto de 750.000 euros 
en proxectos do rural

“O acti vo máis importante da 
Terra Chá son as súas xentes”
José Antonio López Sierra é no novo presidente do GDR Terra Chá
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O Nadal deixou numerosas imaxes coa recuperación da normalidade

De arriba a abaixo e de esquerda a dereita, imaxes das cabalgatas de Reis do día 5 de xaneiro nas Pontes, Begonte, Friol, Guitiriz, Muras, A Pastoriza, Pol, Rábade, Meira e Abadín
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DEPUTACIÓN

O Pleno aprobou unha moción pre-
sentada polo Grupo Socialista para 
instar á Xunta a que cumpra a sen-
tencia 05354/2022 do Tribunal Su-
perior de Xusti za de Galicia (TSXG), 
co fi n de adoptar as medidas opor-
tunas para cumprir coas súas obri-
gas en materia de prevención de 
riscos laborais, de valoración da car-
ga de traballo e a avaliación dos  ris-
cos dos postos de traballo, non só 
dos médicos de Atención Primaria 
e de pediatría, senón do conxunto 
dos profesionais do sistema públi-
co sanitario de Lugo e Galicia. O PP 
abstí vose na votación.
A voceira socialista do Goberno e 
deputada de Réxime Interior, Pro-
moción do Territorio e Turismo, Pi-
lar García Porto, denunciou na súa 
intervención “as condicións labo-
rais do persoal sanitario, pola carga 
de traballo que están soportando 
os facultati vos, unha situación que 

vén de confi rmar unha sentencia 
xudicial que sinala que se vulneran 
eses dereitos, así como as conse-
cuencias do desmantelamento des-
te servizo público”.
García Porto incidiu en sinalar que 
“o modelo sanitario do PP non con-
corda co que defende o Goberno 
da Deputación, xa que demanda-
mos máis e mellor sanidade pú-
blica. Nós entendémola como un 
servicio esencial e como un dereito 
en igualdade de condicións para tó-
dalas persoas. Dende que o PP che-
gou ao Goberno da Xunta lanzaron 
un ataque progresivo e destruti vo 
contra a sanidade pública, e polo 
tanto contra a saúde dos galegos e 
das galegas”.
Explicou que dende a Xunta enfoca-
ron o problema sanitario “en eco-
nomizar este servicio, e adicaronse 
a practi car un austericidio constan-
te na sanidade”.

Instan á Xunta a cumprir 
“coas súas obrigas en materia 
de atención sanitaria”

O Goberno da Deputación de Lugo 
sacou adiante no Pleno ordinario sde 
decembro o Plan Único de Coopera-
ción cos Concellos para o vindeiro 
ano 2023, ao que desti na 21,5M€ 
para desenvolver actuacións en ma-
teria de infraestruturas, creación de 
emprego, Servizo de Axuda no Fogar, 
acti vidades, eventos, administración 
electrónica ou protección civil. Os 
grupos do PSdeG e o BNG votaron a 
favor da iniciati va, mentres que o PP 
se absti vo.
O presidente, José Tomé Roca, subli-
ñou a importancia de aprobar, por 
terceiro ano consecuti vo, as bases 
do Plan Único no ano anterior ao seu 
período de vixencia porque, desta 
forma, as enti dades locais “poden 
empezar a planifi car e tramitar as 
accións unha vez se publiquen, nos 
vindeiros días, no Boletí n Ofi cial da 
Provincia”. Isto permite aos conce-
llos planifi car con maior antelación e 
traballar con máis previsión e tempo, 

de forma que poidan poden aprovei-
tar mellor os fondos.
O mandatario provincial destacou 
que a aprobación deste Plan nestas 
datas é posible grazas a que o Gober-
no sacou adiante en tempo e forma 
o Orzamento da Deputación para o 
vindeiro ano, de maneira que entra-
rá en vigor a principios de xaneiro.
Pola súa banda, a voceira socialista 
do Goberno, Pilar García Porto, inci-
diu durante a sesión plenaria en que 
co Plan Único a insti tución garante 
“un reparto xusto dos fondos públi-
cos con criterios obxecti vos, iguais 
para todos”, e “respecta plenamente 
a autonomía municipal”.
A Deputada lembrou as conti nuas 
melloras introducidas no Plan Único 
este mandato para que sexa máis 
úti l para os concellos, como a apro-
bación das bases no ano anterior o 
seu período de vixencia, a posibilida-
de de imputar gastos de obras e con-
tratos de persoal dende principios de 

ano ou a simplifi cación dos trámites 
administrati vos, especialmente be-
nefi ciosa para as enti dades locais 
máis pequenas, que teñen menos 
recursos técnicos e de persoal.
Como exemplo do “impacto social 
e económico” desta ferramenta, a 
voceira socialista aludiu a que a De-
putación inxectou dende o ano 2019 
un total de 85,3M€ nos concellos, 
gracias ós que puideron acometer 
en torno a 1.500 obras e subminis-
tacións, e cos que crearon máis de 
1.200 postos de traballo.
O Plan Único 2023 da Deputación 
mantén a súa esencia a través da 
distribución con criterios públicos 
e obxecti vos dos fondos provinciais 
entre os 67 concellos da provincia. 
A poboación, a superfi cie, a disper-
sión territorial e a taxa de envellece-
mento, segundo os datos ofi ciais do 
Insti tuto Nacional de Estatí sti ca, son 
os criterios de reparto que aplica a 
insti tución. 

O Pleno provincial aproba as 
bases do Plan Único do 2023

A vicepresidenta do Consello Provin-
cial de Turismo e deputada de Réxi-
me Interior, Promoción do Territorio 
e Turismo, Pilar García Porto, presi-
diu no Salón de Plenos da Deputa-
ción a últi ma reunión do ano deste 
órgano parti cipati vo e consulti vo im-
pulsado pola insti tución provincial, 
ante o que explicou a programación 
realizada ao longo deste ano 2022, 
con medio cento de accións disti n-
tas.
A deputada subliñou que estas ac-
tuacións cumpriron un dobre obxec-
ti vo. “Por unha banda, convertemos 
o turismo nun dos eixos da acción 
políti ca da Deputación, apostando 
por un sector que achega riqueza e 
emprego, que difunde a imaxe da 
provincia lonxe das nosas fronteiras 
e que, dun xeito fundamental, xera 

opcións de desenvolvemento no ru-
ral e axuda a fi xar poboación no te-
rritorio”, afi rmou. E por outra banda, 
“avanzamos cara a consolidación do 
modelo turísti co da Deputación, de 
calidade, sosti ble, non masifi cado 
e desestacionalizado”. Un modelo, 
sinalou García Porto que “aproveita 
o inmenso patrimonio natural e cul-
tural da nosa provincia”.
A insti tución, sinalou, busca “siner-
xías transversais, de xeito que unhas 
accións reforcen ás outras”, e fomen-
ta “vagas de interese que chegaban 
cada vez máis lonxe”, ao tempo que 
fi xo “un  importante esforzo por po-
tenciar o turismo de proximidade, 
de pequenos desprazamentos que 
se poden realizar en calquera mo-
mento do ano e que resulta funda-
mental para a desestacionalización”.

Impulso de medio cento de 
accións para consolidar o turismo

A Corporación aprobou por unani-
midade o primeiro Plan de Igual-
dade de Oportunidades entre 
Mulleres e Homes na historia da 
Deputación. O Goberno provincial, 
por iniciati va do presidente, José 
Tomé Roca, marca así un fi to no 
camiño cara a igualdade de xénero 
real e efecti va, sacando adiante co 
consenso de todas as forzas políti -
cas e sindicais un instrumento de 
modernización da administración 
para seguir avanzando cara un sis-
tema de xesti ón máis igualitario no 
ámbito laboral.
María Loureiro explicou que se con-
templan 7 eixos de actuación que 
abarcan todos os ámbitos, desde a 
selección de persoal á promoción, 
pasando pola políti ca salarial, a or-

denación do tempo de traballo e a 
conciliación.
Entre as materias que aborda o 
acordo, asinado polas catro orga-
nizacións sindicais representadas 
na Deputación, está o proceso de 
selección e contratación, a clasifi -
cación profesional, a formación, a 
comunicación e linguaxe non sexis-
ta, as condicións de traballo, o exer-
cicio corresponsable dos dereitos 
da vida persoal, familiar e laboral, 
a baixa representación feminina e a 
prevención do acoso sexual ou por 
razón de sexo.
A Corporación, a proposta do presi-
dente, gardou un minuto de silen-
cio ao inicio do Pleno en recordo 
das persoas falecidas no accidente 
de autobús en Cerdedo-Cotobade. 

Aprobado o primeiro 
Plan de Igualdade 

A Xunta de Goberno aprobou as 
bases para poder lanzar o vindeiro 
ano 2023 a terceira edición do pro-
grama de viaxes gratuítas Coñece a 
túa provincia. A voceira socialista do 
Goberno, Pilar García Porto, sinalou 
que a insti tución provincial prepara 
xa unha nova tempada desta iniciati -
va “ante o enorme éxito que ti veron 
as dúas edicións anteriores, nas que 
parti ciparon máis de 4.500 persoas”.
Lembrou García Porto que este pro-
grama da Deputación está dirixido a 
asociacións e colecti vos sen ánimo 
de lucro de toda a provincia e consis-
te en viaxes gratuítas, en pequenos 
grupos, dunha xornada de duración 
por diferentes puntos da xeografí a 
lucense seguindo diversas rutas polo 
patrimonio natural, histórico, cultu-
ral e gastronómico.
“Esta é unha das medidas que puxe-
mos en marcha neste mandato co 
obxecti vo de incenti var o turismo de 
proximidade, a hostalería e o comer-
cio local, que son un dos motores 
importantes da nosa economía”, su-
bliñou a voceira provincial.
A Deputación ofertará un máximo de 
3.036 prazas en dous períodos: un 
na primavera, entre marzo e xuño, 
para os que haberá ata 1.794 prazas; 
e outro no outono, entre os meses 
de setembro e decembro, durante 
os que ofrecemos 1.242 prazas.

Lanzan a terceira 
tempada do programa 
Coñece a túa provincia
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A liga 2022-23 retomouse a primei-
ra fin de semana de xaneiro tras un 
descanso de tres semanas, aínda 
que algunhas categorías esperarán 
ata a fin de semana do 14 e 15 para 
volver saír ao verde.
Esta primeira fase trouxo un pouco 
de todo aos distintos equipos da 
provincia. O mellor situado nas ca-
tegorías sénior, o Lugo, que milita 
na Segunda División, marchou ao 
descanso na parte baixa da táboa, 
no posto 19 e moi preto da zona de 
descenso. Retomou a competición 
o pasado venres 6 de xaneiro, en 
Leganés con derrota e baixada dun 
escalón. Tampouco foi moi boa a 
tempada para o Polvorín no seu de-
but na Segunda B. O equipo lugués 
volveu con vitoria suma 14 puntos 
en 16 xornadas, nos que gañou en 
tres ocasións, empatou en 5 e per-
deu en 8.
Con 7 vitorias, 6 empates e 1 derro-
ta o Vilalbés marchou de vacacións 
en Terceira, no posto de prata e con 
aspiracións unha vez máis a xogar o 
ascenso, polo que leva pelexando 
xa varias tempadas. Comezou con 
empate. No mesmo grupo está o 
Viveiro, na zona media da táboa, só 
9 puntos por debaixo, con 5 vitorias, 
4 empates e 6 derrotas.
En Preferente a Sarriana é o mellor 

situado de todos, na segunda posi-
ción e a 4 puntos do líder. Sumou 12 
vitorias polo momento, 1 empate e 
4 derrotas.
Once puntos por baixo, na décima 
praza, o Residencia pechou este 
primeiro ciclo de Liga con 6 vitorias 
e 5 empates, os mesmos que de-
rrotas, pero regresou para sumar 
unha vitoria máis. O Ribadeo está 
na posición 12, tamén con 7 vitorias 
pero neste caso con 8 derrotas e 2 
empates.
Tres equipos máis están na parte 
baixa, loitando por conservar a ca-
tegoría, o CD As Pontes, ocupa a 
posición 16 con só 3 vitorias en 16 
encontros. O Lemos está na mesma 
situación aínda que cunha vitoria 
máis pero con máis derrotas.
O debutante Portomarín pagou 
caro o ascenso, xa que colleitou só 
6 puntos dunha vitoria e tres em-
pates.
Xa nas competicións de afecciona-
dos, o Pol lidera a táboa de Primei-
ra con 12 vitorias de 16 partidos e 
dúas derrotas, a última no partido 
de inicio do curso. Ao equipo po-
lense escapóuselle o ano pasado o 
ascenso pero este ano ten claras as 
ideas.
Na Segunda, o Meira está como-
damente asentado no liderado do 

grupo Norte, con 36 puntos, 4 máis 
que o segundo, posto que ocupa o 
Folgueiro, que xunto con Cospeito, 
Muimenta e Iberia están en postos 
para disputar os play off de ascenso. 
A parte negativa está para o Goiriz, 
que pecha a lista.
No Sur, a situación cambiou co novo 
ano. Lidera agora o Guntín por un 
punto e con dez vitorias, igual que 
o Friol. O resto de postos de play off 
son para Ferreira, Oural e Milagrosa 
e o de descenso para o Carballedo.
En Terceira, o Vilalbés B, que vén de 
crearse, ocupa o liderado con ampla 
vantaxe de 6 puntos e ten a promo-
ción na súa man. No posto de prata 
está o Catro Roldas, tamén en pos-
to de promoción. Para os play off 
están Abadín, Mondoñedo, Nuevo 
Nausti e Friol B.
No Sur, as dúas primeiras prazas son 
para Quiroga e Palas, mentres que 
os play off están ocupados polo de 
agora por O Incio, Rubián, Castro-
verde e Santa Comba.
Nas ligas femininas o Friol ocupa 
a posición 14 na Segunda División 
tras unha dura tempada na que só 
se levaron dúas vitorias.
En Primeira Galicia o Lugo está a fa-
cer una espectacular tempada. Ocu-
pa a terceira praza, dentro do grupo 
de ascenso. O Antas, pola contra, 

sancionado por un partido, segue co 
marcador a 0 malia ter gañado un 
único partido. Está a pasarlle factura 
o escaso do banco.
Na Segunda Galega, o Friol B só co-
ñece a vitoria polo momento como 
líder absoluto do grupo onde están 
incluídos todos os equipos da pro-
vincia. Nos outros catro postos para 
a promoción de ascenso están os 
lugueses San Lázaro, Chantada e San 
Roque; co Carballedo na sexta praza, 
que podería participar tamén no as-
censo na segunda fase. Monte Forte, 
que empezou moi ben pero caeu 
posicións, e Milagrosa sobreviven na 
parte morna da táboa e a Comercial, 
escasa de efectivos, pecha o grupo.

FÚTBOL BASE NACIONAL E GALE-
GO. Nas categorías nacionais, o Lugo 
A, na División de Honra xuvenil, está 
quinto tras outro gran inicio de tem-
pada. O B está na parte morna, me-
llorando día a día pero nunha zona 
perigosa, aínda que os últimos resul-
tados apuntan un bo traballo.
Os equipos do Lugo das máximas 
categorías cadete e infantil teñen 
resultados dispares. Os maiores es-
tán novenos mentres que os máis 
pequenos están nunha discreta posi-
ción 13 de 16 equipos tras un aciago 
reinicio da competición. O cadete do 

Viveiro, que debutou este ano, se-
gue a obter resultados castigadores 
e no sae do fondo da táboa.
Nas categorías galegas, o Viveiro 
xuvenil está sexto, seguido do Vilal-
bés, que queda na posición 11. O 
Residencia ocupa a 13, o Milagrosa 
a 15 e o Ribadeo pecha a lista no 
posto 20 cunha única vitoria.
Na cadete o Lugo B é o mellor da 
provincia e xa está cuarto mentres 
que Milagrosa e Viveiro están na 
parte baixa. O Calasancio, no grupo 
do sur, ocupa a novena praza.
Tres equipos representan á pro-
vincia na infantil. Viveiro e Vilalbés 
ocupan o medio, prazas 8 e 10, res-
pectivamente. O Residencia está 
13 dos 16 que hai.
Nos grupos femininos o Milagrosa 
e o Friol cadetes pechan a lista de 
equipos na clasificación pero as 
albivermellas infantís ocupan xa a 
cuarta praza.
Nas ligas provinciais, o Piringalla, 
Sarriana, Foz e Becerreá están nas 
catro prazas que disputarán os play 
off de ascenso ás galegas na cate-
goría xuvenil. Vilalbés e Pontenova 
no norte e Residencia e Corgo no 
sur posiciónanse na cadete men-
tres na infantil as prazas están ocu-
padas por Lugo B, Burela, Polvorín 
e Piringalla.

O fútbol comeza o segundo asalto
A liga reanudouse a primeira fin de semana de xaneiro tras un descanso de tres semanas, algo máis nalgunhas categorías da base

Castro de Rei acolleu a que é oficial-
mente a primeira carreira do ano en-
tre as localidades de Castro de Rei e 
Castro Ribeiras de Lea.
Un total de 350 participantes de to-
das as idades probaron sorte nunha 
xornada fría e chuviosa que deixou 
a Javier Neira e Chus Conde como 
campiones masculino e feminino, 
respectivamente. Son case 15 qui-
lómetros os que se percorren nesta 
cita, que arrancou diante da casa 
consistorial e rematou na carballeira.
Neira fixo un tempo de 49:34 men-
tres que por detrás quedou Carlos 
Villamor (50:52) e Germán López 

(51:08). Entre as mulleres, Chus Con-
de firmou un 1:00:10, seguida de 
Nati García (1:03:02) e Elena Veres 
(1:04:29).
Na Sub-18 o gañador foi Iago Ma-
teos, seguido de Daniel Martínez e 
Imrane Elkaderi. En fénimas, a clasi-
ficación estivo encabezada por Sofía 
Armesto, con Ilse Prado e Nahir Guz-
mán. Imrane Elkaderi venceu tamén 
na Sub 14, xunto a David Enríquez e 
víctor Martínez. No podio feminino 
estiveron Iria Armesto, Xiana Farias 
e Noa Mejuto.
Na Sub-12 as primeiras prazas foron 
para Samuel Pérez e Lía Núñez.

Javier Neira e Chus Conde gañan 
a carreira de Castro de Rei

A dirección deportiva do CD As Pon-
tes vén de confirmar a contratación 
de Pepe Mariño como adestrador do 
primeiro equipo para o que resta de 
tempada.
“Mariño, que volta a casa logo da 
súa anterior etapa como xogador 
azul, de seguro aportará os seus co-
ñecementos da casa para acadar o 
revulsivo deportivo necesario”, indi-
can dende a directiva do club, que lle 
dá a benvida de novo e deséxalle “a 
mellor das sortes nas xornadas que 
restan”.
Pepe Mariño, nome co que se coñe-
ce no mundo do fútbol a José Mari-
ño Nogueira, conta con 50 anos e é 
natural de Pontevedra. O adestrador 
procede do Club Atlético Cerceden-
se, que milita na Segunda Autonómi-
ca coruñesa e conta con experiencia 
na Preferente Norte, onde dirixiu o 
Atlético Montañeros na tempada 
2018/19.
O equipo das Pontes chegou á pausa 
do Nadal cun balance de 3 vitorias, 6 

empates e 7 derrotas tras as 16 xor-
nadas disputadas, para colocarse no 
posto 16 da táboa clasificatoria con 
15 puntos, moi preto dos postos de 
descenso. Pepe Mariño chega con 
intención de cambiar estes resulta-
dos no que resta de tempada.
Mariño substitúe no banco pontés a 
Rafa Casanova, que foi cesado antes 
do Nadal. Desde o club pontés co-
municaron que “tras unha serie de 
resultados negativos, o club tomou 
a decisión de buscar no banco un 
revulsivo para tentar endereitar a 
situación deportiva actual”.

Pepe Mariño substitúe a Nadal 
no banco do CD As Pontes

O Concello de Vilalba convocou a V 
Gala do Deporte Municipal, que se 
celebrará o vindeiro 28 de xaneiro 
de 2023 no Auditorio Carme Estévez 
de Vilalba a partir das 20:00. O acto 
busca premiar a deportistas, técni-
cos/as, entidades deportivas e figu-
ras importantes no labor de fomento 
do deporte e da actividade física en 
Vilalba entre o 1 de xaneiro de 2021 
e o 1 de decembro de 2022.
O xurado decidirá a concesión des-
tes premios a partir das propostas 
dos clubs, institucións, asociacións e 
outras entidades, así como da propia 
veciñanza. 
As candidaturas buscarán premiar a 
traxectoria deportiva, o labor directi-
vo ou de apoio ao deporte en xeral. 
Estes méritos deberán estar debida-
mente xustificados e as persoas ou 
entidades deberán ter algún vínculo 
con Vilalba, de acordo coas bases da 
gala.

O Concello de Vilalba 
entregará o día 28 os 
premios da quinta 
Gala do Deporte
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TELÉFONOS DE INTERESE

A PASTORIZA
Concello:       982 33 21 97 / 982 33 21 60
Garda Civil:             982 34 90 20
Centro de Saúde:  982 33 21 41

COSPEITO
Concello:        982 52 00 01 / 982 50 40 57
Garda Civil:  982 52 00 17
Centro de Saúde (cita previa):   982  52   01  20
Feira do Monte:  982 50 34 69
Consultorio de Muimenta: 982 50 40 57

CASTRO DE REI
Concello:       982 31 40 34 / 982 31 41 32
Garda Civil:  982 31 40 02
Centros de Saúde (cita previa) 982 21 10 18
Castro de Rei:   982 31 42 11
Ribeiras de Lea:  982 31 11 14

BEGONTE
Concello:   982 39 61 43
Garda Civil:  982 39 80 08
Centro de Saúde:         982 39 69 02

XERMADE
Concello:        982 50 10 01 / 982 50 20 03 

 / 982 50 10 27
Garda Civil:  982 50 10 08
Centro de Saúde: 982 50 11 34 / 982 50 10 55

RÁBADE
Concello:       982 39 00 62 / 982 39 00 52
Garda Civil:  982 39 00 05
Centro de Saúde:  982 39 01 01

MURAS
Concello:    982 50 00 01
Garda Civil:          982 50 00 20
Centro de Saúde:                 982 50 01 23

GUITIRIZ
Concello:       982 37 01 09 / 982 37 58 00
Garda Civil:  982 37 00 01
Centro de Saúde:   982  37   21  10
Parga P.A.C:  982 37 05 00

VILALBA
Concello:        982 51 03 05 / 982 51 07 16
Policía Local: 982 51 07 67 / 608 08 00 50
Garda Civil:  982 51 03 07
Centro de Saúde (cita previa): 982 51 03 11

FRIOL
Concello:   982 37 50 01
Garda Civil :  982 37 50 02
Centro de Saúde:  982 37 10 98
Cita Previa  982 37 10 05 

OUTEIRO DE REI
Concello:       982 39 32 81 / 982 39 30 55
Garda Civil:   982 39 00 05
Ambulancia:   982 23 16 13
Centro de Saúde:   982 39 25 98
Cita previa:  982 39 32 67
P.A.C.:    982 39 34 00 

MEIRA
Concello:    982 33 01 02
Garda Civil:   982 33 00 04
Centro de Saúde:   982  35   69  27 
Cita previa:  982 33 02 40 

POL
Concello:    982 34 50 29
Garda Civil:   982 33 00 04
Centro de Saúde: 982 34 59 20  / 982 34 53 76

ABADÍN
Concello:   982 50 80 21
Garda Civil:  982 50 80 11
Centro de Saúde:  982 50 81 22

Emerxencias:               112
Urxencias Sanitarias: 061

Incendios Forestais: 085
Garda Civil:                062

TELÉFONOS DE INTERESE

Teléfonos: www.terrachaxa.com+

AS PONTES
Concello:                  981 45 31 16
Policía Local:              981 45 31 91
Garda Civil:  981 45 00 05
Centro de Saúde (cita previa): 981 45 12 51 

RIOTORTO
Concello:                  982 34 62 22
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 34 66 63 

Por primeira vez, a LNB NorLeste 
celebrou unha xornada de liga en 
terras asturianas, foi en Castropol, 
no I Aberto Villa de Castropol.
Foi unha exemplar organización 
dos Troitas Bravas, que amosan 
unha vez máis ser uns campións 
dentro e fóra da competi ción.
As pésimas previsións de mal tem-
po fi xeron recuar a moitos dos 
habituais. Aínda así a parti cipa-
ción foi de 50 homes, 8 donas e 5 
cati vos.
Charli non atopou resistencia no 
seu grupo e impúxose cun pleno 
de 25 puntos para consolidar o pri-
meiro posto na xeral. Mark acadou 
o segundo e deu un bo empurrón 
para levantar con 24 puntos ao 

Madia Leva ao segundo caixón. 
E terceiro foi Luis con 23 puntos 
redondeando unha xornada glo-
riosa de Troitas Bravas, que foron 
os gañadores por equipos e ti ve-
ron representación en todos os 
podios. Os só catro compoñentes 
que presentou Billarda Verde, non 
fl aquearon e foron quen de acadar 
o terceiro posto por equipos.
En donas, Sandra de Troitas Bra-
vas, ti vo unha moi boa xornada e 
colouse como segunda entre as 
Billardeiras Musicais, Geni e Aroa, 
que foron primeira e terceira res-
pecti vamente.
En infantí s, os cracks Mateu e Die-
go minaron por diante das irmás 
Antí a e Alba de Troitas Bravas.

Os Troitas Bravas lideran 
a liga de billarda

O seteiro pontés Miguel Alvari-
ño deu unha nova alegría a esta 
disciplina deporti va tras conse-
guir levarse un novo récordo de 
España durante a celebración do 
campionato Galego.
Así, Alvariño logrou sumar 593 
puntos dos 600 posibles nesta 
rolda. Non é a primeira vez que o 
seteiro das Pontes logra superar 
as marcas, xa que o fi xo en tres 
ocasións este ano, a primeira no 
mes de febreiro no clasifi catorio 
para o equipo nacional e volveu 
facelo no Campionato de Europa 
en Munich, no equipo formado 
co tamén pontés Dani Castro, e 

con Leyre Fernández no mixto.
Alvariño pechou unha tempada 
de volta á competi ción trala pan-
demia espectacular, malia que 
ti ña perdido por cuesti óns buro-
cráti cas o dereito a parti cipar nas 
olimpíadas. Este ano resarciuse 
destas situacións con éxitos.

Miguel Alvariño firma un 
novo récord de España

Seguindo na liña doutros anos, o Rá-
cing Club Vilalbés presentou o album 
do club para a tempada 2022/23, 
composta por 307 cromos, un aga-
sallo que o club quere ofrecer aos 
seus membros da base. Segundo 
explicou o presidente do club na pre-
sentación, o álbum recolle as imaxes 
de 235 xogadores, 18 adestradores e 
15 equipos diferentes.
Este ano o club conta con dous novos 

equipos, un fi lial do sénior, que está 
en Terceira Galicia, e que encabeza 
no ano do seu debut a clasifi cación. 
O segundo foi o un equipo genuine.
A edición dos cromos do Vilalbés se 
fi xo noutras ocasións, como na tem-
pada 2013/14 ou na 2017/18 cunha 
gran aceptación. Este ano ademais 
contarán cun espazo reservado no 
álbum para conseguir a fi rma do seu 
ídolo do primeiro equipo.

O Vilalbés presenta unha nova 
edición do seu álbum de cromos

O Concello de Vilalba pechou o 
ano deporti vo 2022 coa celebra-
ción da VII Carreira-Andaina San 
Silvestre Vilalbesa 2022, unha cita 
xa tradicional no programa de Na-
dal da capital chairega que se ce-
lebrou o 31 de decembro.
Con case 400 inscritos, a praza da 
Consti tución de Vilalba foi o pun-
to neurálxico desta proba, que 
se disputou en condicións me-
teorolóxicas adversas, e que co-
roou a Martí n Cando Santos,  do 
club Cidade de Lugo (cun tempo 
de 00:16:44), e a Iria Fernández 
Díaz, da Agrupación Polideporti va 
San Ramón de Vilalba (00:17:17), 
como vencedores.
Despois dos 5.250 metros de 
percorrido, o podio masculino 
completouse con Esteban Díaz 
Pérez, do Club Atleti smo Na-
rón (00:17:00), e Sergio Franco 
Fernández, do AP San Ramón 
(00:17:12), mentres que no femi-
nino subiron ao caixón Uxía Fer-
nández Díaz, do AP San Ramón 
(00:17:18), e María Souto Prieto 
(00:25:20).
O frío e a choiva que sufriron os 
parti cipantes ti vo un premio adi-
cional co chocolate con churros 
que ofreceu a organización ao re-
mate da proba.

Martí n Cando e Iria 
Fernández gañaron 
unha San Silvestre 
pasada por auga
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En novembro de 2000 
regresei a Compostela, 
despois dunha nova es-
tadía en Cuba. Viña de 
visitar o Centro Galego, 

como socio da Liga Santaballesa 
da Habana -dende maio de 1993- 
e mais o Centro Internacional de 
Prensa, en calidade de xornalista 
acreditado e por recomendación 
de Ramón Chao, que mantiña 
fortes vencellos con destacados 
profesionais cubanos. Estaba ledo 
con aquela viaxe, tratáranme de 
marabilla. Ao chegar á casa ato-
pei un sobre na caixa do correo, 
procedente de Sèvres (Francia), e 
no seu interior, un libro,  «Conver-
sas con Alejo Carpentier», xunto a 
unha fotografía datada en 1981. 
Aos poucos días, recibía unha cha-
mada do autor: “Monchiño, agar-
do que te axude a entender mellor 
a Carpentier. Xa me contarás”, 
díxome Ramón con rotundidade.
Chao considerábao un dos máis 
grandes escritores da literatura 
universal, a pesar de que tivera 
unha obra reducida, do mesmo 
xeito que o compositor Manuel 
de Falla, co cal lle gustaba esta-
blecer similitudes. “Como Falla 
na música, Carpentier reconcilia a 
cultura europea co instinto, a vio-
lencia coa sedución, a desmesura 
co cartesianismo”, afirmaba sobre 

Alejo. O dominio das estruturas 
musicais servira a este último para 
armar as súas obras literarias, cos 
seus inmensos coñecementos das 
culturas latinas, grecorromanas, 
saxonas e indíxenas de América 
Latina.
Precisamente o pasado 26 de de-
cembro cumpríanse cento dezaoi-
to anos do nacemento de Carpen-
tier na Habana (1904). O seu pai 
abandonara Francia pouco antes, 
tras o caso Dreyfus e fondamen-
te decepcionado pola decaden-
cia de Europa. Alejo comezou a 
traballar como xornalista na illa 
con tan só dezasete anos, com-
binando a súa vocación de escri-
tor coa actividade política. Como 
consecuencia diso, a ditadura de 
Machado, coñecido popularmen-
te como “o Mussolini caribeño”, 
meteuno na cadea durante sete 
meses. Conseguiu saír de Cuba 
grazas á axuda do poeta Robert 
Desnos, quen o introduciu no 
movemento surrealista ao des-
embarcar en París, onde cultivou 
a amizade de Tristan Tzara, Paul 
Eluard e André Malraux, entre 
outros. De feito, os seus primei-
ros contos curtos, «O estudante» 
e «O milagre do ascensor» zu-
megaban surrealismo por todas 
as páxinas. Aínda que as obras 
máis afamadas do cubano foran 
concibidas en español, Carpen-
tier tamén era capaz de escribir 
perfectamente en francés, lingua 
que dominaba, como se aprecia 
no conto «Histoire de lunes». 

Como lembraba Chao, en función 
do público, concedía entrevistas 
en ambos idiomas.
Regresou á Habana en 1939 e 
desenvolveu unha obra monu-
mental sobre a historia da música 
cubana, pero a ditadura de Ful-
gencio Batista obrigouno a partir 
cara a Venezuela, establecéndose 
en Caracas, onde dirixiu progra-
mas radiofónicos e exerceu como 
profesor na Universidade. A súa 
querenza por Cuba fixo que re-
tornase á patria tras o triunfo da 
Revolución. O Goberno de Fidel 
Castro nomeouno vicedirector de 
Cultura e, máis tarde, director das 
Edicións Nacionais, cargo que lle 
permitiu promover a publicación 
de obras literarias durante o seu 

mandato. En 1966 estableceuse 
en París, como conselleiro cultural 
da embaixada de Cuba. Alí coñe-
cería a Ramón Chao, director das 
emisións de Radio France para Es-
paña e América Latina. Este pre-
sentoulle á súa dona, Felisa Orte-
ga, e a parella pronto estableceu 
unha cordial amizade con Alejo 
e Lilia, que os convidaban a cear 
cada mércores no seu domicilio da 
avenida de Ségur, xunto a outros 
amigos comúns. 
A intensidade que acadou aquela 
relación explícase polos moitos 
nexos existentes entre ambos. Por 
exemplo, o piano. Nunha ocasión, 
Carpentier confesoulle a Ramón: 
“Nacín nunha familia onde todo o 
mundo, sen facer oficio da música, 

estudara música a fondo. A miña 
avoa foi unha excelente pianista e 
o meu pai, un sólido violonchelis-
ta. Con abraiante rapidez apren-
dín a ler a música cando tiña once 
anos e, aos seis meses de poñer os 
dedos sobre un teclado, tocaba xa 
os «Preludios» de Chopin. O meu 
pai viu en min, por iso, un posible 
pianista; pero a min non me inte-
resaba ser pianista, nin intérprete, 
nin executante de nada”. 
Do mesmo xeito que Chao, Car-
pentier recibira formación en 
harmonía e composición. E ate 
instrumentou algunhas partitu-
ras breves para concertos dados 
-entre 1934 e 1937- por Le Pos-
te Parisien e Radio Luxembourg. 
“Coido que todo artista debe cul-
tivar unha segunda arte, pois iso 
permitiralle aprender a exporse a 
problemas nun campo paralelo”, 
díxolle Alejo a Ramón unha tarde 
de abril, tomando café na em-
baixada cubana en París. 
Na fotografía que me enviaba Ra-
món Chao en novembro de 2000 
dentro daquel sobre, aparecía 
con Ignacio Ramonet e con Anna 
Wright depositando unhas flores 
na tumba de Alejo Carpentier na 
Habana, no primeiro cabodano do 
seu pasamento. Non é casualida-
de que, anos despois -cando co-
mezamos co proxecto de Amigos 
de Prisciliano- elixira á profesora 
Yolanda Novo Villaverde, estudo-
sa da vida e obra de Carpentier, 
como secretaria xeral da nosa 
asociación cultural. 

Moncho Paz

Chao e Carpentier
DE FOLIADA EN REIGADA

Independentemente de 
como viva cada quen esta 
época do ano, non cabe dú-
bida que son unhas datas 
significativas para todos 

nosoutros. Existen uns hábitos 
e costumes que en maior ou 
menor medida seguimos; des-
de as comidas e ceas típicas, de 
traballo e familiares, ata reen-
contros cos que non sen ven en 
tempo, sen esquecer, por supos-
to, a lotaría ou os agasallos, o 
Nadal con maiúsculuas condi-
ciona a vida da xente e ninguén 

por moito que o pretenda, logra 
evadirse. Sen ningún xénero de 
dúbidas. 
O significado relixioso tamén está 
aí, non se pode negar. O mundo 
Cristián conmemora o nacemen-
to do Neno Xesús en Belén de 
Xudea, o berce da relixión que se 
iría estendendo cara Occidente e 
á que a pertencen máis de mil mi-
llóns de persoas no conxunto do 
planeta. E nosoutros, os galegos, 
crentes e non crentes, practican-
tes ou non, estamos masivamen-
te nese grupo.
O nadal sempre se celebrou con 
entusiasmo nas zonas rurais do 
País; non hai máis que escoitar 
as historias dos maiores quen 
narran como se xuntaban e per-

corrían as aldeas de casa en casa 
para cantar os reis e recibir o 
anigaldo. En épocas de escaseza, 
existía un lugar para a esmorga, 
a alegría e a esperanza. Sen moi-
tos luxos, mellor dito, case sen 
ningún, pero con ilusión.
Co paso do tempo, paseniño veu-
se asistindo a unha merma con-
siderable da poboación. Cada vez 
menos nenos, cada vez máis ve-
llos  e por conseguinte, descenso 
do número de veciños, o que foi 
conducindo ao que todos sabe-
mos e contemplamos, sen que se 
poda deter esta tendencia. 
Pero aínda así, a realidade que se-
mella tan negativa non derrotou 
a fantasía de días tan sinalados. 
En tódolos concellos se esmeran 

por iluminar e adornar alomenos 
as rúas das capitais municipais, 
dándolle o toque durante un mes, 
con luces de cores que alegran 
a vista. Cómpre engadir  tamén 
os aportes de particulares, quen 
engalanan as súas casas, non só 
para dentro, senón tamén por 
fóra, facendo partícipes aos vian-
dantes do seu inxenio. Outros non 
teñen reparo en colocar a árbore 
en lugar visible, ou poñer un na-
cemento para o disfrute de quen 
o queira ver. 
Os concellos, como a administra-
ción pública máis próxima aos 
cidadáns, tamén poñen da súa 
parte. Así, a tradicional cabal-
gata de reis, o cinco de xaneiro, 
onde se fan as delicias non só dos 

máis pequenos, senón tamén do 
conxunto dos veciños e veciñas, 
que disfrutan da chegada das 
súas maxestades, ben en carros 
tirados por vacas rubias, ou ben 
en tractor. Calquera medio de 
transporte é válido. E como non, 
icluso mercadiños como o que se 
celebra en Begonte, que na súa 
segunda edición semella plena-
mente consolidado, e no cal com-
probamos como emprendedores 
de diferentes puntos xeográficos 
acudiron a vender os seus produ-
tos, desde alimentarios ata arte-
sanais.
Todo elo contribúe a dinamizar as 
zonas rurais e a darlles un valor 
que sempre tiveron e que nos te-
mos que negar a que o perdan.

Pablo Veiga

Animación navideña no Rural
COA NOSA VOZ
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Xaquín de Roca, crego, enfermeiro e ganduxador de vidas (I)

Xaquín Campo Freire, 
tamén coñecido como 
“Xaquín de Roca”, bo 
home e mellor crego, 
naceu en plena gue-

rra incivil, o 20 de maio de 1937, 
na aldea do Alto de Roca, unha 
parroquia pertencente daquela ao 
concello de Trasparga e hoxe ao 
concello de Guitiriz.
Dicía eu no merecido libro “Gan-
duxando vidas”, que lle dedicamos 
as amigas e amigos o 10 de xuño 
de 2017, cando cumpriu os oitenta 
anos de idade, que tiven a sorte de 
coñecelo no Festival de Pardiñas, 
cando estaba el con outro gran 
crego, Bernardo García Cendán, 
e presentoume a ambos o amigo 
común, Xaime souto, emigrante 
tamén en Euskal Herria, co que 
tantas loitas culturais e sindicais 
teño compartido. A partir de aí 
fómonos atopando todos os anos 
nese Festival e noutros actos cul-
turais, escribíndonos e partillando 

os nosos artigos ata conformar 
esta amizade que hoxe nos une. 
Orfo de nai, cando só tiña sete 
anos de idade, quedou con seu 
pai e outros tres irmáns, pois xa 
morrera outro irmán, xemelgo 
del, cando so contaban con un 
ano de idade. Cantos traballos 
pasarían estes nenos e cantas ve-
ces soñarían coa súa querida nai! 
Pero souberon afrontar a nova 
realidade e co cariño de seu pai 
e de súas tías saíron adiante. Tivo 
que ir coas vacas desde moi novo 
polos arredores da fonte que está 
ao lado da ermida do Santo Al-
berte, onde se celebraba a festa 
da Virxe da Pastoriza o primeiro 
domingo de agosto e foi quen nos 
rescatou da ignorancia, dicíndo-
nos que Díaz Castro no seu poe-
ma Penélope referíase a esa festa 
e non á Pastoriza Lucense nin a 
da Coruña.
Tenme contado que nunha desas 
ocasións nas que andaba coas 
vacas, veo vir un toliño que perde-
ra o xuízo pola barbarie daquela 
guerra irracional. Seica viña pola 
estrada cun saco baleiro ao lombo 
e un gadaño na man. O toliño sei-

ca lle puxo o gadaño ao pescozo e 
preguntoulle: E si tiro? Pero aquel 
neno soubo facerlle aflorar a sen-
sibilidade humana dicíndolle: Pero 
vostede non vai tirar, porque vos-
tede é moi bo. O toliño abrazouno, 
votouse a chorar e logo foi con el 
para a casa, onde lle deron comi-
da e pousada.                                                                                                                                        
Ademais dos traballos da casa, 
empezou na escola de Don An-
tonio Martínez Villar, quen com-
partía vivenda con eles e do que 
aínda está moi agradecido por 
todo o que lle ensinou e por dar-
lle as leccións de lingua española 
comparativamete desde o ga-
lego, como moi poucos o facían 
daquela, ...e incluso hoxe! Iso fixo 
que el sempre amara e defendera 
a fala coa que as nosas nais nos 
acariñaban no berce e sempre lle 
quedou gravado que cando tiña 
uns dez anos mandouno seu pai 
facer unha xestión a Lugo e, can-
do rematou, foise o despacho de 
billetes da “Empresa Ribadeo” 
a mercar un billete de volta a 
Roca e contestoulle o expende-
dor: “Muchacho, eso no existe en 
nuestra ruta y habla castellano 

que estás en la ciudad”, e deulle 
un billete para a seguinte parada. 
Agora di que sentiu na alma que 
alguén lle negara a existencia do 
sitio onde el nacera e que tamén 
fixera de menos a fala materna. 
Calou, pero doeulle moito; pois 
sabía “que a súa aldea existía, 
que temos unha fala de nós e que 
non é vergoña expresarnos nela, 
pois seus pais falaban así e non 
eran ningúns seres degradados”. 
Aquilo, di el, obrigoume a coller 
conciencia de quen era e de onde 
viña. Ensinoulle o camiño a seguir 
e a reafirmarse nos ganduxos que 
el recibira.       
Influíron moito nel as ensinanzas 
de Don Antonio, pero penso que o 
seu verdadeiro mestre espiritual 
foi Don Xesús Veres Díaz, parente 
del e tamén de Díaz Castro, que 
era crego da súa parroquia de 
Roca e da de Santa Cruz (onde foi 
nado), que lle ensinou a gramáti-
ca e que probablemente foi quen 
o convenceu para ingresar no se-
minario.   
Xaquín é humilde coma un gan-
duxo1, un home que fai todo o 
ben que pode aos demais sen que 

ninguén lle recoñeza o mérito. 
É un verdadeiro cura que sabe, 
como Alfonso Blanco Torrado, que 
“cura” ven do verbo curar, e non 
só se conforman con curar as al-
mas e o espírito, senón que tamén 
queren curar as enfermidades. 
De aí que a mediados dos anos 
setenta, el e outros curas obrei-
ros da comarca de Ferrol Terra se 
puxeran a traballar, renunciando 
á paga de cura para vivir do seu 
traballo civil. Daquela non había 
médicos nin enfermeiros dabon-
do e el xa fixera ATS, polo que no 
1978 déronlle praza en Lugo, onde 
votou un ano de aprendizaxe na 
UCI e Traumatoloxía. Despois, no 
1979 trasladárono ao hospital 
de Ferrol, participando tamén no 
mundo sindical, defendendo os 
dereitos dos mais necesitados, 
pois el descubriu que detrás de 
cada miseria sempre hai persoas 
abusadas, porque Xaquín de Roca 
é un crego especial que loita polos 
temas sociais dos mais necesita-
dos, polo noso idioma e pola nosa 
cultura.
1.- Costura provisional de punta-
das longas antes da definitiva.

Raul Río

FAíSCAS QUE ESPALLA O VENTO

Un de cada tres adoles-
centes no noso país 
fai un mal uso das re-
des sociais, segundo 
un informe de Unicef. 

O estudo, no que participaron máis 
de 50.000 estudantes da ESO, reve-
la que preto do 91% dos enquisados 
conéctase a internet todos ou case 
todos os días e, a maioría, senten 
relaxación, alegría ou diversión ao 
facelo.
As redes sociais xogan un papel cla-
ve no actual mundo dixital, xa que 
modifican a forma en que planifi-
camos, interactuamos e, mesmo, 
gozamos das nosas vidas. Son múl-
tiples as vantaxes das redes sociais 
na educación se somos capaces de 
aplicalas de xeito adecuado nas no-
sas clases. 
O mundo da educación non pode 
quedarse á marxe da profunda 
transformación dixital no que esta-
mos inmersos e debe ir incorporan-
do cambios que nos leven a un bo 
uso das distintas aplicacións, tanto 
por parte dos docentes como dos 
alumnos, no que se refire á xestión 
de tarefas, as clases online, as aulas 

virtuais, á robótica… gústenos ou 
non, os nosos estudantes son nativos 
dixitais e nin o ensino nin o profesor 
somos quen de evitar esa realidade.
As redes sociais teñen múltiples van-
taxes; fai anos era inimaxinable a 
relación e convivencia de alumnos 
de diferentes lugares a miles de qui-
lómetros, promovendo deste xeito 
unha socialización global dos mes-
mos desde diferentes culturas.
As diferentes redes sociais tamén 
axudan ao alumno a fomentar a 
participación, a atopar recursos e, 
ademais, ponlle ao alcance da súas 
mans unha gran cantidade de infor-
mación, ca vantaxe engadida que 
estes recursos están en constante 
actualización, polo que son perfectos 
para tratar temas de total actualida-
de.
O conxunto de habilidades requiri-
das aos estudantes do século XXI su-
friron unha profunda mutación con 
relación a épocas pasadas, sendo as 
redes sociais as que xogan agora un 
papel clave para axudar aos nosos 
alumnos a desenvolvelas. Pero non 
se trata só dun lugar de aprendiza-
xe senón tamén dun espazo para 
a creatividade, a colaboración e a 
comunicación. Agora ben, que os 
nosos rapaces sexan nativos dixitais 
non sempre se traduce en que te-
ñan as competencias tecnolóxicas 

axeitadas. Usar as redes sociais no 
entorno educativo e con fins educa-
tivos contribuirá a que se decaten da 
súa utilidade profesional e formativa 
mais alá do ámbito do ocio e do en-
tretemento.
Dito todo o anterior, e ante a recente 
proposta presentada no Observato-
rio Estatal da Convivencia Escolar de 
que os docentes asuman a vixilancia 
do uso das redes sociais por parte 
do alumnado monitorizando os co-
mentarios e os hashtags, hai que 
sinalar que este procedemento está 
inspirado nun estudo elaborado polo 
Instituto Nacional de Ciberseguridad 
(INCIBE), seguindo a liña empren-
dida por algúns centros de ensino 
norteamericanos. Con todo, estes 
centros encargaron a empresas es-
pecialistas en monitorización este 
seguimento para controlar o que 
poñen os seus estudantes nas dis-
tintas redes sociais como Facebook, 
Twitter , Tuenti, Instagran… . Deste 
xeito, resulta moi discutible atribuír 
esta función ao profesorado, entre 
outros motivos, por carecer o colec-
tivo docente de cobertura legal ante 
a responsabilidade civil e penal que 
puidera derivarse de dita actividade.
Como docentes, asumimos con se-
riedade e rigor o noso papel na pre-
vención e detección do ciberacoso 
desde a nosa condición de forma-

dores, pero outra cousa distinta e a 
vixilancia do uso das redes sociais 
que supón necesariamente a intro-
misión nas contas persoais privadas 
do alumnado, cuestión esta que 
compete os proxenitores no caso de 
menores de idade, é a outras instan-
cias superiores no caso dos maiores 
de idade.
O profesorado debemos implicarnos 
orientando ás familias e aos nosos 

estudantes nun uso adecuado das 
redes  e de internet, transmitíndolle 
aos pais a mensaxe da importancia 
de controlar e supervisar o uso que 
os menores fan das TICs, tendo eles a 
obriga de fomentar nos seus fillos un 
uso adecuado das novas tecnoloxías 
e trasladarlles ao mesmo tempo as 
consecuencias e as reponsabilidades 
derivadas do mal uso que fagan da 
Web.

Julio Díaz

Ensino e Redes Sociais
O PUPITRE

O RECUNCHO DE CANELINA
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DE RUTA EN RUTA

DATOS

4 horas

8 quilómetros

Dificultade
fácil

Esta é unha fermosa ruta 
que transcorre polo 
conxunto etnográfico de 
Ferreiravella. Os expertos 
recomendan que para rea-

lizar este percorrido en todo o seu 
esplendor a mellor época do ano 
é o outono xa que coas choivas o 
leito do río estará cheo e será moi-
to máis vistoso, aínda que se pode 
realizar en calquera tempada.
Esta ruta localízase entre As Ro-
drigas, capital do Concello, e O 
Mazo da Fraga, situado no lugar 
do Mazo.
Un mazo é un mecanismo que se 
sitúa xunto aos ríos e servía basi-
camente para traballar o ferro nas 
forxas. En diferentes recunchos de 
Galicia como A Terra Chá, pero ta-
mén de Asturias, como Vegadeo, 
Taramundi ou a comarca dos Os-
cos, pódense ver mazos. 
O percorrido desta ruta de 3 ou 4 
horas dependendo do ritmo, levará 
aos camiñantes ao longo do regato 
de Ferreiravella, o bordo do que 
aínda se poden visualizar restos de 
elementos hidráulicos en funcio-
namento. O río foi un verdadeiro 
complexo industrial ao servizo dos 
ferreiros polo menos ata a déca-

da dos 60, cando a electricidade 
chegou á comarca. Algunhas das 
construcións que se poden atopar 
os viandantes teñen a súa orixe no 
ano 1691.
Ao longo da ruta atópanse varios 
paneis informativos que explican a 
historia algúns enxeños hidráulicos 
que existiron por todo o río. A ruta 
discorre entre bosques de especies 
autóctonas como castiñeiros, bi-
dueiros e carballos que achegarán 
aos sendeiristas a ver de primeira 
man muíños e forxas como a de 
Chairas F.F., a de Barral J.D. ou a de 
M. Pol Pol.
Por outra banda, tamén se pode 
desfrutar dun bo día e un petisco 
na área recreativa de Ferreiravella 
pois conta cun merendeiro con 
mesas e unha zona de grelladas, 
así como un pequeno parque in-
fantil.
Así mesmo, na primavera e sem-
pre coincidindo en abril celébrase 
a Feira de Artesanía do Ferro de 
Riotorto, unha exaltación deste 
material e dos seus traballadores 
que conta cunha exposición de 
artesáns, obradoiros para ensinar 
este oficio, mostras de produtos 
do campo e actuacións musicais.

Riotorto: ruta do ferro
Un percorrido para coñecer elementos hidráulicos dos ferreiros no que foi un auténtico complexo industrial ata os anos 60




